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Hvor vil du gå hen? Udvalget for Børn og 
Skole, Socialudvalget 

Indledningsvist vil jeg sige det er rystende at se hvor nemt det er at give slip på dem der ikke kan tage vare på sig selv. Jeg er dybt rystet over de 
fremstillede besparelser som for langt de flestes vedkommende har store konsekvenser. Det viser lidt om hvor Holbæk Kommune står - at der ikke 
længere er noget overflødighedshorn at tage at, kødet er også væk, så nu er vi inde at snitte i knoglen. 
 
Mit høringssvar er primært rettet Udvalget for børn og Skole, men flere af socialudvalgets forslag vil også påvirke skolerne når familier ikke kan få den 
hjælp der er brug for, særligt børn der står i et konfliktfyldt hjem, gør skade på sig selv eller har forældre der ikke kan tage vare på dem. "Det er ikke en 
del af kerneopgaven" står der - og Udvalget for Børn og Skole kan så glæde sig til at overtage konsekvensen af den beslutning. 
 
Fsva. Udvalget for Børn og Skole venter jeg spændt på hvilken beslutning der træffes - vi har alle været med i mange år, og vores holdninger kendes på 
tværs, men det er handlingerne der har de reelle konsekvenser.  
 
Jeg har altid været stor tilhænger af folkeskolen, men det er svært at tro på den med de rammer der stilles til rådighed i forvejen. Jeg vil gerne 
understrege at det ikke har noget at gøre med de voksne eller ledere der er i folkeskolen, men de rammer I stiller for børn og voksne er ikke længere 
attraktive, og derfor smuldrer det mellem fingrene på jer. I kan ganske enkelt ikke være det bekendt længere, og nu skal vi så forsvare flere spareforslag 
på toppen af den følelse. 
 
LAER 5 
Når et barn er visiteret har det været igennem en lang proces, og det er derfor en gåde at der kan være en tanke om at disse tilbud ikke er relevante for 
det enkelte barn alligevel. Jeg synes i glemmer både det enkelte barn og de rammer det skal føres ind i efterfølgende ved at gøre dette til et 
spareforslag. Jeg håber for det privilegie I har med at forvalte alle menneskers skattebetalinger at der er løbende kontakt i disse sager med institutioner 
og forældre hvis det ikke længere er i barnets tarv. Når det fremsættes som et spareforslag kan man godt forliges til at tænke at det ikke handler nær så 
meget om det enkelte barn som det handler om penge. Hvordan ville du have det hvis det var dit barn? 
 
LAER 7 
Reduktion af pædagoger i undervisningen i indskoling og mellemtrin er en fortsættelse af tanken om at sætte flere udfordringer ind og samtidig tage 
ressourcer ud. Man kan næsten være fristet til at sige "fjern dem helt" hvis I virkelig vil se hvordan I kan ødelægge en helt årgang af børn og unge, og 
salamimetoden der er i gang er måske en anelse mere usynlig, så derfor føles det på skrivebordet mindre problematisk. I praksis er pædagogerne den 
sidste lim der er tilbage for børnene - det er der de finder tryghed i de virkelig vanskelige rammer I har lavet for dem, og i praksis bliver de brugt i andre 
funktioner end direkte i klasserne, det kunne være i valgfag i frihedsforsøget som så ikke længere kan være et tilbud. Generelt er rammerne kritisable i 
forvejen - det behov der er hos børnene kan ikke dækkes med de ressourcer der er i dag, ikke af uvilje men simpelthen fordi rammerne er helt af sporet. 
Resultatet er mange børn i mistrivsel, og det har aldrig stået værre til i Holbæk Kommune end det gør nu. Tager I en beslutning om at reducere 
yderligere i pædagogiske ressourcer er det også en beslutning om at acceptere at forstærke denne effekt. For år tilbage blev der råbt op hvad 
konsekvenserne ville være - der er vi allerede. 
 
LAER 8+12 
Ved reducering af de meget små midler der er til kompetenceudvikling kan man godt stille sig selv det spørgsmål om I selv finder den arbejdsplads i 
laver attraktiv? 
 
LAER 10 
Hvor skal de unge gå hen når I ikke ønsker at investere i et fritidstilbud til dem? Landdistrikterne er særligt udfordret - og Holbæk Kommune viser endnu 
engang her ved at vise at det ikke er attraktivt at investere i attraktive miljøer, men når det handler om fællesskab udenfor bygrænsen så skal det bæres 
af lokale frivillige kræfter. Det er et kedeligt signal der sendes igen. 
 
Ud over de påvirkninger Udvalget fra børn og skole får fra socialudvalget kan man samtidig glæde sig over at der skal færre voksne i den kommunale 
børnehave - færre ressourcer=mindre hænder=mindre omsorg=færre skoleparate børn - den ligning kender vi i forvejen, og med beslutningen om at 
fjerne ressourcer i børnehaven igen så forstærker vi de udfordringer der allerede er for børn og voksne. 
 
Alt i alt er det trist læsning at se de spareforslag der er stillet op. Jeg savner generelt at der arbejdes mere ind mod Christiansborg for at forbedre 
rammebetingelserne.  
 
Der siges så meget - så jeg synes det bare er på tide vi holder øje med hvad I rent faktisk vælger at gøre. 

Anne Marie Forældre 
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TVÆR-01- 
Nedlæggelse af 
elevtjenesten 

Økonomiudvalget, 
Udvalget for Børn og 
Skole, 
Socialudvalget, 
Udvalget for Kultur 
og Fritid, Udvalget 
for Beskæftigelse, 
Uddannelse og 
Erhverv 

TVÆR-01- Nedlæggelse af elevtjenesten 
Elevtjenesten er tænkt til alle unge mennesker i kommunen. Den er dog et tilbud, som vi ved, er særlig god for unge med anden etnisk baggrund. 
Mulighederne for at få hjælp inden for skoletid, på skolen er uvurderlige. Samarbejdet med uddannelsesinstitutionerne er i høj grad med til at holde 
unge frafaldstruede i uddannelse. 

Holbæk kommunes 
Integrationsråd 

  

SIOU40-01 
Nedlæggelse af 
Kulturformidler 

Udvalget for Børn og 
Skole, 
Socialudvalget, 
Udvalget for Kultur 
og Fritid, Udvalget 
for Beskæftigelse, 
Uddannelse og 
Erhverv 

SIOU40-01 Nedlæggelse af Kulturformidler 
Integrationsrådet mener, at kulturformidlerens arbejder er uvurderligt for integrationsarbejdet i Holbæk kommune.  
Kulturformidleren arbejder på tværs af kerneområderne med alle familier med anden etnisk baggrund end dansk. Kulturformidleren har et stort 
netværk og kendskab til de etniske grupper i kommunen. Han samarbejder med blandt andet de kulturelle foreninger, etniske grupper, boligsociale 
helhedsplaner, SSP og os i integrationsrådet. Vores netværk til de forskellige etniske grupper i vores kommune kender næsten alle til kulturformidleren 
og kender til hvilken hjælp, han kan yde. I Holbæk kommune ligger meget af integrationsindsatsen i AUBO, Kulturformidlerne er ansat i SIOU, men med 
et ben i Læring og Trivsel. Vi har brug for denne kobling mellem kerneområderne, vi har brug for denne stilling, hvor arbejdstiden og funktionen er 
meget svingende fra dag til dag. Kulturformidleren hjælper hvert år mange familier i kommunen, en besparelse af netop denne stilling, kan i længden 
blive dyr. 

Holbæk kommunes 
Integrationsråd 

  

LAER 7 – Reducering 
af pædagogernes 
deltagelse i 
undervisningen 

Udvalget for Børn og 
Skole, 
Socialudvalget, 
Udvalget for 
Beskæftigelse, 
Uddannelse og 
Erhverv 

LAER 7 – Reducering af pædagogernes deltagelse i undervisningen 
Integrationsrådet er ikke i tvivl om, at dette forslag vil give bagslag i forhold til integrationsindsatsen. Ikke mindst de store byskoler i Holbæk by med 
store klassekvotienter og mange to-sprogede elever med anden etnisk baggrund end dansk vil mærke denne besparelse, og det vil være sværere at lave 
inkluderende undervisning med plads til alle. Det vil gå ud over elever med særlige behov som sociale, kulturelle og sproglige udfordringer og dermed 
gøre det sværere at blive uddannelses- og jobparate, og det vil øge uligheden og styrke søgning mod private skoler og efterlade en stadig mere svækket 
folkeskole med integrationsopgaven.  

Holbæk kommunes 
Integrationsråd 

  

AUBO-02 
Nedlæggelse af 
Integrationsråd 

Økonomiudvalget, 
Udvalget for Børn og 
Skole, Udvalget for 
Ældre og Sundhed, 
Socialudvalget, 
Udvalget for Kultur 
og Fritid, Udvalget 
for Beskæftigelse, 
Uddannelse og 
Erhverv 

AUBO 02 - Nedlæggelse af Integrationsråd  
 
Holbæk kommune har ikke gjort meget brug af Integrationsrådet. På sin vis kan man derfor argumentere for en nedlæggelse. Der bor dog over 100 
nationaliteter i Holbæk kommune, og derfor bør Holbæk kommune selvsagt have et integrationsråd, der bruges aktivt i alle former for integration.   
De 15 frivillige medlemmer af Integrationsrådet er kommunens netværk og bindeled til denne mangfoldighed af borgere. 
Integrationsrådet kan være et bindeled til både eksisterende udfordringer på integrationsområdet, men også til særskilte indsatser. Særligt kan 
Integrationsrådet bidrage til et samarbejde med frivillige organisationer ved akut opståede opgaver som f.eks. helt aktuelt ved modtagelse af borgere 
fra Ukraine. 
Kommunens står overfor at skulle lave en Handlingsplan samt Beredskabsplan til forebyggelse af negativ social kontrol og æreskrænkelser. I denne 
forbindelse tænkes Integrationsrådet som en vigtig medspiller og faglig kompetence. 

Holbæk kommunes 
Integrationsråd 

  

Fingrene væk fra Kig 
Ind 

Socialudvalget Trist at nogen kan komme i tanke om at fratage nogle af de absolut svageste borgere deres klub Kig Ind. Det er det eneste samling gssted for personer 
med psykiske udfordringer, der bor I egen bolig- et mødested af stor betydning for deres liv. Der er pædagoger man kan få råd og vejledning af samt 
uvurderlig socialt samvær med ligestillede. 
Jeg håber man tager besparelsesforslaget af bordet igen 
Vh Annie Jespersen,  mor til en bruger 

Annie Jespersen    

Når man "træder på 
en landmine" 

Socialudvalget I 2013 havde vi et aktivt og oplevelsesrigt liv, men så blev min mand John, ramt af en blodprop, med lammelse til følge.   
Ved en sådan skade, rammes familien jo også. Hvad sker der nu? - Går det over igen? - Hvornår?- Bliver John den samme igen?  
En kæmpe angst sniger sig ind og det er ét kaos i hovedet på en.  
Da John fik et tilbud om CSU-forløb, anede vi ikke hvad dette kunne bringe med sig.  
Jeg har jo ingen ekspertise i genoptræning - hver-ken mht tale, fysisk-eller psykisk træning, men det var der på CSU og dette forløb hjalp ikke udeluk-
kende John, men faktisk også mig som pårørende.  
I aner ikke hvad dette betyder!  
Vi har pralet vidt og bredt af Holbæk Kommune.  
En kollega var blot placeret til genoptræning med ældre på et plejehjem (i en anden Kommune).  
Sådan er det ikke i Holbæk Kommune - her tager de hånd om en og det resulterer jo i, at den pårørende ikke knækker, så der er en patient mere - og 
dermed en regning ekstra i den anden ende. 
Det er derfor ikke en god og klog beslutning at tage, at skære ned på dette. Tværtimod.  
Venlig hilsen Ann 

Ann W. Nielsen   
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 Fjern ikke 
forebyggelse for få 
midler - de gør en 
kæmpe forskel for 
de mest sårbare 
børnefamilier 

Socialudvalget Holbæk kommune har i forvejen et skrabet budget på sundhedsplejen, men får stor værdi ud af meget få midler. Det vil blive bekosteligt at afskaffe 
nuværende velfungerende tilbud. 
 
SIOU40-10 + SIO40-11: De småbeløb der findes vil at skære på ydelser til de mest sårbare børnefa-milier, vil skabe større ulighed og vil om få år, måske 
allerede med det samme, koste kommunen mange flere penge, bare fra andre kasser. Sundhedsplejerskerne gør en kæmpe forskel for disse 
børnefamilier, med meget få midler hjælpes familier med forældre med psykisk sygdom og familier med rusmiddelproblematikker. 10-12% af de 
fødende i Holbæk kommune hører i kategorien sårbare, de har brug for ekstra støtte. Så det er en stor gruppe sundhedsplejerskerne når ud til - med få 
midler.  
SIOU40-12: Derudover fjernes det eneste tilbud der er til fædre på barsel, samtidig med at flere fædre formodes gå på barsel, med den nye barselsorlov 
- igen er det et meget beskedent beløb. 
SIOU40-14: Unges mentale sundhed har aldrig været dårligere! Hvis man vælger at fjerne tilbuddet om at se 5 klasser, er det et yderligere skub til de 
børn som måske ikke trives. Det er stærk bekymrende, at man i en tid med et stigende antal af børn og unge der mistrives, vælger at spare en 
grundlæggende tilbud væk, hvis primære formål vel at mærke er, at finde de børn som har brug for en ekstra indsats. Således vil skolesundhedsplejen i 
Holbæk Kommune være nedskåret til kun at se elever i ind- og udskoling, hvilken er imod sundhedsstyrelsens anbefalinger om regelmæssigt tilbud til 
skolebørn i deres 10 år lange skolegang. Tilbuddet i 5. klasse er en sundhedssamtale med sundhedsproblematikker som HPV-vaccinationer, kost og 
måltider, pubertet, søvn og søvnens betyd-ning, astma, allergier, eksem, hygiejne, menstruation m.m. I samtalerne er tillige mere generelle tematikker 
om trivsel – mentalt som fysisk. Der er et gennemgående tema omkring seksuel sundhed – begyndende seksualitet, kroppens udvikling, grænsesætning 
m.m. Sundhedsplejerskerne er uddannet til at varetage dette, og det skaber en god åbenhed blandt børnene, at der er kommet en udefra og underviser 
om pubertet og seksualitet.  

Anja Hoyer 
Didriksen 

DSR Kreds Sjælland 

Høringsvar MED 
Svinninge skole 

Økonomiudvalget, 
Udvalget for Børn og 
Skole, Socialudvalget 

Høringssvar Svinninge Skole 
 
Holbæk kommune skal holde sig inden for servicerammen, det anerkender vi. Den dækker over flere områder, og vi har en række bekymringer 
vedrørende besparelserne på området for børn og unge. 
 
Grundlæggende er vi imod alle besparelser på vores område, men når det skal gøres kan vi se det hensigtsmæssige i at ramme LAER 8 analyser og 
kompetenceudvikling - læring og trivsel og selv om støtte, råd og vejledninger godt, har vi forståelse for mindre besparelser i fagcenteret. 
 
LAER 5 
 
Hvis man kan hente 1,2 mio på kontraktforhandlinger ville det være dejligt. Det er vores bekymring at det ikke kan lade sig gøre, hvilket kan medføre 
hjemtagelser og opsigelser af kontrakter. Den situation kunne i værste fald føre til øget mistrivsel hos den enkelte elev, udfordring for andre elevers 
trivsel og arbejdsmiljø, samt øget pres på personalet og en uhensigtsmæssig belastning af den enkelte skoles økonomi, der selv skal finde midlerne i 
eksisterende budgetter. Den enkelte skole kan ikke være sikre på at råde over personale med de fornødne kompetencer, og der er ikke midler til nogen 
form for kompetenceudvikling i de kommende budgetter. 
 
LAER 7 
Når der spares på elever i tilbud udenfor kommunen og mellemkommunale betalinger, bliver bekymringen kun større når der fjernes 2 voksen timer, 
som netop er det værktøj vi har til inklusion, trivsel og børnenes arbejdsmiljø. Oplevelsen på skolerne er allerede at der er for få 2 voksen timer. 
Børnenes trivsel vil falde, skolevægring vil stige og inklusionsopgaven vanskeliggøres væsentligt, og med timereduktion vil det blive vanskeligere at 
fastholde kvalificeret personale.  
 
SIOU40-01 
Som en sidste ting vil fjernelse af kulturformidler funktionen, set med vores øjne, være katastrofal. Omkostningen på den lange bane vil langt overstige 
den besparelse der kan hentes nu og her. 
 
Bo Krøjer Olsen 
Formand B-siden 
MED Svinninge skole 

Bo Krøjer Olsen Svinninge Skole 
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Høringssvar SIOU40 
vedrørende 
sundhedsplejen 

Socialudvalget  
Vedr.: Forslag SIOU40-02, SIOU40-08, SIOU40-09, SIOU40-10, SIOU40-11, SIOU40-13, SIOU40-14. 
Alle forslag omhandler nedlæggelse af sundhedsplejens deltagelse i tilbud til udsatte børn, unge og deres familier, som vurderes som vigtig forebyggelse 
for SIOU´s målgruppe. 
 
Sundhedsplejen er lige nu et vigtigt bindeled i mange situationer mellem børn og familier med problemstillinger af højere eller mindre grad af 
kompleksitet til forskellige tilbud i civilsamfundet og de øvrige offentlige tilbud. 
 
Vi er bekymret for at det vil gå ud over børnene og deres behov på længere sigt vil blive mere omfattende og dermed dyrere, hvis man f.eks.  
• fjerner den hjælp og støtte som allerede gives inden barnet bliver født, i deres første levetid, samt støtten til mor, far og den øvrige familie.  
• vælger at minimere hjælpen eller helt nedlægge tilbud ifm. overvægt, spiseforstyrrelse og selvskade. 
• mister sundhedsplejerskernes funktion med at problemer opdages tidligt og familier kan tilbydes og hjælpes tidligt med mindst indgribende tiltag. 
• fjerner gruppetilbud – til børn med forældre der er misbrugende eller psykisksyge.  
 
ET GODT LIV STARTER MED ET GODT BØRNELIV. 
 
 
Med venlig hilsen 
Personalet i SIOU Økonomistab, ved leder Christina Bruun Guldberg 

Christina Bruun 
Guldberg 

  

Høringssvar SIOU40-
21+22+23 Kig Ind og 
Samværstilbud 

Socialudvalget  
Vedr.: Forslag SIOU40-21, SIOU40-22, SIOU40-23 
 
I dag er der cirka 140 borgere tilknyttet disse 3 tilbud. 
Kig Ind, Samværstilbud Jyderup samt Banehuset Jyderup er forskellige samværs- og aktivitetstilbud som giver livsglæde og øger livskvaliteten hos 
borgere med nedsat funktionsevne og/eller fysisk og psykisk handicap. 
Dette gives bl.a. i form af cafeer hvor brugerne, via egenbetaling, kan få noget mad og spise sammen. Samt deltagelse i arrangementer som f.eks. 
teater-/biografture, udflugter til Tyskland/Sverige m.m.  
Brugerne bor i opgangsfællesskaber, på institutioner og nogle er hjemmeboende, disse tilbud er deres mulighed for at have oplevelser sammen med 
andre og det er derfor deres livslinje til omverdenen – hvor alternativet ville være ikke at have social kontakt, med øget risiko for at blive ensomme. 
Ved lukning af disse tilbud kan man forvente, at brugerne kunne være indenfor målgruppen for §85, søge dette og derved mindskes besparelsen. 
Ønsker borgerne forsat deltagelse i et andet samværstilbud, vil det alternativt kræve længere transporttid og udgifter til dette. 
Det er motiverende og giver større værdi, når brugerne frekventerer et tilbud i nærmiljøet, i stedet for f.eks. at skulle transportere sig med offentlige 
transportmidler, det kræver overskud og man kan frygte at borgerne ender med at isolere sig. 
Vi har noteret os, at udvalget ikke foretrækker forslaget SIOU40-21 og håber at det samme vil gøre sig gældende for SIOU40-22 og SIOU40-23. 
 
Med venlig hilsen 
Personalet i SIOU Økonomistab, ved leder Christina Bruun Guldberg 

Christina Bruun 
Guldberg 
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Høringssvar fra 
Staben i Social 
Indsats og Udvikling 

Økonomiudvalget, 
Udvalget for Børn og 
Skole, 
Socialudvalget, 
Udvalget for 
Beskæftigelse, 
Uddannelse og 
Erhverv, Udvalget for 
Plan, Bolig og Lokal 
Udvikling 

Staben i Social Indsats og Udvikling anerkender behovet for at finde store besparelser for at skabe budget i balance. Kataloget over forslag til 
besparelser viser dog, at der ikke kan spares så store beløb, uden at kommunens indsats overfor borgerne og medarbejdernes arbejdsvilkår forringes 
betydeligt. Vi frygter, at gennemførelse af spareforslagene på flere måder vil koste dyrt på den lange bane. Det vil få både menneskelige, økonomiske og 
rekrutteringsmæssige konsekvenser. 
 
I det følgende gives Stabens høringssvar under tre overskrifter, som ligger os særligt på hjerte: 
 
• Socialudvalgets område 
• Samarbejdet med civilsamfundet 
• Værktøjer til opgaveløsning og personalemæssige besparelser 
 
BESPARELSER PÅ SOCIALUDVALGETS OMRÅDE 
Besparelser på forebyggende indsatser kan blive meget dyre. Vi anbefaler at friholde børn, unge og de allersvageste borgere! 
 
Vi ser med stor bekymring på en række forslag om at nedlægge eller reducere en lang række vigtige forebyggende indsatser og indsatser for de socialt 
mest udsatte borgere. Hvis disse besparelser gennemføres, er der stor risiko for en ond cirkel, hvor flere sårbare og udsatte borgere på et senere 
tidspunkt får brug for mere hjælp, fordi vi ikke hjælper dem, inden problemerne vokser sig store. Disse besparelser vil få store – måske endda 
uoprettelige – menneskelige konsekvenser. Og det bliver uden tvivl dyrere på den længere bane. 
 
Dette gælder bl.a. følgende forslag til besparelser på forebyggende indsatser på Socialudvalgets område: 
 
• SIOU40-02 Opsigelse af samarbejdsaftale med Home-Start 
• SIOU40-08 Nedlæggelse af tilbud til børn og unge med overvægt 
• SIOU40-09 Nedlæggelse af tilbud til børn og unge med spiseforstyrrelse og selvskade 
• SIOU40-11 Nedlæggelse af gruppeforløb til børn med rusmiddelproblematikker i familien 
• SIOU40-13 Nedlæggelse af socialrådgiver- og psykologfunktionen i En God Start 
• SIOU40-14 Reduktion af skolesundhedsplejens besøg i 5. klasse 
• SIOU40-15 Nedlæggelse af støttekontaktpersonordning ift. ungeboliger 
• SIOU40-16 Nedlæggelse af støttekontaktperson til Apotekerhaven 
• SIOU40-17 Nedlæggelse af fællesstøtte til Slotshaven 
• SIOU40-21 Nedlukning af Kig Ind 
• SIOU40-22 Nedlukning af Samværstilbud Jyderup 
• SIOU40-23 Nedlukning af Banehuset Jyderup 
• SIOU40-25 Reduktion i det opsøgende arbejde for de mest socialt udsatte borgere 
 
Disse besparelser skal ses i sammenhæng med forslag til besparelser på andre kerneområder, som også rammer børn, unge og udsatte borgere, bl.a. 
forslag om at spare på UngHolbæks Gadeteams og Fritidsvejledning, færre pædagoger på skolerne, nedlæggelse af klub-/fritidstilbud, nedlæggelse af 
kulturformidler, nedlæggelse af Elevtjenesten mv. Det virker alt i alt meget voldsomt. Hvis disse besparelser gennemføres, vil hele socialområdet have 
behov for at få svar på spørgsmål som: 
 
• Hvordan skal Holbæk Kommune indfri Kommunalbestyrelsens ambitioner om forebyggelse på det specialiserede område, jf. Kommunalbestyrelsens 
arbejdsprogram?  
• Hvordan skal Holbæk Kommune indfri regeringens ambitioner om bedre psykiatri, hvor et af de højst prioriterede områder er ”opbygning af let 
tilgængelige tilbud i kommunerne til børn og unge i psykisk mistrivsel og med symptomer på psykisk lidelse? 
 
Vi håber, at Kommunalbestyrelsen samlet set vil træffe en principiel beslutning om i videst mulige omfang at friholde børn, unge og de allersvageste 
borgere for besparelser. Det kan få alt for store menneskelige og økonomiske konsekvenser at gennemføre de fremlagte forslag. 
 
BESPARELSER PÅ SAMARBEJDET MED CIVILSAMFUNDET 
I Kommunalbestyrelsens ’Politik for børn, unge og voksne med særlige behov’ er borgernes deltagelse i fællesskaber samt partnerskaber og socialt 
medansvar vigtige elementer. Når der i fremtiden bliver flere borgere med særlige behov uden flere ressourcer til rådighed for indsatsen, så er det til 
borgernes bedste, at der findes ikke-kommunale, rummelige og inkluderende fællesskaber, hvor borgerne kan få hjælp og støtte og blive en del af et 
fællesskab.  

Christina Hvalsø 
Hansen 

Staben i Social Indsats 
og Udvikling 
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Det er baggrunden for, at vi i SIOU har ambitioner om at udvikle samarbejdet med frivillige og civilsamfundet i øvrigt, hvilket kan vise sig vanskeligt, hvis 
der skæres i de midler, som er med til at opretholde de nuværende frivillige tilbud: 
 
• SIOU40-02 Opsigelse af samarbejdsaftale med Home-Start 
• SIOU40-24 Nedlukning af personalestøtte til IF Ryttergården 
• SIOU40-28A+B Reduktion af §18 midler 
• SIOU-Ø04 Nedlæggelse af pulje i Handicapråd 
 
Derudover har vi kommentarer til følgende forslag: 
 
• SIOU-Ø03A+B Nedlæggelse af Udsatterådet 
 
Udsatterådet spiller en stor rolle som bindeled til de frivillige sociale foreninger i Holbæk Kommune, og rådet er allerede en værdifuld samarbejds- og 
sparringspartner for os på socialområdet. Konkret er vi for eksempel ved af afdække muligheden for at få gratis adgang til platformen 
Socialkompasset.dk, som kan give borgere, sagsbehandlere og andre et nemt overblik over relevante tilbud om aktiviteter og støtte for udsatte borgere 
specifikt i Holbæk Kommune – både de frivillige og de kommunale tilbud. Tiltaget vil naturligvis blive forelagt Socialudvalget, når vi er lidt længere i 
processen. For at få gratis adgang til Socialkompasset.dk er det et krav, at vi som kommune samarbejder med civilsamfundet om implementering og 
drift af siden. Det er vanskeligt at leve op til det krav, hvis vi ikke kan benytte Udsatterådet som samarbejdspartner.  
 
Vi oplever, at Udsatterådet i høj grad bidrager med stærk faglighed og stor viden om borgerne til såvel politikere og administration omkring forhold for 
de mest udsatte borgere. Kompetent viden og en aktiv og konstruktiv samarbejdspartner vil mangle, hvis Udsatterådet nedlægges.  
 
• KUFU-Tvær1 Nedlæggelse af Fælles-skaberne 
 
Fælles-skaberne spiller en vigtig rolle i samarbejdet mellem Holbæk Kommune og kommunens lokalområder. Derudover har Fælles-skaberne en anden 
vigtig funktion, som desværre ikke er beskrevet i det materiale, der er sendt i høring – nemlig arbejdet med at styrke samarbejdet med civilsamfund og 
frivillige indenfor Fælles-skabernes respektive kerneområder. Hvis funktionen Fælles-skaberne nedlægges, vil ressourcerne til at understøtte og udvikle 
samarbejdet med civilsamfundet forsvinde og med dem kompetencer og viden opbygget over årene siden kommunesammenlægningen. 
 
For Social Indsats og Udvikling vil det betyde, at det bliver særdeles vanskeligt at leve op til målene i Kommunalbestyrelsens ’Politik for børn, unge og 
voksen med særlige behov’, hvor deltagelse i fællesskaber, partnerskaber og socialt medansvar er eksplicitte fokusområder. 
 
BESPARELSER PÅ PERSONALE OG VÆRKTØJER TIL OPGAVELØSNING 
På tværs af Holbæk Kommune er der fremlagt besparelsesforslag for ca. 62,5 mio. kr. i 2023. Langt de fleste forslag retter sig direkte mod borgerne og 
medfører en væsentlig reduktion i indsatser og serviceniveau. Det gør ondt i hjertet at se, og man forstår, at det kan føles mindre hårdt at spare på 
’administration’. 
 
Det er dog vigtigt at huske på, at besparelser på ’administration’ også har konsekvenser – både menneskelige, kvalitetsmæssige, rekrutteringsmæssige 
mm. Mange af forslagene vedrørende personalereduktioner og indebærer, at kolleger vil miste deres job og indtægtsgrundlag. Det er langt fra alle 
forslag, der kan realiseres med vakante stillinger og nedsat tid. Dertil kommer prioriteringsdagsordenen: Administrationen kan ikke nå samme mængde 
opgaver med mærkbart færre hænder. 
 
Faglig kvalitet, effektivisering og retfærdighed  
En række forslag medfører forringelse af arbejdsvilkårene for ledere og medarbejdere: 
 
• DIR 1 Reduktion af direktionens budget 
• AUBO-03 Reduktion af personaleudgifter 
• LAER 1 Besparelse på uddannelse og møder 
• LAER 12 Besparelse på uddannelse og kompetenceudvikling 
• SIOU-Ø05 Reduktion i forplejning og i abonnementer 
 
I SIOU-Ø05 indgår blandt andet besparelser på faglige abonnementer (Karnov, Aktindsigtshåndbogen, Altinget Social), mødeforplejning og 
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licensomkostninger vedr. integration af NetBlanket med DUBU. Med dette besparelsesforslag vil vigtige værktøjer til kvalitetsmæssig løsning af 
opgaverne forsvinde, og tidsforbruget i opgaveløsningen vil stige, fordi viden skal opsøges på anden vis. Tilbagerulning af NetBlanket-integrationen er et 
godt eksempel. Løsningen blev i sin tid indført for at spare tid (og dermed penge), og en tilbagerulning vil medføre et øget tidsforbrug for 
sagsbehandlerne – uden at der tilføres tilsvarende ressourcer. 
 
Vi bemærker, at kun kerneområderne LAER, AUBO og SIOU har fremsat forslag om reduktioner vedr. faglige værktøjer, forplejning og 
kompetenceudvikling mv. Det underbygger den oplevelse af ulige vilkår i forskellige afdelinger og på forskellige matrikler, som allerede i dag fylder hos 
mange medarbejdere. 
 
Vi mener, at der skal være lige arbejdsvilkår for samme funktioner på tværs af kommunen, f.eks. bør juristerne i de forskellige kerneområder have 
adgang til samme grundlæggende digitale videnssamlinger. Det er også vores opfattelse, at det bør være muligt at fastlægge et ensartet niveau for 
kompetenceudviklingsressourcer og ressourcer til personalearrangementer på tværs af organisationen, så adgang til faglig viden og 
kompetenceudvikling mv. sikres i alle områder trods en generelt mindre økonomisk ramme. 
 
Vi anbefaler, at: 
• der i forlængelse af besparelsesprocessen sker en forventningsafstemning mellem politisk niveau og administrationen om et realistisk 
ambitionsniveau for opgaveløsningen fremadrettet 
• der laves en ensartet prioritering af midler til rådighed for faglige værktøjer, kompetenceudvikling og øvrige personalemidler på tværs af alle 
kerneområder, så personalepolitikkens udsagn om retfærdighed og høj faglighed efterleves i højere grad, end det er indtrykket i dag 
 
KONSEKVENSER FOR FASTHOLDELSE OG REKRUTTERING  
Holbæk Kommunes personalepolitik skal sikre, at Holbæk Kommune forbliver et godt sted at være ansat. Den skal være med til at ”tiltrække og 
fastholde medarbejdere med stærke faglige kompetencer og de rette menneskelige egenskaber. For kompetente og engagerede medarbejdere er 
afgørende for, at vi også fremover kan løse vores kerneopgaver.” 
 
Med de foreslåede besparelser på ’administration’ f.eks. på personalereduktion, faglige værktøjer til opgaveløsningen, kompetenceudvikling, 
mødeforplejning, lukning af kantiner og p-afgifter forudser vi, at det bliver sværere at tiltrække og fastholde de ønskede medarbejdere. 
 
Med venlig hilsen 
Staben i Social Indsats og Udvikling 
Personalemøde med MED-status 
Leder: Lise Kemp, tlf. 72 36 80 85 
Jernbanevej 6 
4300 Holbæk 
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Forebyggelse gør en 
forskel 

Socialudvalget Som en indledning vil vi gerne give udtryk for en generel undren over det store fokus på forebyggende tiltag i besparelsesforslagene. At reducere så 
kraftigt på det forebyggende område er i direkte modstrid med de ambitioner, man havde ved oprettelsen af kerneområdet Social Indsats og Udvikling 
og vil medføre, at flere borgere får en social sag og dermed yderligere myndighedsopgaver, som der ikke er ressourcer til at løfte. Derudover vil en 
gennemførelse af disse besparelser i langt de fleste tilfælde ikke være reelle besparelser, idet de vil betyde yderligere udgifter for kommunen og en øget 
risiko for at de sårbare borgere falder mellem 2 stole og ikke får hjælp rettidigt   
 
Endvidere opleves mange af spareforslagene at mindske særligt de sårbare borgeres mulighed for at indgå i fællesskaber. Fællesskab som ellers er det 
mest gennemgående element i de visioner, ambitioner og politikker der er udarbejdet i Holbæk Kommune de sidste 10 år og det, som hele den 
nuværende organisering er bygget på.  
 
SIOU40-01 Reduktion i udbetaling af tabt arbejdsfortjeneste SEL § 42 og generel øget kontrolarbejde  
 
Vi ser positivt på, at der er et ønske om at investere i dette område, samt at der er en forståelse for, at der er behov for at tilføre ressourcer, hvis der 
skal kunne findes besparelser. Vi er dog bekymrede for, om det økonomiske potentiale som fremgår af besparelsesforslaget, er realistisk. Dette både i 
forhold til hvor hurtigt realiseringen forventes jf. besparelsesforslaget, men også fordi en del reduktioner eller afslag på tabt arbejdsfortjeneste vil 
medføre ansøgning om andre foranstaltninger i forhold til pasning af barnet/børnene i hjemmet.   
 
Det er ligeledes vigtigt at påpege, at en reduktion i udbetaling af tabt arbejdsfortjeneste nødvendigvis må suppleres med en fælles indsats på tværs af 
kerneområder omkring håndtering af fravær fra dagtilbud og skole, brug af reduceret skema m.v. Såfremt vi blot skærer forældrene i deres ydelser, 
uden det er muligt at lægge en fælles plan for deres barn/børn, vil vi efterlade familier med manglende tilbud til deres børn eller manglende indtægt.   
 
Vi anser det endvidere for tankevækkende, at der samtidig med forslag om reduktion i udbetaling af tabt arbejdsfortjeneste behandles forslag om 
lukkeuger i fritidstilbud (LAER 4).  
 
SIOU40-02 Opsigelse af samarbejdsaftale med Home-Start  
 
Vi bør i Holbæk Kommune gøre mere ud af at samarbejde med frivillige tilbud, ikke mindre. Flere frivillige, kan løse flere opgaver, som myndighed derfor 
ikke skal sidde med, ligesom borgere som hjælpes tidligt via tilbud fra frivillige organisationer, helt kan undgå at få en myndighedssag. Langt de fleste af 
de familier som kommer i kontakt med Home-Start gør det efter anbefaling fra sundhedsplejen. Sundhedsplejen ser alle familier og får dermed øje på 
de helt almindelige familier, som på grund af sygdom, skilsmisse, flerbørnsfødsler eller andre begivenheder mister fodfæstet og har behov for en hånd i 
ryggen til at genfinde det nødvendige overskud i hverdagen. En indsats fra Home-Start i disse familier gør, at de i langt de fleste tilfælde formår at klare 
sig uden yderligere kommunal støtte.  
 
Lige nu vil en opsigelse af partnerskabsaftalen være en kortvarig besparelse, men det vil indenfor en overskuelig fremtid i stedet give flere opgaver for 
socialområdet, og kræve dyrere indsatser og dårligere trivsel i de ramte familier.   
 
Uden Home-Start, får familierne mindre netværk, og dårligere forankring i lokalområdet. Dette gør børnene og deres familier mere udsatte, og giver 
dem større behov for et professionelt netværk. Dette vil igen medføre flere sager/opgaver hos myndighed.  
 
SIOU40-06 Familiehuset – mindreforbrug for 2022 reduceres i rammen for 2023  
 
Fremfor at tage midler afsat til indsatser hos vores interne leverandør bør der ses på timeprisen på eksterne ligesom midlerne med fordel kunne 
anvendes til at løse mere internt – se endvidere under SIOU40-07.  
 
SIOU40-07 Nedlæggelse af tilbuddet Det gode forældresamarbejde - mægling ved skilsmisse   
 
Nedenstående høringssvaret består af 2 dele.   
 
Første del omhandler rettidig indsats og risiko for at skabe større mistrivsel hos børn, unge og familier i Holbæk Kommune.   
 
Anden del omhandler placeringen af den økonomiske besparelse på de 138.000 kr. årligt   
 
Forebyggende indsats og udvikling af børns trivsel.   

Børn, Unge og 
Familier 
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I Holbæk Kommunes Børne- og Ungepolitik lægges vægt på rettidig indsats - at handle så tidligt som muligt for at kunne nøjes med så lidt indgriben som 
muligt.    
 
Familiehuset udviklede oprindeligt tilbuddet mægling ved skilsmisse, da vi observerede at mange børn og unge blev henvist til os med meget dårlig 
trivsel forårsaget af store konflikter mellem skilte forældre.   
 
Udfordringen den gang var, at vi først fik sagerne henvist meget sent, hvorfor udfordringerne omkring børnene ofte havde vokset sig meget store. Vi så 
ofte børn i stor mistrivsel med skolevægring, selvskade og normbrydende adfærd. Det ville vi gøre noget ved.   
 
Vi skabte tilbuddet Det gode forældresamarbejde - mægling ved skilsmisse som et lokalt forankret tilbud med fokus på den enkelte familie og dens 
udfordringer. Et tilbud som forældrene selv kunne søge og herved få hjælpen rettidig. De familiebehandlere som kører disse forløb er uddannet i 
samme metode som anvendes i Familieretshusene, men tilbuddet adskiller sig markant fra de samarbejdskurser der tilbydes i Familieretshusene, idet vi 
i Holbæk Kommune arbejder med individuelle forløb tilpasset den enkelte familie og denne families unikke situation.  
 
Siden oprettelsen har vi haft utallige familier igennem forløbet, som alle har fået rettidig hjælp til at tackle deres fælles udfordringer i skilsmissen, 
således at børnene ikke også bliver ramt af deres forældres skilsmisse.   
 
Nedlægges tilbuddet nu, så mister vi et vigtigt element i den forebyggende indsats til børn og unge. Vores frygt er samtidig, at vi ikke reducerer på 
indsatserne i BUOF, men blot skaber tungere problematikker omkring børnene, ved ikke at komme ind rettidig. De tungere problematikker vil således 
tage længere tid at behandle end de korte familieforløb, som tilbuddet indeholder, og herved vil vi sandsynligvis komme til at bruge flere ressourcer på 
at hjælpe de samme familier.   
 
Placering af den økonomiske besparelse?  
 
Vi er enige i præmissen om at nedlæggelse af tilbuddet Det gode forældresamarbejde - mægling ved skilsmisse frigør ca. 138.000 kr. årligt i 
medarbejdertimer hos os i Familiehuset.    
 
Det der ikke tages højde for i forslaget er, at der samlet i BUOF bruges rigtig mange midler på køb af eksterne ydelser til børn, unge og familier.   
 
Så skal tilbuddet nedlægges, så forslår vi i stedet at besparelsen på de 138.000kr. lægges central i BUOF på konto 5. Og at vi i stedet hjemtager for 
minimum 138.000 kr., af de ydelser BUOF køber eksternt, til Familiehuset.   
 
Hjemtages de ’rigtige’ ydelser som f.eks. samvær og supervision til plejefamilier, så vil vi ovenikøbet kunne løse opgaverne billigere end de eksterne 
udbydere, således at besparelsen bliver højere end det oprindelige beløb.    
 
SIOU40-09 Nedlæggelse af tilbud til børn og unge med spiseforstyrrelse og selvskade  
 
En nedlæggelse af dette tilbud fjerner muligheden for at hjælpe børn og unge samt deres familier inden problematikkerne udvikler sig og bliver 
behandlingskrævende. Der er lange ventelister, og situationen skal være meget akut, før de får et tilstrækkeligt tilbud i fx psykiatrien, og ofte vil de unge 
blive henvist til at skulle have tilbud fra kommunen, idet det fra regionens side ikke vurderes, at der alene er tale om ernæringsmæssige eller 
psykiatriske udfordringer, som kan behandles i deres regi.   
 
Det vurderes på denne baggrund, at en nedlæggelse af dette tilbud på sigt vil øge kommunens udgifter til håndtering af disse problematikker, ligesom 
det væsentlig vil reducere livsvilkårene for de børn, unge og familier, som ikke hjælpes i tide. Det bør bemærkes at behandlingstilbud til meget 
spiseforstyrrede børn og unge ofte er meget omfattende både i timer, varighed og kompleksitet, hvorfor det er dyre og langvarige indsatser. Den 
besparelse der ventes at kunne hentes ved nedlæggelse af dette tilbud fra 2024, hvor det får helårseffekt, vil kun kunne dække støtte til én stærkt 
spiseforstyrret ung i få måneder.  
 
Udover den øgede udgift i form af dyrere og længerevarende indsatser, vil det også betyde flere myndighedsopgaver og dermed et øget pres på 
sagsbehandlerne  
 
SIOU40-13 Nedlæggelse af socialrådgiver- og psykologfunktionen i En God Start  
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Det giver ikke mening, generelt, at fjerne de forebyggende indsatser og tilbud, da sagerne i denne forbindelse vil blive ’tungere’, give myndighed flere 
opgaver, og kræve mere omkostningstunge indsatser. “En God Start” må da være det vi alle ønsker, at børn i Holbæk Kommune skal have og vi ved, 
hvor afgørende det er for det enkelte barns udviklingsmuligheder.  
 
Hvis dette gennemføres, vil der ikke længere være en tværfaglig indsats, En God Start. Så vil det alene være en sundhedspleje.  
 
Nedlæggelsen af fx socialrådgiverfunktionen, vil medføre flere henvendelser fra sundhedsplejen til sagsbehandlerne. Flere timer til brug for tættere 
samarbejde med sundhedsplejen i sager med spædbarns-/babyfamilier. Der er endvidere en risiko for at forældrene vil have mere modstand på 
inddragelse af en socialrådgiver, hvis det ikke er som en naturlig del af indsatsen i En God Start  
 
Hvis psykologstillingen nedlægges, kan der i stedet være behov for, at der i konkrete sager kan indgås en psykolog i samarbejdet, eller der kan gives 
supervision ved psykolog.   
 
En God Start og sundhedsplejen generelt oplever, at der er en større andel af psykisk syge forældre. Dette ’kalder på’ en psykologfaglig deltagelse og en 
tidlig og tværfaglig indsats for at give disse familier den bedst mulige start og børnene de bedst mulige livsvilkår.  
 
Efterfødselsgruppen vil have brug for en psykolog, til de efterfødselsreaktioner, forældrene kan have, efter fødslen.  
 
SIOU40-14 Reduktion af sundhedsplejens besøg i 5. klasse  
 
Først og fremmest vil vi gerne gøre opmærksom på det misvisende i overskriften, da det konkrete forslag ikke er en reduktion, men en afskaffelse af 
besøg i 5. klasse.  
 
Det 5. klassetrin er det vigtigste klassetrin at have sundhedsplejen på besøg. Det er på dette klassetrin vi ofte ser, at udfordringer med fravær, 
ensomhed, mistrivsel, selvskade, spiseforstyrrelser, osv., starter. Det sker ofte med disse børn, at det er netop via samtale med sundhedsplejersken, at 
de åbner op for deres udfordringer på disse områder. Det at børnene har mødt sundhedsplejen, gør det endvidere nemmere for dem ved udfordringer 
senere at opsøge netop denne forebyggende hjælp. Sundhedsplejen har derudover mulighed for at vejlede børn med vægtproblemer hen imod tilbud, 
som kan hjælpe dem til en mere aktiv og sundere livsstil samt nye fællesskaber som stiller disse børn stærkere, når de rammer puberteten.  
 
SIOU40-15 Nedlæggelse af støttekontaktpersonsordning ift. ungeboliger  
 
Dette vil medføre behov for støtte til dem et andet sted fra, ligesom flere af dem vil være i øget risiko for at ende som hjemløse. Ydermere vil 
nedlæggelsen generere flere indsatser hos myndighed.   
 
Det må forventes at flere unge får behov for egen kontaktperson, hvilket vil betyde at der skal bruges flere penge samlet, på samme opgaver. Ligesom 
det må forventes at ungeboligerne ikke vil kunne rumme samme målgruppe som de kan i dag.  
 
Derudover er vi enige i de konsekvenser der i øvrigt beskrives i forslaget.  
 
SIOU40-16 Nedlæggelse af støttekontaktperson i Apotekerhaven  
 
Kommunen vil ikke på samme måde kunne visitere sårbare borgere til Apotekerhaven, hvis der ikke findes denne støtte, da det vil kræve en anden 
beboersammensætning, hvis området ikke har denne støtte. Nogle vil ikke kunne rumme at bo selvstændigt eller have behov for yderligere individuelle 
og dermed dyrere indsatser.  
 
Hvis man vælger at fjerne støtten og fortsætte visitationen som nu, er der risiko for at området ikke længere vil kunne opleves som et trygt og rart sted 
og dermed, at bl.a. økonomisk trængte småbørnsfamilier eller psykisk sårbare borgere ikke ønsker at bo der, hvormed vi kommer til at mangle relevante 
boliger til denne målgruppe.  
 
Derudover er vi enige i de konsekvenser der i øvrigt beskrives i forslaget.  
 
SIOU40-17 Nedlæggelse af fællesstøtten i Slotshaven  
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Denne støtte er etableret, fordi Slotshaven udviklede sig til et sted, hvor der var uro og kriminalitet, og hvor unge og særligt unge piger blev utrygge ved 
at bo. Da lejlighederne er etableret i et samarbejde mellem Lejerbo og Holbæk Kommune med henblik på at give flere unge mulighed for at gennemføre 
en uddannelse på trods af svære opvækst- og livsvilkår, og da støtten har medvirket til at genskabe tryghed og ro i Slotshaven, giver det i vores optik 
ingen mening at nedlægge denne støtte.   
 
Såfremt Slotshaven igen bliver et sted præget af uro og kriminalitet, vil de unge med lidt flere ressourcer, som er med til at skabe den nødvendige 
diversitet ikke ønske at bo der og de sårbare unge, som ikke har andre muligheder, vil måske ikke have overskud til at passe deres uddannelse, indgå i 
afklaringsforløb og lign. De vil således få brug for dyrere individuelle indsatser og måske behov for anden form for og mere længerevarende offentlig 
forsørgelse.  
 
Derudover er vi enige i de konsekvenser som i øvrigt beskrives i forslaget.  
 
SIOU40-18 Nedlæggelse af Forældreforum  
 
Vi er enige i de konsekvenser der beskrives i forslaget, i forhold til at det vil medføre forværringer, og behov for dyrere foranstaltninger.   
 
Der må forventes flere underretninger på nye sager, fordi forældrene ikke længere kan få hjælp i Forældreforum. Dette betyder flere opgaver, og en 
stigning i antal af nye sager.  
 
  
 
SIOU40-25 Reduktion i opsøgende arbejde til de mest socialt udsatte borgere  
 
Disse borgere har meget ’tunge’ problemer, og at fjerne den opsøgende indsats, vil medføre sager med høj kompleksitet og mange henvendelser både 
fra borgerne selv, deres pårørende samt naboer og andre som støder på dem og bliver bekymrede. Det vil ofte være sager, hvor det er vanskeligt som 
sagsbehandler at fastholde borgerne i de bevilgede indsatser, og der vil dermed blive behov for mere omkostningstunge, fleksible og intensive 
indsatser.  
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Forebyggelse 
betaler sig 

Socialudvalget Den Sociale Indgang blev etableret for ca. halvandet år siden, idet man havde en ambition om at styrke den forebyggende indsats på det sociale område 
for på denne måde at øge borgernes trivsel men også ud fra en indsigt i, at problemerne vokser sig større, såfremt vi ikke kan tilbyde en rettidig indsats 
og dermed samlet set bliver dyrere for kommunen at håndtere. Vi ser med stor bekymring på at man nu præsenterer oplæg til besparelser på det 
forebyggende område i et omfang, der vil medføre en væsentlig forringelse i vores muligheder for at være en stærk medspiller for borgere og 
virksomheder og i samarbejde med dem at forebygge udviklingen af sociale problemer.  
 
 
SIOU40-02 Opsigelse af samarbejdsaftale med Home Start.    
 
Home-Start løfter en stor opgave for få midler og formår via deres arbejde at styrke sårbare småbørnsfamilier og forebygge mistrivsel og sammenbrud i 
disse, ligesom de forebygger, at familiernes udfordringer vokser, så de får behov for behov for mere indgribende støtte fra kommunens side. Det 
vurderes at det vil være fordyrende at opsige partnerskabsaftalen samt at det vil medføre en forringelse i livskvaliteten for småbørnsfamilier i 
kommunen som i en periode har brug for en hånd i ryggen. Som beskrevet i besparelsesforslaget vil en opsigelse af partnerskabsaftalen ikke kun ramme 
de familier, som ellers ville få et tilbud via Home-Start men også svække inddragelsen af civilsamfundet og forringe det stærke samarbejde, der er 
mellem flere store frivillige organisationer i Holbæk og den synergieffekt dette samarbejde medfører.  
 
  
 
SIOU40-07 Nedlæggelse af tilbuddet ”Mægling ved skilsmisse”   
 
Det anerkendes, at der findes et tilbud om mægling i Familieretshuset. Vores bekymring er dog, at der er familier som ikke har de fornødne ressourcer 
til at gøre brug af dette tilbud. Manglende forebyggelse vil betyde at børn kommer til at vokse op i familier præget af et højt konfliktniveau, hvor det 
trods senere tilbud om støtte ikke altid vil være muligt at hjælpe forældrene til et konstruktivt samarbejde. Dette vil i nogle tilfælde medføre behov for 
sociale foranstaltninger overfor barnet/børnene i familien hvis udvikling og trivsel påvirkes negativt af familiedynamikken.    
 
  
 
SIOU40-09 Nedlæggelse af tilbud til børn og unge med spiseforstyrrelse og selvskade   
 
Dette var også i efteråret lagt op som en mulig besparelse, men hvor man meget fornuftigt valgte at fastholde tilbuddet. Vi mangler tilbud til børn og 
unge med spiseforstyrrelser og regionen peger på kommunen i forhold til at hjælpe familierne. Hvis spiseforstyrrelse og selvskade ikke forebygges i tide, 
er der risiko for at en forværring hvilket påvirker børn og unges udvikling og trivsel negativt både fysisk og psykisk, ligesom det i værste fald kan føre til 
udvikling af meget alvorlige og behandlingskrævende tilstande samt isolation, manglende gennemførelse af uddannelse og efterfølgende ringe eller 
ingen tilknytning til arbejdsmarkedet.  
 
  
 
SIOU40-11 Nedlæggelse af gruppeforløb til børn med rusmiddelproblematikker i familien   
 
Dette gruppetilbud hjælper børn som vokser op i familier præget af rusmiddelproblematikker til at se, at de ikke er alene, at der ikke er noget galt med 
dem og at de ikke er ansvarlige for rusmiddelproblematikken. Tilbuddet er til børn fra 8 år og dermed en mulighed for at hjælpe dem, inden de rammer 
de sårbare teenageår, hvor de skal til at finde ud af hvem de er. Hvis tilbuddet nedlægges, vil Holbæk Kommune stå uden relevant tilbud til denne 
målgruppe og de vil først kunne hjælpes når de er fyldt 14 år og er i målgruppen for Tubas tilbud.  
 
  
SIOU40-13 Nedlæggelse af socialrådgiver- og psykologfunktionen i En God Start   
 
Vi ser dette forslag som meget bekymrende, da tværfagligheden i En God Start gør det muligt at hjælpe kommende og nybagte forældre med særlige 
behov til at give deres barn en tryg start på livet. Såfremt der vurderes behov for støtte, udover det der kan gives i regi af En God Start, vil 
socialrådgiveren kunne hjælpe forældrene til at være trygge i at tage imod kommunens øvrige tilbud om støtte og fungere som brobygning til disse. 
Såfremt man nedlægger socialrådgiverfunktionen i En God Start vil der i højere grad blive behov for at oprettet sociale sager på sårbare 
småbørnsfamilier, ligesom der er risiko for, at der vil være større modstand på at tage imod hjælpen i familierne og at hjælpen kommer ind senere.   
 

Den Sociale 
Indgang 
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Psykologen hjælper de sårbare forældre til at håndtere eventuelle psykologiske udfordringer i forhold til at være de bedst mulige forældre inkl. hjælp til 
efterfødselsreaktioner hos den ene eller begge forældre og er dermed med til at understøtte den sunde og trygge tilknytning mellem barn og forældre.  
 
  
 
Begge funktioner vurderes at være af afgørende betydning for opretholdelse af En God Start og dermed af afgørende betydning for at sikre omkring 
1/10 af de børn der fødes i Holbæk Kommune den bedst mulige start på livet. Vi er ikke i tvivl om, at en nedlæggelse vil betyde et øget behov for sociale 
indsatser og dermed øgede udgifter for kommunen.  
 
  
 
SIOU40-14 Reduktion i skolesundhedsplejens besøg i 5. klasse  
 
Gennemføres dette forslag betyder det både at skolebørnene ikke vejes i 2. klasse som nu, hvormed begyndende fysiske udfordringer herunder 
eventuel overvægt kan nå udvikle sig, hvilket kan have helbredsmæssige konsekvenser både fysisk og psykisk og betyde, at der ikke i tide henvises til 
mulige forebyggende og sundhedsfremmende tilbud. Endvidere vil det betyde at samtalerne i 5. klasse erstattes af en screening. Det vurderes at de 
nuværende samtaler er med til at forebygge ensomhed, skolefravær og mistrivsel blandt en meget sårbar aldersgruppe.  
 
Samlet vurderes det at såfremt denne reduktion gennemføres vil det forringe sundhedstilstanden blandt børn og unge i Holbæk kommune.  
 
  
 
SIOU40-15 Nedlæggelse af støttekontaktpersonsordning ift. Ungeboliger   
 
Der er tale om en fleksibel støtteform til unge mennesker som har brug for støtte for at kunne bo selv og lykkes med en uddannelsesplan, med at indgå i 
afklaringsforløb og lign. Konkret går forslaget på nedlæggelse af fællesstøtten som medvirker til at disse unge mennesker lykkes med at bo tæt og 
forebygger ensomhed og uro, hvilket gør det muligt fortsat at tilbyde denne boform. Det vurderes at en nedlæggelse vil medføre flere individuelle 
foranstaltninger samt en risiko for, at ikke alle der i dag tilbydes en ungebolig fremover vil kunne rummes i disse tilbud, men vil have behov for mere 
omkostningstunge tilbud.  
 
  
 
SIOU40-16 Nedlæggelse af støttekontaktperson i Apotekerhaven  
 
Apotekerhaven er bygget i et samarbejde mellem Holbæk Kommune og Lejerbo ud fra et ønske om at skabe billige boliger for borgere med en lav 
indkomst i et velfungerende boligområde. Holbæk Kommune står for visitationen til boligerne og det er dermed kendt, at der er en vis andel af udsatte 
borgere. For at sikre at dette område er et trygt sted for såvel småbørnsfamilier som psykisk skrøbelige og ældre borgere vurderes det væsentligt at 
muligheden for gruppestøtte og fællesskabs-skabende aktiviteter bevares så tryghed, ro via kendskab til hinanden og hurtig adgang til hjælp bevares.  
 
  
 
SIOU40-17 Nedlæggelse af fællesstøtten i Slotshaven  
 
Der er tale om en meget begrænset indsats som omfatter de 54 lejemål der primært er beboet af unge mennesker, som er kendt af kommunen, og som 
enten har haft eller fortsat har behov for støtte. Iværksættelse af denne støtte har skabt to og tryghed i Slotshaven, som tidligere var ramt af uro og 
kriminalitet. Det vurderes at en nedlæggelse af denne støtte igen ville medføre uro, utryghed samt at unge mennesker, hvis livsbane i forvejen ikke har 
været nem, vil risikere at opgive den uddannelsesplan der er lagt, eller den uddannelse de er i gang med. Det vurderes på denne baggrund at en 
nedlæggelse af denne støtte både på kort og lang sigt vil medføre øgede udgifter for kommunen til foranstaltninger og forsørgelse.  
 
  
 
SIOU40-18 Nedlæggelse af forældreforum.    
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Dette forum har eksisteret siden 2017 med god effekt. Vi har med en meget begrænset indsats i dette velfungerende og stabile gruppeforløb, hvor 
forældre bliver en støtte for hinanden, oplevet at kunne forebygge adskillige individuelle og dyrere forløb   
 
  
 
SIOU40-23 Nedlæggelse af Banehuset Jyderup – selvvisiterende aktivitetstilbud efter SEL § 104 for borgere med psykisk sårbarhed/psykiatriske 
diagnoser   
 
Forebyggende aktivitetstilbud med stor effekt, som forebygger ensomhed og hjælper med konkrete problematikker og forebygger behov for 
individuelle indsatser. Hvis det overvejes at nedlægge tilbuddet, vil vi opfordre til, om man kan nøjes med at nedskalere, så tilbuddet ikke helt 
forsvinder, idet det vurderes vigtigt, at der også er tilbud for denne gruppe borgere uden for bymidten   
 
Det vurderes urealistisk at besparelsen reelt kan opnås, da nogle brugere vil søge andre tilbud herunder dyrere individuelle foranstaltninger. Vigtigere 
så vil en gruppe borgere som i dag frekventerer tilbuddet måske isolere sig og opleve en forringet livskvalitet og muligvis øgede psykiske udfordringer.  
 
  
 
SIOU40-24 Nedlæggelse af personalestøtte til IF Ryttergården.    
 
Gennemføres denne besparelse betyder det nedlæggelse af et sundhedsfremmende tilbud for psykisk sårbare mennesker. En målgruppe som for en 
stor dels vedkommende ikke vil have overskud til at benytte kommunens øvrige idrætsfaciliteter og som dermed ville miste adgangen til et idrætstilbud, 
men også et tilbud som for nogle er det sociale tilbud de frekventerer, hvorfor der er risiko for både forringelse i både det fysiske og psykiske helbred.   
 
  
 
Vi vurderer at IF Ryttergården er et forebyggende tilbud, som afhjælper rigtig meget og griber en gruppe borgere der kunne være kommet til Holbæk 
Kommunes andre indsatser. Besparelsespotentialet vurderes at være forsvindende lille i forhold til den effekt tilbuddet har og på sigt vil blive dyrere for 
kommunen  
 
  
 
SIOU40-25 Reduktion i opsøgende arbejde til de mest socialt udsatte borgere   
 
De opsøgende medarbejdere afhjælper mange akutte opgaver og vi gør i Den Sociale Indgang flittigt brug af dem, i forhold til de udsatte borgere vi 
kommer i kontakt med eller modtager henvendelser med bekymring for. I nogle tilfælde er disse medarbejdere den eneste kontakt for nogle ekstremt 
udsatte og isolerede borgere, som enten ikke formår at opsøge hjælp eller som ikke er i stand til tage imod anden form for hjælp. Det er vores 
vurdering, at vi kommer til at tabe nogen af de mest udsatte bliver mere synlige i gadebilledet.   
 
  
 
  
 
SIOU40-29 Nedlæggelse af stilling i DSI på voksenområdet   
 
At der både er sagsbehandlere på børne- og voksenområdet i samme afdeling, giver mulighed for at vidensdele og opkvalificere indsatsen samt sikre en 
bedre vejledning og forebyggelse.   
 
At prioritere ressourcer til forebyggelse reducerer udviklingen af sociale problemer og langvarige sagsforløb.   
 
Den Sociale indgang har eksisteret i 1½ år og omkring 75% af sagerne på Voksenområdet afsluttes fra Den Sociale Indgang og overgår dermed ikke til 
længerevarende foranstaltninger. Aktuelt ligger sagsbehandlerne på Voksenområdet i DSI på omkring 50 sager. Der skal tages højde for, at det er 
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kortvarige forløb, hvor sagsbehandlerne er i hyppigere kontakt med borgerne og dermed bruger flere ressourcer. Det vil ikke være muligt at opretholde 
de positive resultater såfremt ressourcerne reduceres med 1/3.  

Vedr. mulighed for 
at spare 
medarbejdere i IF 
Ryttergårdens 
idrætsforening 

Økonomiudvalget, 
Socialudvalget, 
Udvalget for Kultur 
og Fritid 

Vi har brug for ekstra støtte, når vi har et psykisk handicap, som vi ikke kan få, hvis vi går i et alm. fitness center. I IF- Ryttergården får vi den ekstra 
støtte til træningen, som vi har behov for, hvilke giver os tryghed, ro, struktur og overblik, som er vigtigt for, at vi kan klare hverdagen. I et alm. 
træningscenter forstår de ikke hvad det vil sige at have et psykisk handicap. 
I IF-Ryttergården har Instruktøren og træneren viden om psykiske handicaps og det betyder meget for os der går der, at vi får den ekstra støtte som vi 
har behov for. 
De har mere tid end en instruktør i et alm. træningscenter. Det vil være hårdt for os brugere, hvis de ikke var der mere og vi selv skal klare træningen. 
Jeg synes derfor, at det er en meget dårlig ide, hvis instruktør og træner ikke skal være der mere.   

Ditte Nielsen Strand IF Ryttergården i 
Holbæk 

Kig ind Socialudvalget Jeg vil blive meget ked af det hvis kig ind skulle lukke så jeg og mine venner ingen steder har at kunne være i vores fritid der er mange der har brug for at 
komme i kig ind  når der også er lukket i bofælles skabets fælleslejligheder for os der bor ude for opgangen venlig hilsen erik høyer 

Erik høyer   

Brugerrådet fra Kig 
Ind  

Socialudvalget På vegne af brugerrådet i Kig Ind. 
Brugerrådet er meget vrede over at Kig Ind er med i spareforslaget... igen. Det er utrygt hele tiden at blive truet med lukning. Kig Ind betyder meget for 
os. Hvis Kig Ind lukker, kommer vi til at kede os derhjemme, ligesom vi gjorde under Coronaen. Ensomheden bliver værre og vi har ikke mulighed for at 
mødes med vores venner og komme på ture. Vi finder stor tryghed i Kig Ind, både fysisk og psykisk og det giver os mulighed for at få de samme 
oplevelser som alle andre. Kig Ind er det eneste tilbud i kommunen om socialt samvær med ligesindede, for os der bor i egne lejligheder. En lukning af 
Kig Ind kan medføre at vi hænger ud med de forkerte mennesker. 

Erik Høyer på vegne 
af brugerrådet i Kig 
Ind 
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Behov for 
langsigtede, 
helhedsorienterede 
løsninger og for 
færre, men 
konsoliderende, 
handlinger 

Økonomiudvalget, 
Udvalget for Børn og 
Skole, Udvalget for 
Ældre og Sundhed, 
Socialudvalget, 
Udvalget for Kultur 
og Fritid 

Vi er bevidste om, at der i offentlig forvaltning i dag er lagt en række statslige benspænd ind, og at det derfor er en bunden opgave, at kommunen 
håndterer budgetudfordringen bl.a. gennem besparelser. For at fremtidssikre kommunen kalder det på, at organisationen sadler om og finder nye veje 
– på alle niveauer!  
 
Vi foreslår, at Kommunalbestyrelsen dropper råderumstilgangen for en periode. Det amputerer en i forvejen tyndt besat og presset organisation at 
skulle finde et råderum på 1,5 % hvert år. Det kommer vi ikke til at arbejde smartere af. Se bare hvor galt det er gået for sygehusene. I stedet bør 
kommunen fokusere og dedikere de sparsomme eksisterende ressourcer til få og målrettede indsatser, der netop kan ruste os til fremtiden. 
Organisationen skal kunne følge med for at kunne omsætte og forankre prioriteringerne i konkret adfærd og for at opnå effekt.  
 
Kommunalbestyrelsen bør derfor arbejde stærkere på at skabe en organisation, der drives med et strategisk og langsigtet blik og som sikrer 
helhedsorientering og sammenhængskraft, bl.a. gennem styrede og understøttede processer med fælles mål. Det samlede sparekatalog er ikke et 
udtryk for langsigtethed eller sammenhæng i kommunens virksomhed. Og det risikerer at skabe yderligere ulighed i sundhed og det bliver dyrt – 
menneskeligt som økonomisk! 
 
Vi er som kommune nødt til at gå mere nuanceret til ”kan- og skal-opgaver” fra lovgivningen. Det er som oftest ”kan-opgaverne”, der rummer 
muligheden for tidlige og mindre indgribende indsatser og som har et forebyggende element. Det er dem, der kan forhindre, at kommunens 
velfærdsområder bliver lagt ned af de dyrere ”skal-opgaver”. Det er reaktivt og fordyrende på den lange bane kun at gøre det, man skal! 
 
Der findes desværre ingen Quick Fixes til at løse de komplekse udfordringer, vi står overfor på velfærdsområderne i Danmark. Sundheds-, ældre- og 
socialområderne er under stærkt pres. Det skyldes til dels den generelle demografiske udvikling, udviklingen i borgernes behov for støtte og pleje samt 
en fortsat opgaveglidning mellem regioner og kommuner, som siden strukturreformen ikke har været og fortsat ikke er finansieret i en takt, der 
modsvarer det reelle behov og de krav, der stilles til kommunens formåen. Disse ting gør sig gældende både på landsplan og i Holbæk Kommune. 
Samtidig står områderne med massive fastholdelses- og rekrutteringsudfordringer.  
 
Kommunen skal fortsat arbejde målrettet med at skabe attraktive arbejdspladser, der har som omdrejningspunkt at levere god faglig, organisatorisk og 
borgeroplevet kvalitet. Og vi er nødt til som minimum at fastholde fokus og tempo i arbejdet med at skabe nye løsninger (fx i form af ”Faste 
selvstyrende teams i hjemmeplejen” og ”Exorlive”) for at imødegå udfordringerne i tide.  

AHLI Fagsekretariat   

Gode og trygge 
rammevilkår 

Udvalget for Børn og 
Skole, Udvalget for 
Ældre og Sundhed, 
Socialudvalget, 
Udvalget for Kultur 
og Fritid, Udvalget 
for Plan, Bolig og 
Lokal Udvikling 

Høringssvar til Besparelser med økonomisk effekt for budgettet 2023 – 27 fra Lokalforum Mørkøv, Skamstrup og Stigs Bjergby 
I dette høringssvar kommer vi primært ind på områder, som berører os direkte, men mange generelle besparelser påvirker jo også vores lokalområde. 
Vi vil derfor kraftigt opfordre til, at disse nedskæringer er besparelser, der berører områder, som vi kan blive nødt til at undvære, og ikke nedskæringer, 
der blot skubber problemerne videre, så de vokser sig større og bliver vanskeligere at løse, hvilket der synes at være en tendens til især på det sociale 
område.   
Vi vil samtidig opfordre til, at rammevilkårene skal være ens/tilsvarende for alle byer i kommunen, enten der er tale om ”hovedstaden” Holbæk, større 
byer ”os andre”. Alle byer, små som store er interesseret i at skabe udvikling og borgeraktiviteter i deres område. 
For vores område vil vi specifikt pege på to besparelsesområder:  
Børn og skole  
Som påpeget til sidste års budget er det helt afgørende for udviklingen af vores lokalområde, at vi har en velfungerende skole – og gode og trygge 
børneinstitutioner. Det er et ”must” for tilflyttere, men det er naturligvis også helt centralt for os eksisterende beboere, at vi kan sikre vores børn og 
unge gode udviklingsmuligheder, også selv om de ikke bor i en købstad eller lign. Børn og unge er vores fremtid. 
Vi kan efter ”frisættelsen” af skolen glæde os over en rigtig god energi på skolen, men hele organiseringen og udviklingen af dette projekt kræver 
ressourcer, ikke mindst i ”anlægsfasen” og som minimum trygge rammer og forudsigelighed. Det er derfor meget bekymrende at læse forslaget om, at 
man vil ændre disse rammevilkår bl.a. ved at reducere pædagogernes deltagelse i undervisningen. Pædagogernes indsats er afgørende også i forhold til 
hele inklusionsproblematikken.  
Der er også forslag om at afsætte færre midler til kompetenceudvikling, hvilket vil påvirke medarbejdernes mulighed for at være opdateret på den 
nyeste viden og for inspiration til at udvikle skolen. For både skolen og den enkelte ansatte er muligheden for at kunne deltage i kurser og 
kompetenceudvikling og få inspiration og viden af afgørende betydning. 
Kildebjergskolen har også formået at etablere en klub, og også her har skolen på fornem vis grebet mulighed for at skabe noget værdifuldt for børn og 
unge – og hele lokalområdet. Dette fremhæves også i kommunens eget oplæg til besparelse, hvor der bl.a. står: ”I område Kildebjerg er klubben 
allerede fuldt etableret. Klubben har været et særligt aktiv, i forhold til at få skolevægringsbørn i skole igen. Det har været igennem klubben at elever 
med skolevægring, har fundet vejen tilbage til skolen igen. Derudover er der et aktivt samarbejde med UU-vejledningen, hvor vejlederen er tilstede i 
klubben.”  
At lukke klubben vil betyde et stort tab for mange af vores unge i vores lokalområde, da det er meget væsentlige opgaver, som klubben varetager for 
vores børn og unge.  

Ellen Lundsgaard Lokalforum Mørkøv 
Skamstrup og Stigs 
Bjergby 
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Endelig vil det være et utroligt trist signal at sende til de initiativrige folk på skolen, som i løbet af kort tid har fået klubben til at fungere.  
 
Ældrecentret  
I mange sammenhænge er det helt afgørende – også for ældre og svagelige - at der er mulighed for at deltage i aktiviteter og i sociale samvær. 
Rosenvænget i Mørkøv er et meget fint eksempel på, hvordan man ved mange forskellige aktiviteter og arrangementer skaber glæde og indhold for 
mange mennesker også udenfor centret. Rigtig mange frivillige er tilknytte centret og gør en imponerende indsats. Derfor virker forslaget om at 
nedlægge de aktive centre og lukke cafeen samt reducere aktivitetsmedarbejdere på plejecentre som helt urimelig og som en meget ”dyr” løsning. 
Tænk hvor megen sundhed og livsglæde man får for denne beskedne investering.  
Ifølge oplægget vil en nedlægning betyde, at man ”skal finde andre arenaer til fællesskaber og sociale aktiviteter”. I vores lokalområdet er der 
begrænsede muligheder for dette, og under alle omstændigheder: Hvorfor begynde forfra, når vi har et velfungerende center?  

Home-Start 
Nordvestsjælland 

Socialudvalget Høringssvar i forbindelse med opsigelse af partnerskabsaftale med frivilligorganisationen HOME-START, Nordvestsjælland fra 2024. 
 
Vi har stor forståelse for den vanskelige situation med at skulle skaffe de store besparelser i Holbæk kommune. 
Vi kan fuldt ud tilslutte os beskrivelsen af vores arbejde og funktion og de borger- og institutionsrelaterede konsekvenser, der er beskrevet i forslaget fra 
administrationen. 
 
Vi ønsker yderligere at pointere. 
 
• Uden kommunal dækning af vores driftsmidler til bl.a. aflønning af vores uundværlige koordinatorer – intet HOME-START i Holbæk kommune. 
Koordinatoren er en indiskutabel del af HOME-START. At de frivillige kan støtte familierne, som de kan, sker i kraft af den uddannelse, matchning og 
sparring koordinatoren giver. Koordinatorens job er endvidere at tage sig af alt det, der er rundt om en familie i kaos, så den frivillige kan blive på det 
frivillige felt og ikke vælte, blive overvældet og eller slidt. 
• For kr. 450.000,- årligt ydes der uvurderligt tidligt, forebyggende arbejde af frivillige i hjemmene i 30-35 familier årligt, repræsenterende endnu flere 
børn. 
• Gennem de 12 år, vi har eksisteret i Holbæk kommune, har gruppen af familier, vi hjælper, udviklet sig til i langt højere grad at være familier med 
vanskelige/uoverskuelige problemstillinger. Vi har her udviklet et eksemplarisk samarbejde med forvaltningen. Vi kan ofte komme ind i familier præget 
af mistillid, afmægtighed og opgivelse, - få opbygget tillid og hvor der er behov, være behjælpelig med at skabe kontakt til kommunen, andre 
støttemuligheder, arbejds- og uddannelsesinstitutioner. Erfaringerne med sikkerhedsnet i form af den frivillige og koordinator kan blive trædesten for 
familien til at genoptage eller udbygge netværk og sikkerhedsnet for fremtiden. Ofte bibeholder familien og den frivillige en vis kontakt efter et afsluttet 
forløb. 
• Ved at komme regelmæssigt i hjemmet ser den frivillige, når køleskabet er tomt, regninger ikke kan betales m.m. Via donationer, opslag på Face-book 
m.m. kan vi i specielle krisesituationer hjælpe familier her og nu. Under perioden med Corona, hvor nogle familier led ekstra økonomisk og socialt, fik vi 
rejst penge og fundet lokale og private samarbejdspartnere, så vi kunne levere måltidskasser til udvalgte familier i en periode. 
• Som frivillig organisation kan vi yde omsorg, nærvær og støtte til disse trængte børnefamilier som en kommune aldrig vil kunne. Så sammen - 
kommune og frivillig organisation kan vi så meget mere end hver for sig. Erfaringen med at opleve omsorg og nærvær og muligheden for at række ud 
efter hjælp, nogen for første gang - er noget vi ved, både voksne og børn bærer med sig videre i livet.  
• Ved opsigelse af samarbejdsaftalen fra 2024 mistes det lange seje træk med at blive kendt og brugt af både familier og samarbejdspartnere. Vi ved at 
familier, vi tidligere har støttet, finder tryghed i bare at vide, at vi findes. 
• Vi er ikke i tvivl om at vores tidlige forebyggende indsats giver væsentlige kommunale besparelser både på kort og langt sigt. I form af sparede 
foranstaltninger, kontanthjælp, sygedagpenge. Der vil blive mange familier, der går under radaren. De vil være præget af mistrivsel, ensomhed, isolation 
og håbløshed med hvad det kan medføre livslangt for specielt børnene. 
 
Vi håber meget, at I midt i den meget vanskelige situation, vil finde ud af at prioritere det fortsatte samarbejde med os i HOME-START ved at videreføre 
vores partnerskabsaftale. 

Christina Jensen Home-Start 
Nordvestsjælland 
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Med venlig hilsen 
 
Christina Jensen  
Bestyrelsesformand HOME-START, Nordvestsjælland              
 
Karen Fabricius Hansen 
kasserer 
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Hørringssvar fra 
Ugerløse 
Lokalforum 

Økonomiudvalget, 
Udvalget for Børn og 
Skole, Udvalget for 
Ældre og Sundhed, 
Socialudvalget, 
Udvalget for Klima, 
Miljø og Natur, 
Udvalget for Kultur 
og Fritid, Udvalget 
for Beskæftigelse, 
Uddannelse og 
Erhverv, Udvalget for 
Plan, Bolig og Lokal 
Udvikling 

Til Kommunalbestyrelsen 
 
Vi har læst høring og må igen konstater at der er ikke mulighed for at se det tal som der ligger til grund for de respektive spareforslag. 
 
Vi har ikke ønske om at forholde os til de enkelte forslag. Det vil være spil af tid for os og jer. 
 
Vi er der imod optaget at den tænkning som må lægges for, når der er så stor fejl og mangler ved et netop vedtagen budget og de deraf  nødvendige 
justeringer. 
 
Givet at det spare krav der nu er stillet så er det rigtige tal, må vi konstater at det i vores optik vil betyde personelreduktioner.  Det ses også i flere af de 
forslag som er fremsat. Der ses også omplaceringer og andre krumspring. Vi vil anbefale at kommunalbestyrelsen vedtager med sig selv  nogle krav til de 
spareforslag som vedtage, det kunne bl.a. indeholde at; 
 
Der ikke fjernes medarbejder der har direkte borger omsorg som kerne område. 
 
Der ikke fjernes personale som har Kritiks infrastrukturelt arbejde. 
 
Der ikke fjernes personer som blot erstatte af andre. 
 
Dernæst må det sikres at de beslutninger, der tages kan  udmøntes og konstateres. 
 
Når det bliver nødvendigt at fjerne så mange personer vil det påvirke vores kommunes demokratiske model. Den  har betydet at vi som borger er blevet 
afhængige af administration og ikke politikere. 
 
Vi må derfor forvente at politikere stiller op til dialog og i større stil finder veje til at imødekomme afklaring af de spørgsmål vi vil stå med som borger og 
interesse organisationer. 
 
Det vil også være forventeligt at det efter denne gennemgang bliver opstillet klare politiske mål, som kan sikre der genskabes tillid til kommunes 
økonomistyring. 
 
Det må fastlægges hvad vi skal. Og dermed også hvad vi skal undlade. Vi kan som kommune blive nød til at gå i stå på alle former for ikke borger vitale 
områder i en tid til der er fundet overskud. 
 
Tiden må så bruge på at vi sammen får lavet nogle visioner for en fremtid med færre midler til rådighed. Vi må i fremtiden formodentlig blive bedr til at 
frikøbe frivillige, der kan skabe de  tilbud som vi kan få plads til. 
 
Ender denne  sparerunde så med at noget skal tage med grønthøster, vil vi anbefale at man finder en UG maskine, som var kendt for at tage lige meget 
fra alle.   
 
Alt andet lige så er alt jo en prioritering hvor kommunalbestyrelsen mener der skal spares. Nær demokrati - borger betjening - frivillighed, eller " kolde 
hænder "  - biokrati. 
 
Hilsen Ugerløse Lokalforum 
 
Formand Anders Rasmussen 

Anders Rasmussen Ugerløse Lokalforum 
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AUBO's fælles 
høringssvar fra 
medarbejdere og 
ledere 

Økonomiudvalget, 
Socialudvalget, 
Udvalget for 
Beskæftigelse, 
Uddannelse og 
Erhverv, Udvalget for 
Plan, Bolig og Lokal 
Udvikling 

Høringssvar i forbindelse med besparelser med effekt for budget 2023-2027 
 
1. Baggrund 
Kommunalbestyrelsen besluttede på sit møde den 14. december 2022 at iværksætte arbejdet med besparelsesforslag for at imødegå et forventet 
merforbrug i 2023. 
 
De stående udvalg og Økonomiudvalget har nu udarbejdet besparelsesforslag, der er sendt i høring i perioden den 9. februar – 22. februar kl. 12.00.  
 
2. Høringsprocessen i AUBO 
AUBO sender medarbejdere- og ledelsesbemærkninger i et fælles høringssvar i nærværende notat. Høringsprocessen er gennemført via 
medarbejdernes indput og forslag i MED regi. 
 
3. AUBO’s høringssvar 
Ledigheden i Holbæk kommune er faldet gennem de senere år, og restgruppen i målgrupperne er borgere med andre problemer end ledighed, hvilket i 
mange tilfælde kræver en større indsats på tværs af kerneområderne i Holbæk kommune. 
 
I AUBO er der en fælles overordnet bekymring for fremtiden af økonomien på beskæftigelses-området, da der løbende gennem de senere år har været 
iværksat besparelser og effektiviseringer, samt at der er endnu en besparelse på vej i år 2024 med anden delaftale omkring nytænkning af 
beskæftigelsesindsatsen, hvorfor denne besparelse med effekt for budget 2023-2027 generelt vil betyde, at der vil ske en serviceforringelse for 
borgerne i Holbæk kommune.  
 
I AUBO kan denne serviceforringelse betyde, at borgerne får en længere sagsbehandlingstid og dermed vil deres tid på offentlig forsørgelse blive 
forlænget.   
 
Besparelser i forhold til Udvalg for Beskæftigelse, Uddannelse og Borgerservice 
 
AUBO-02 Personalereduktion i Uddannelsesvejledningen 
 
Konsekvenser ved personalereduktion i Uddannelsesvejledningen: 
• Øget pres på den enkelte vejleder, og dermed mindre tid til den enkelte unge i både grundskole – special og ungdomsvejledningen. 
• Mindre tid til at hjælpe de unge, som i særlig høj grad har brug for vejledning omkring deres uddannelsesfremtid. 
• I Holbæk tæller vi 1442 unge mellem 15-17 år, hvoraf ca. 20% (285) modtager en differentieret og individuel vejledning, og på FGU ydes der pt. en 
fremskudt vejledning for 171 unge mellem 16-24 år. Begge indsatser vil blive forringet. 
• Risiko for uddannelsesfrafald blandt unge vil vokse. 
 
AUBO-03 Reduktion af midler til løntilskud 
Som følge af konjunkturen på arbejdsmarkedet med historisk få ledige, tror vi på et mindre forbrug af løntilskud i år 2023.  
 
Det er vigtigt for AUBO at påpege, at de borgere der er i målgruppen for løntilskud, har ret til løntilskud, og hvis ledigheden stiger markant indenfor de 
kommende år, kan behovet vise sig større end det er på nuværende tidspunkt.  
 
AUBO-04 Befordring 
Som følge af konjunkturen på arbejdsmarkedet med historisk få ledige, tror vi på et mindre forbrug af befordring i år 2023.  
 
Det er vigtigt for AUBO at påpege, at de borgere der er i målgruppen for befordring, har ret til befordring, på nuværende tidspunkt er der et 
mindreforbrug, men hvis behovet viser sig større på sigt kan det blive en udfordring. 
 
AUBO-01 Budget 2023-2026 midler til Udvalget arbejde 
Tages til efterretning 
 
TVÆR-01 Nedlæggelse af Elevtjenesten 
 
Konsekvenser ved nedlæggelse af Elevtjenesten: 

Udviklingskonsulent 
og sekretær for 
MED-udvalget Gitte 
Melchior 

AUBO - Staben 
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• Det vil få negativ betydning for det tværkommunale samarbejde med uddannelsesin-stitutionerne, da der i fællesskab sikres en tidlig og forbyggende 
indsats til de unge, så de trives og fastholdes på ungdomsuddannelserne. 
• Risiko for at målgruppen af elever der er velfungerende i skolen, men udfordret i privatsfærden ikke bliver opdaget tidligt, og at de først søger hjælp, 
når situationen er gået i hårdknude. AUBO’s erfaring og vurdering er, at det så vil kræve flere foranstaltninger før situationen er løst.  
• Risiko for at flere unge ikke formår, at gennemføre en ungdomsuddannelse og i stedet vil komme på overførselsindkomst.  
 
Besparelser i forhold til Økonomiudvalget 
 
AUBO-01 Omlægning af indsatsen på beskæftigelse 
 
Konsekvensen ved at ændre myndighedssamtaler til en øget virksomhedsindsats med flere opfølgende samtaler, hvor der er fokus på det 
virksomhedsvendte og borgernes progression i forbindelse med et virksomhedsrettet forløb, kan medføre; 
• at borgere med problemer ud over ledighed ikke får den helhedsorienteret indsats og de eventuelle hjælpeforanstaltninger, som de har brug for. 
 
AUBO-02 Nedlæggelse af Integrationsrådet 
Tages til efterretning. 
 
AUBO-03 Reduktion af øvrige personaleudgifter 
Tages til efterretning 
 
AUBO-05 Personalereduktion i Borgerservice 
 
Konsekvenser ved personalereduktion i Borgerservice: 
• Overgangen til MitID er fortsat meget udfordrende for borgere og virksomheder, som stadig vil have brug for i stort omfang, at møde op i 
Borgerservice for genaktivering af MitID i de situationer, hvor MitID bliver spærret. Der vil ikke være kapacitet/ressourcer til, at sikre 
aktivering/genaktivering straks borgernes MitID spærres.  
• Der har i år 2022 allerede været et merforbrug på løn på ca. 850.000 kr. alene til MitID-opgaven. Dette merforbrug er finansieret ved nedlæggelse af 
en vakant stilling uden for BorgerCentret og disse midler er ikke til rådighed i år 2023, så derfor vil nedlæggelsen af et årsværk påvirke ventetiden på 
tidsbestilling med dobbelt effekt. 
• Det kan forventes, at medføre mange klager til administrationen og politikkerne i forhold til den lange ventetid. 
 
AUBO-06 Personalereduktion i Jobcentret 
 
Konsekvenser ved personalereduktion i Jobcentret: 
• Flere sager til den enkelte sagsbehandler og dermed længere sagsbehandlingstid med risiko for forringelse af serviceniveauet. 
• Der er risiko for, at borgerne vil opleve en forringelse af den værdige sagsbehandling, som er en del af AUBO’s målsætning. 
• Den nødvendige kompetenceudvikling for medarbejderne i forhold til nytænkningen i beskæftigelsesindsaten med en mere virksomhedsrettede 
indsats fremfor myndig-hedssamtaler, vil kræve en omstilling og kræve tid, og dermed kan sagsbehandlingen opleves dårligere. 
• Nytænkning af beskæftigelsesindsatsen vil medføre besparelser og dermed nedlæggelser af stillinger i 2023 og området vil derfor mærke 
konsekvenserne to gange i indeværende år. 
 
Besparelser på Udvalg for Plan, Bolig og Lokal Udvikling 
 
VBAF 24 Ophør af kantinedrift på Jernbanevej og Kanalstræde 
 
Konsekvenser ved ophør af kantinedrift på Jernbanevej og Kanalstræde: 
• Det kan påvirke negativt i forhold til rekruttering og fastholdelse af medarbejder til Holbæk kommune. 
• Det kan bevirke at medarbejderne vil gå i byen og købe fast food til frokost, hvilket er i direkte modstrid med intentionerne om Holbæk kommunes 
politik for sundhed og tiltaget med de sundhedsambassadører der netop er opstartet i år 2022.  
• Der vil i de situationer, hvor det vil være påkrævet at der er mødeforplejning skulle bruges ressourcer til planlægning, indkøb og evt. anretning heraf. 
• Der vil blive en ekstraudgift i år 2023, da der vil være behov for indkøb af flere køleskabe til opbevaring af mødeforplejning og medarbejdernes 
madpakker/kolde drikke. 
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Besparelser på Socialudvalget 
 
SIOU40-15 Nedlæggelse af støttekontaktpersonordningen i forhold til ungeboliger 
 
Konsekvenser ved nedlæggelse af støttekontaktpersonordningen (SKP) i forhold til unge-boliger: 
• Støtten via fællestiden og samspillet mellem det pædagogiske personale og den individuelle SKP’er  til unge under 18 år, vil forsvinde og kan få 
betydning for de unge. Fællestiden har en afgørende betydning så den unge får den fornødne støtte til at kunne bo i egen lejlighed, i stedet for at skulle 
tilbydes et botilbud.  
• Nedlæggelsen af den pædagogiske støtte vil have stor indvirkning på de unge liv, da det er rammeskabende for deres tryghed i situationer med 
uvedkommende gæster i huset, særlige hændelser som psykotiske beboer, eller ved generelle konflikter.  
• Det vil have negative konsekvenser for samarbejdet på tværs i Holbæk kommune, da  der ikke vil være mulighed for, at guide beboerne i forhold til at 
finde hjælp de rigtige steder. Der vil heller ikke ske underretningen til sagsbehandler og SKP’er ved ændringer i den unges liv. 
• Størstedelen af beboerne skal revisiteres til andre foranstaltninger, som formentlig vil være dyrere end ungeboligerne. 
 
SIOU40-16 Nedlæggelse af støttekontaktperson til apotekerhaven samt SIOU40-17 Nedlæggelse af fællesstøtte til Slotshaven 
 
Konsekvenser ved nedlæggelse af støttekontaktperson til Apotekerhaven og fællesstøtte til Slotshaven: 
Overordnet vil det betyde, at det forebyggende element vil forsvinde i begge boligområder så som: 
• Øget udvikling af ensomme beboer 
• Manglende tværkommunalt samarbejde. 
• Flere dropper ud af uddannelser og arbejde. 
• Opsøgende pædagogiske arbejde bl.a. psykisksyge beboer, underretninger, bekym-ringssager mv.  
• Konfliktoptrapninger blandt beboerne. 
• Rådgivning og vejledning om blandt andet breve fra kommunen, hvor er kan søges hjælp mv. 
• Forebyggende i forhold til beboernes udfordringer før det udvikler sig. 
• Fællestiden bruges til at skabe tryghed i boligområderne for at afhjælpe utrygheden omkring salg af stoffer, hærværk på beboernes ejendele, samt 
utrygheden i forbindelse med terrorsagen i Apotekerhaven. 
 
SIOU40-18 Nedlæggelse af Forældreforum 
 
Konsekvenser ved nedlæggelse af Forældreforum: 
• Der kommer til at mangle et forebyggende tilbud til forældre, der ikke magter deres børn/unge og som ikke ved, hvordan de skal handle i forhold til 
dem bland andet i forhold til kriminalitet, misbrug, psykiske lidelser og fysiske udadreagerende unge.  
• Risiko for at der bliver flere familiesager og anbringelser af børn og unge som ikke rummes i eget hjem 
• Tilbuddet er med til at forebygge antallet af familiesager og anbringelser af børn og unge, som ikke kan rummes i eget hjem. Derved vil nedlæggelsen 
af forældreforum medføre en økonomisk udgift til kommunen.  
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Bekymring for det 
frivillige sociale 
arbejde i Holbæk 
Kommune, samt for 
Holbæk Kommunes 
beredskab ift. vold i 
nære relationer 

Socialudvalget I forbindelse med de forslåede besparelser, som er sendt i høring d. 09/02-2023, vil vi fra Foreningen Medusa hermed fremkomme med en stor 
bekymring ift. de foreslåede besparelser, der angår det frivillige sociale arbejde i Holbæk Kommune. Konkret er vi bekymrede for om Foreningen 
Medusas partnerskabsaftale med Holbæk Kommune (i forbindelse med besparelser på §18-midler) kan komme i fare, hvorved vi vurderer, at Holbæk 
Kommunes beredskab ift. vold i nære relationer forringes. Vi er ligeledes bekymrede over forslag om at fjerne tilskud til organisationer, der organiserer 
frivilligt socialt arbejde i Holbæk Kommune, svarende til fx Home-start, der yder en uvurderlig indsats for trængte småbørnsfamilier, herunder også 
mødre med børn, der har forladt et liv med vold.  
 
Foreningen Medusa – et liv uden vold, har via ambulant rådgivning m.m. siden dets opstart i 2009 hjulpet kvinder udsat for vold. Dette har senere ført 
til etableringen af et krisecenter i Holbæk i 2014.  
Vi har siden 2009 haft et stigende antal kvinder, som har fået råd og vejledning af vores dygtige fagfrivillige. Trods Coronakrisen viser tallene fra 2021, at 
vi havde 118 nye henvendelser og i 2022 havde vi 134 nye henvendelser fra kvinder, der er eller har været udsat for vold, og hvor langt størstedelen 
havde børn.  
I november 2022 fik vi, via §18-midlerne, forlænget partnerskabsaftale med Holbæk Kommune. Vi fik som ønsket forhøjet vores tilskud med 20.000 kr. 
til 160.000 kr. årligt i modsætning til de tidligere 140.000 kr. 
Vi har udover partnerskabsaftalen med Holbæk Kommune også partnerskabsaftale med henholdsvis Frederikssund og Odsherred kommuner. Her får vi 
tilsammen 240.000 kr. Det er i denne sammenhæng vigtigt at gøre opmærksom på, at over halvdelen af kvinderne, der benytter vores ambulante tilbud, 
kommer fra Holbæk Kommune, hvilket også er årsagen til, at Holbæk Kommune betaler den største andel.    
 
Kommunens forpligtelse 
Ifølge servicelovens § 109 skal kommunerne tilbyde et midlertidig ophold i boformer til voldsudsatte kvinder og medfølgende børn. Dette tilbydes på 
Krisecentre både i Holbæk og andre steder i landet.  
Foreningen Medusa er et ambulant tilbud, som er af afgørende betydning for en omfattende forebyggende indsats bl.a. for at undgå at familier skal 
bryde op fra deres dagligdag og tage ophold på Krisecenter. Denne forebyggende indsats er kommunen ”ellers” forpligtet til at yde jf. servicelovens § 1 
hvor det fremgår at formålet bl.a. er ” at tilbyde rådgivning og støtte for at forebygge sociale problemer”.  
 
Sociale problemer der kan opstå som konsekvens af at leve i vold er bl.a.  
- Øget isolation 
- Miste kontakt til familie og venner 
- Familiesammenførte kan miste deres opholdsgrundlag 
- Arbejdsløshed 
- Boligproblemer 
- Svært at gennemføre uddannelse 
- Psykiske problemer 
- Og generelt væsentligt forringet livskvalitet 
 
Også for børnene kan et liv i en familie med vold have konsekvenser svarende til: 
- Traumer 
- Lavt selvværd  
- Psykiske problemer 
- Social isolation 
- Svært ved at bryde en social arv 
 
Den forebyggende indsats som Foreningen Medusa tilbyder, er med til at imødegå ovenstående punkter. Foreningen har gennem sit 13-årige virke 
opbygget en særlig viden om vold, bl.a. gennem vores helt unikke uddannelse af alle frivillige i foreningen. Denne voldsfaglige viden vil tage år at 
opbygge i kommunalt regi. Den forebyggende indsats i Foreningen Medusa udgør derfor i sig selv en besparelse for kommunen. 
Konsekvenser: 
I besparelsesforslaget omhandlende § 18 midler fremgår følgende: 
Foreningerne vil kunne mærke, at der er færre midler til rådighed til deres frivillige sociale arbejde. Hvis forslaget vedtages, vil det ikke være muligt at 
støtte det frivillige sociale arbejde i samme omfang som tidligere. Det kan betyde færre frivillige tilbud af forebyggende karakter til borgerne, hvilket kan 
bidrage til øget ensomhed og mistrivsel hos udsatte borgere. Besparelsen kan også sende et negativt signal til de foreninger og frivillige, som vi gerne vil 
styrke samarbejdet med fremover. 
Vi er enige i administrationens beskrivelse af konsekvenserne, det bemærkes dog at det ikke er alle konsekvenser der er listet op, og vi ser en lang 
række andre negative, også økonomiske, effekter af besparelsesforslaget.  

Gitte Olin Larsen Foreningen Medusa - 
et liv uden vold 
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Yderligere konsekvenser 
Hvis de foreslåede besparelser og dermed en potentiel opsigelse/reduktion af partnerskabsaftalen (som kan opsiges med 6 månedernes varsel) med 
Foreningen Medusa (under §18 midlerne), kan Foreningen Medusa ikke opretholde den indsats vi i dag varetager. Det er vores helt klare vurdering, at 
en række af de kvinder vi i dag hjælper (ambulant og anonymt) i første omgang ikke vil få hjælp, endsige søge hjælp hos kommunen. En besparelse ift. 
det frivillige arbejde i Foreningen Medusa vil derfor være en kortsigtet besparelse, da det må formodes at nogle af disse kvinder alternativt på sigt  vil 
tage ophold på et kvindekrisecenter. Et kvindekrisecenter er takstfinansieret og beløber sig til ca. 2.500 kr. pr. døgn, afhængigt af hvilket krisecenter der 
benyttes, og varer typisk 3 måneder.  
Hvis én kvinde, frem for ambulant behandling, tager ophold på et krisecenter vil den økonomiske udgift (som kommunen jf. serviceloven § 109 skal 
betale) beløbe sig til 50 % af ca. 220.000 kr. (Grundet 50 % statsrefusion på kommunale udgifter til Krisecenterophold.) Det vil sige, at hvis vi i det 
ambulante tilbud bare forbygger ét enkelt gennemsnitsophold, så sparer kommunen på et enkelt gennemsnitsophold ca. 110.000 kr. Hvis det 
ambulante tilbud ud af de i alt 252 nye henvendelser i 2021 og 2022 bare forhindrede 10 gennemsnitsindskrivninger, så vil besparelsen svare til 
1.100.000 kr. over en 2-årig periode.  
Udover det rene økonomiske aspekt på kort sigt, er der en lang række konsekvenser som forbygges ved en tidligere og anonym indsats, men som ikke 
direkte kan omsættes til kroner og øre her og nu, svarende til fx livskvalitet og retten til et liv uden vold.  
 
Merværdi 
At drifte frivilligt arbejde er svært at finde midler til. Holbæk Kommunes tilskud på de 160.000 kr. til vores drift er sammen med midler fra øvrige 
kommunale partnerskabsaftaler en forudsætning for at vi kan sikre den daglige drift og koordinering af foreningens arbejde.  
Foreningen modtager udover de kommunale tilskud ligeledes PUF-midler (Pulje til frivilligt socialt arbejde), til drift af foreningen. Foreningen søger 
herudover løbende midler fra private fonde til udviklingsprojekter (fx rådgivning til pårørende), og bruger generelt mange ressourcer på at søge midler 
til foreningens arbejde. Samtidig er det ift. mange puljemidler et krav, at der er kommunal medfinansiering.   
Foreningen Medusa formår at øge finansieringen til det ambulante tilbud betragteligt, sidste år fik vi udover kommunens midler 340.000 kr. Foreningen 
bidrager derved med en betydelig økonomisk merværdi, en merværdi kommunen vil gå glip af, hvis kommunen skal varetage opgaven selv jf. 
servicelovens § 1.  
Det er derfor vores vurdering, at tilskuddet til Medusa er billigt, og uden tilbuddet vil kommunen få langt flere udgifter end på nuværende tidspunkt. 
 
§18-midler i øvrigt… 
Vi oplever, at §18 midlerne er af stor betydning for en lang række andre foreninger, som yder en stor social indsats for grupper, som enten ikke vil blive 
hjulpet, eller som i stedet skal hjælpes af kommunen.  Og ser derfor med stor bekymring på forslaget om at spare §18-midler. 
 
Frivilligt socialt arbejde generelt i Holbæk Kommune 
Med spareforslagene på aftaler med fx Homestart sender Holbæk Kommune et signal til borgerne om at det frivillige arbejde, de udfører, ikke er vigtigt. 
Det ved vi, med erfaring fra praksis, at det er! Samtidig er det vigtigt at se på at netop foreningerne og organisationerne, der organiserer det frivillige 
sociale arbejde i kraft af deres virke i Holbæk Kommune derved tilfører værdi til kommunen. 
 
Vi håber I vil tage ovennævnte tanker med i jeres overvejelser ift. forslag om besparelser på §18 -midler og forslag om besparelser på aftaler med 
foreninger/organisationer, der driver frivilligt socialt arbejde i Holbæk Kommune. 
 
Vi er endvidere i fortsat søgning på at finde varige driftsmidler til Foreningen Medusas arbejde, og i denne sammenhæng afsøger vi også muligheden for 
en statslig finansiering af tilbuddet, men frem til at dette evt. bliver en mulighed, er vi afhængige af de partnerskabsaftaler vi har med bl.a Holbæk 
Kommune. 
 
På vegne af Foreningen Medusa – et liv uden vold  
Gitte Olin Larsen – Leder 
Lise Løvschall – Bestyrelsesformand  

SIOU40-25. Socialudvalget Som driftschef for  Vestsjællands Almene Boligselskabs afdelinger i Holbæk By vil jeg meget gerne udtrykke bekymring for besparelsesforslag SIOU40-25. 
De to nuværende medarbejder er en stor resurse, som både borgerne, Holbæk Kommune og de lokale boligselskaber har stor glæde af, med deres 
måde at få samlet borgere op fra problemer, som borgerne ikke selv kan overskue eller komme ud af. 
 
Vi har i dag en meget tilfredsstillende dialog og samarbejde med medarbejderne i det opsøgende team og det vil være et stort tab - menneskelig og 
økonomisk - for alle parter, hvis man med åbne øjne vælger ikke at samle de mest sårbare borger op, som man gør i dag.  

Henrik Sander Vestsjællands Almene 
Boligselskab 
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Det vil med vores øjne være det man står med, hvis man vælger at benytte dette besparelsesforslag.  
Der er ikke blevet mindre sårbare borgere og vi tænker heller ikke denne tendens vil ændre, når resurser til at samle dem op halveres. 

Høringssvar fra 
Holbæk Lærerkreds 

Udvalget for Børn og 
Skole, 
Socialudvalget, 
Udvalget for 
Beskæftigelse, 
Uddannelse og 
Erhverv 

Vi anerkender, at Holbæk Kommune for øjeblikket står i en svær situation i forhold til at have råd til at yde den service, som kommunen ønsker og 
borgere og medarbejdere forventer. Udfordringerne kommer oveni en årrække med effektiviseringer og nylige omfattende administrative handleplaner 
på de store velfærdsområder. Derfor vil der, såfremt de fremsatte besparelsesforslag realiseres, være tale om meget mærkbare serviceforringelser på 
alle politikområder. 
De fremsatte besparelsesforslag vil være en stor belastning for et i forvejen presset arbejdsmiljø ligesom det med forslagene vil blive sværere at 
fastholde og rekruttere dygtige og ambitiøse lærere i en tid, hvor der er stor konkurrence mellem kommunerne for at kunne tiltrække kvalificerede 
medarbejdere. 
Vi vil i det følgende forholde os til besparelsesforslag fra Udvalget for Børn og Skole, Udvalget for Beskæftigelse, uddannelse og erhverv samt 
Socialudvalget. 
Holbæk Kommune har indtil nu i et vist omfang investeret i forebyggende tiltag på baggrund af en viden om, at sådanne investeringer giver et stort 
udbytte både menneskeligt og økonomisk, da det dels forhindrer, at borgere/elever og medarbejdere/lærere kommer i situationer, som de ikke kan 
mestre og dels sparer penge til dyrere indsatser sidenhen, fordi der med de forebyggende indsatser tages højde for de udfordringer, som 
borgerne/eleverne og medarbejderne/lærerne står overfor. 
Det fælles kendetegn for de forslag, som vi i det følgende stiller os kritiske overfor, er at det lige præcis er den forebyggende indsats, som alle steder 
står til at blive ofret med såvel alvorlige her-og-nu-konsekvenser som udsigt til omfattende langtidskonsekvenser. 
 
Forslag LAER 07 – Reduktion af pædagogernes deltagelse i undervisningen 
I en almen folkeskole, hvor den primære udfordring igennem en årrække har været at sikre alle elever tilstrækkelige udviklingsmuligheder både fagligt 
og trivselsmæssigt er dette forslag simpelthen det værste, man kan forestille sig. Der har nu i to år foregået et arbejde med ”Fremtidens 
Specialundervisning”, hvor det erklærede politiske mål er, at der skal kunne rummes flere elever i den almene folkeskole i stedet for at et stort – og 
stigende – antal elever henvises til specialiserede tilbud. Vi i Holbæk Lærerkreds er gået helhjertet ind i dette arbejde, fordi vi deler grundopfattelsen, 
men vi har hele vejen igennem påpeget behovet for, at almentilbuddet styrkes i forhold til antal ansatte og deres kompetencer, hvis det skal kunne 
lykkes at vende udviklingen. Når der med forslaget lægges op til at reducere pædagogernes deltagelse i undervisningen med 2 lektioner ugentligt pr. 
klasse i indskolingen og på mellemtrinnet, så hænger intentioner og virkelighed simpelthen ikke sammen. Der er behov for flere lærer- og 
pædagogtimer i klasserne og ikke færre, hvis målet er, at almenskolen skal kunne rumme flere elever end i dag! Som der så rigtigt står i kommentarerne 
til de borgerelaterede konsekvenser af forslaget: ” Færre to-voksen-lektioner betyder, at inklusionsopgaven vanskeliggøres væsentligt og arbejder i 
modsat retning af den Inkluderende folkeskole og Fremtidens specialundervisning (ny model 2021), hvor flere børn skal være en del af fællesskabet.” Vi 
håber og tror, at det er så indlysende, hvilke negative og selvmodsigende konsekvenser forslagets realisering vil få for både elever og 
lærere/pædagoger, at forslaget tages af bordet. I modsat fald vil vi kraftigt overveje vores videre deltagelse i arbejdet med at udvikle ”Fremtidens 
Specialundervisning.” 
 
Forslag LAER 10 – Nedlæggelse af klub/fritidstilbud 
Dette forslag er et brud med tankegangen om betydningen af, hvor vigtigt det er for børn og unge at have mulighed for at indgå i et meningsfuldt 
fællesskab i deres lokalområde i fritiden. Den nystartede fritidsklub i Mørkøv er et glimrende eksempel på den meget positive effekt, som klubben har 
for børn og unge i lokalområdet. Som det nævnes i kommentarerne til forslaget, har det bl.a. betydet, at elever med skolevægring nu er begyndt at 
komme i skole igen – altså både en menneskelig og økonomisk gevinst. Det vil således være et stort tab for de fire berørte lokalområders børn og unge, 
hvis forslaget gennemføres. 
 
LAER 12 – Besparelse på uddannelse og kompetenceudvikling 
Lærernes kompetenceudviklingsmuligheder har gennem en lang årrække været økonomisk kraftigt nedprioriteret. Det har den naturlige konsekvens, at 
en lang række lærere mangler de nødvendige kompetencer til tilstrækkelig kvalificeret at tage hånd om de mangeartede udfordringer, som eleverne 
har. Ligeledes er lærernes kompetenceudvikling indenfor de fag, de underviser i ikke blevet prioriteret i en årrække. Når der med forslaget lægges op til 
en yderligere begrænsning på et i forvejen meget udfordret område, vil det have negative konsekvenser i forhold til at kunne fastholde og rekruttere 
kvalificerede lærere. 
 
AUBO 02 – Personalereduktion i Uddannelsesvejledningen 
Det er et udtrykt politisk ønske, at flere unge skal gennemføre en ungdomsuddannelse. I den sammenhæng står uddannelsesvejledningen helt centralt, 

Hans Junker Holbæk Lærerkreds 
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fordi de unges viden om egne muligheder og uddannelsestilbuddenes krav og muligheder er helt afgørende for, at der foretages de bedste valg. I 
kommentarerne til forslaget er der gjort fint rede for, at en reduktion i antallet af vejledere vil svække muligheden for at flest mulige unge gennemfører 
en ungdomsuddannelse. Desuden vil forslaget medføre en væsentlig øget arbejdsbyrde for de tilbageværende vejledere med de deraf følgende 
arbejdsmiljøudfordringer. 
 
SIOU 40-01 Nedlæggelse af kulturformidler (står under Udvalget for Børn og Skole) 
Kulturformidleren udfører et meget værdifuldt arbejde i forhold til at rådgive og støtte tokulturelle unge og deres forældre samt forhindre, at de unge 
havner i radikaliserede grupperinger. En nedlæggelse af funktionen vil derfor have store menneskelige omkostninger i forhold til målgruppen af 
tokulturelle og fremadrettet kan der forudses økonomiske konsekvenser, når de tokulturelle på denne måde risikerer at havne i situationer, der kunne 
have været undgået. 
 
SIOU 40-07, 40-08, 40-09, 40-10, 40-11 og 40-14 Sundhed for børn og unge 
Mægling ved skilsmisse, tilbud til børn og unge med overvægt, tilbud til børn og unge med spiseforstyrrelse og selvskade, deltagelse i gruppetilbud til 
børn af forældre med psykisk sygdom, gruppeforløb til børn med rusmiddelproblematikker i familien og skolesundhedsplejens besøg i 5. klasse er alle 
forebyggende tiltag, som har til formål at hjælpe børn, unge og deres familier, hvis de af de nævnte årsager har behov for råd og vejledning. Det vil 
således have store menneskelige konsekvenser for de berørte, ligesom der må påregnes øgede økonomiske udgifter på sigt, hvis problematikkerne ikke 
håndteres i opløbet. 
 
På vegne af Holbæk Lærerkreds,  
Hans Junker, formand 

Kraftig protest mod 
lukning af Kig Ind 

Socialudvalget Til Kommunalbestyrelsen 
 
Jeg vil hermed protestere på det kraftigste mod eventuel lukning af værestedet "Kig Ind" 
 
Da jeg er stærkt hæmmet i at have socialt samvær med andre mennesker på grund af halvside lammelse og brug af kørestol, må jeg på det kraftigste 
protestere mod eventuel lukning af værestedet "Kig Ind". 
Da jeg stort set ikke har familie (eller kontakt til samme ), er "Kig Ind" blevet til "min familie". Jeg er utrolig glad for at komme på dette sted. 
Folk der er blevet mine venner. Det holder mit humør oppe og gør mig opløftet og positiv. 
Ellers kan jeg, der er i 50'erne, blot sidde hjemme indendørs og glo. Jeg får desuden stort set ingen træning / genoptræning, hvilket bevirker at jeg 
langsomt falder sammen og får større og større behov for hjælp. ØV...... 
Hvis jeg derudover heller ikke kan have det gode sociale samvær med vennerne i Kig Ind, har jeg ikke noget at se frem til, samt glæde mig over. 
Bare tanken gør mig deprimeret og trist til mode. 
Og hvad kan dette så ikke bevirke for mig fremover i forhold til mere hjælp på grund af depression med mere ?????? 
Det her gælder jo ikke kun for mig, men også for alle andre, der har behov for værestedet Kig Ind. 
Det kan jo i det lange løb blive væsentligt dyrere for kommunen !!!!! 
 
Det er ikke kun det gode samvær og hyggefester, der vil blive savnet, men også de fine udflugter, hvor vi alle kan få udvidet vores horisont. 
 
I håbet om at kommunalbestyrelsen vil tage jeres hjerter med i beslutningsprocessen sender jeg mine bedste tanker. 
 
Susanne Christensen 
Stenhusvej 29B 

Susanne 
Christensen 

  



Overskrift Udvalg Høringssvaret Navn Evt. institution eller 
foreningsnavn 

Kig Ind - Store 
konsekvenser ved 
lukning af tilbud 

Socialudvalget Høringssvar fra ULF Holbæk(udviklingshæmmedes landsforbund) vedrørende den beskrevet nedlukning af det selvvisiterende klubtilbud ”Kig Ind” i 
Holbæk oprettet efter SEL § 104 (aktivitets- og samværstilbud). 
Kig Ind har eksisteret i 25 år og vi er mange fra ULF, der sammen med andre borgere med handikap, har vores sociale liv i klubben. Klubben er for os og 
vores medborgere, et trygt sted, at mødes. Vi har ikke andre alternativer, og en lukning af Kig Ind vil være en væsentlig forringelse, af vores muligheder, 
for et fællesskab med ligesindede. Vi har ikke et stort socialt netværk, og ej heller forudsætninger for at videreføre relationer dannet i Kig Ind. En 
lukning vil øge risikoen betragtelig for isolation og ensomhed blandt os, i brugergruppen til Kig Ind. Tilbuddet er den eneste kontaktmulighed uden for 
egen bolig. Man har i årenes løb skåret på hjælpen i boligen og rigtig mange af os borgere med udviklingshandikap, har ikke et beskæftigelsestilbud hver 
dag, så ensomhed er ikke en fremmet følgesvend. 
En hverdag uden Kig Ind, vil være en hverdag der består, meget af det samme. Et tilbud som Kig Ind er et lyspunkt, hvor man ikke er anderledes og hvor 
man kan mødes om mange forskellige ting og aktiviteter 
Tilbuddet giver desuden muligheden for at komme på ture, til koncerter, festivaler, idrætsarrangementer og udflugter. Kig Ind er med til at sætte 
rammerne for et aktivt liv for og sammen med os, som har svært ved netop dette. 
Alternativet tør vi slet ikke tænke på, hverken sundhedsmæssigt eller menneskeligt. 
Som beskrevet i besparelseskataloget er den økonomiske gevinst tvivlsom, men konsekvenserne store. 
Med venlig hilsen 
ULF Holbæk v. John Allan Poulsen 

John Allan Poulsen ULF Holbæk 

Høringssvar fra 
MED-
Organisationsservice 

Økonomiudvalget, 
Socialudvalget, 
Udvalget for Plan, 
Bolig og Lokal 
Udvikling 

MED-Organisationsservice har den 20-02-2023 drøftet forslaget til besparelser med økonomisk effekt for budget 2023-27, sådan som de er sendt i 
høring 09-02-2023. 
 
Organisationsservice har bidraget med et besparelsesforslag som omfatter bl.a. nedlæggelse af to stillinger. Som beskrevet under konsekvenser ved 
besparelsesforslag ORGS-3, så vil mindre udviklingskapacitet især kunne resultere i, at Organisationsservice i mindre grad vil kunne understøtte 
organisationen i digitalisering, effektive indkøb samt udvikling af organisation, arbejdsmiljø og kompetencer. Derudover vil vi påpege, at 
Organisationsservice samlet set ikke er vokset i antallet af medarbejdere, i takt med at flere medarbejdere er kommet til organisationen siden 2017 og 
dermed er der også kommet flere serviceopgaver til, som Organisationsservice skal løse.  
 
Hvad angår besparelsesforslaget VBAF 14 (Reduktion af 2 årsværk (Mobilitet og Ejendomme)) er vi tvivlende om, hvad der er planen på længere sigt, da 
dette ikke fremgår af beskrivelsen af besparelsesforslaget. En reduktion med 2 årsværk vil som beskrevet, medføre længere sagsbehandlingstider og 
anvendelse af eksterne konsulenter. Forslaget tager imidlertid ikke stilling til, hvor meget hurtigere de tilbagevendende ressourcer skal arbejde og i hvor 
lang tid. Derudover savnes en cost-benefit analyse ift. brugen af konsulentydelser, dvs. en vurdering af, om ekstern konsulent bistand som værktøj kan 
betale sig eller ej ift. den forventede sagspukkel. Der ses således samlet at være betydelig usikkerhed om økonomien i forslaget. 
 
Hvad angår besparelsesforslaget VBAF 24, er vi bekymrede for, hvorledes ophør af kantinedrift på Jernbanevej og Kanalstræde vil påvirke 
arbejdsmiljøet, herunder mulighederne for at rekruttere og fastholde medarbejdere. Vi ser således ikke besparelsen som hensigtsmæssig ift. at gøre 
vores arbejdsplads attraktiv for nye medarbejdere, ligesom en kantinelukning peger i den forkerte retning i forhold til at sikre en arbejdsplads med 
social kapital, godt samarbejde og fælles viden på tværs af medarbejdergrupper. Desuden fremgår det ikke af besparelsesforslaget, hvad der som 
minimum tænkes stillet til rådighed for medarbejderne fremover, i form af f.eks. håndtering af kaffeautomater, service, bestik m.m. Endelig er vi 
tvivlende omkring den positive effekt for omkringliggende fødevarevirksomheder, som forslaget angiver. Det vil efter vores mening være 
uhensigtsmæssigt og tidskrævende for medarbejderne at skulle ud af huset og hente frokost, og flere vil formentligt prioritere spisning af madpakke ved 
tastaturet eller yderligere hjemmearbejde, hvilket vil samlet set påvirke samarbejde, videndeling og det sociale samvær på arbejdspladsen i negativ 
retning.  
 
Af besparelsesforslaget VBAF 28 ”Reduktion af kommunal bygningsmasse” fremgår en flytning af nuværende administrative arbejdspladser i stueetagen 
på det gamle rådhus til Jernbanevej og Kanalstræde, og udleje kontorlokalerne i stueetagen ud (ca. 250 m2). Vi kan ikke læse ud fra forslaget, hvor 
mange med-arbejdere det drejer sig om og hvor de præcist påtænkes at flytte til. Dvs. vi er i tvivl om konsekvenserne for eksisterende arbejdsmiljø, 
hvor justering af temperatur, fugtighed og støjgener i forvejen udfordrer. Endelig står det uklart, om der overhovedet er plads til de ekstra afdelinger på 
Kanalstræde og Jernbanevej.  
 
Hvad angår besparelsesforslaget VBAF 35 ”Reduktion af serviceniveau for vinduespolering på kommunale bygninger” er vi i tvivl om det realistiske i 
forslaget. Det gælder særligt den del af forslaget, der indebærer aldrig at vaske vinduer udvendigt. Besparelsesforslaget kan ligeledes have 
konsekvenser for arbejdsmiljøet samt rekruttering og fastholdelse af medarbejdere, da forslaget bidrager til at gøre Holbæk Kommune til en mindre 
attraktiv arbejdsplads udadtil. 
 
Endelig, hvad angår besparelsesforslaget SIOU-40-01 ”Reduktion i udbetalingen af tabt arbejdsfortjeneste SEL §42 og generel øget kontrolarbejde”.  

Jakub Christensen 
M. 

MED-
Organisationsservice 
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  Forslaget går på en investering i 2 projektmedarbejdere 30 timer ugentligt i et år - sidste halvår af 2023 og første halvår af 2024.  
  Det er efter vores opfattelse problematisk, at der ikke følges løbende op på disse sager. Det bør ske som en del af den daglige drift. Hvis ikke det sker, 
kan der opstå meget betydelige restancer til kommunen. I praksis foregår efterregulering ved at Lønafdelingen regulerer ”bruttobeløbet vedrørende 
tabt arbejdsfortjeneste i eIndkomst. Dette betyder, at kommunen får et tilbagebetalingskrav på borgeren, hvilket tillige betyder, at borgeren automatisk 
får udbetalt den skattemæssige værdi af kravet. Men det betyder ikke nødvendigvis, at borgeren bruger den tilbagebetalte skat som en del af 
afviklingen overfor kommunen. Hvis der ikke betales, ender restancen i Opkrævningsafdelingen, og da der kan være tale om betydelige beløb, må man 
forvente, at der kan opstå tab for kommunen. Jo længere tid der går med at få rettet disse sager op, jo større arbejde i Lønafdelingen, da 
tilbagereguleringen af for meget udbetalt tabt arbejdsfortjeneste er meget besværligt og skal ske måned for måned i eIndkomst via Løn-afdelingen. Og 
jo længere tid der går jo mere arbejde for Opkrævningsafdelingen og jo større risiko for tab. Den tidshorisont for genopretning, som forslaget lægger op 
til, synes derfor meget lang.   

Det er for dårligt Socialudvalget Hvis samværs tilbuddet lukker i Jyderup, så er jeg bange for at det vil få store konsekvenser for mange borgere som benytter sig af dette tilbud. 
konsekvensen vil være at jeg bliver trist og ensom, da jeg ikke har andre steder at møde lige sindede. her bliver jeg accepteret for den jeg er og der er 
plads til alle. Jeg tror ikke at i vil sparre noget, ved at lukke dette tilbud, da det vil have store konsekvenser for os i form af mere ugentlig støtte timer. 
Hvorfor kan jer på rådhuset ikke gå ned i løn eller fyrre medarbejder på rådhuset, hvorfor skal det gå ud over os sårbare borger. i samværs tilbuddet i 
Jyderup, møder man nye mennesker, lærer at lave ny, sund mad fra bunden, hygger sig med snak og spil, tager på ture og måske kan man møde en sød 
kæreste.  

Jan Petersen Samværs tilbud 
Jyderup. Den gule 
baggård 

Reduktion ift. 
abonnementsaftale 
vedr. lov om 
specialundervisning 
til  voksne 

Socialudvalget Jeg er en af de heldige, der nåede at få dette forløb på næsten 2 år på CSU Holbæk. Det neuro-pædagogiske undervisningstilbud – også kaldet ”DNU”. 
Målgruppen for dette tilbud er voksne med følger efter erhvervet hjerneskade fx blodprop, hjerneblødning eller ulykke samt deres pårørende  
og kommunalt frontpersonale. Den rehabiliterende undervisning sigter mod personlig, social og faglig udvikling, hvor målet er at udvide deltagernes 
muligheder for aktiv deltagelse i arbejdsliv, fritidsliv, familieliv og øvrige samfundsliv. Et  
betydningsfuldt aspekt heri er fokus på identitetsrekonstruktion. 
Jeg blev ramt af en blodprop i hjernen i 2013 og var aldrig nået så langt både med det sociale og praktiske liv uden dette forløb. 
Det var samtidig af stor betydning for min hustru, som jo ellers skulle tage sig af disse ting og det kunne hun ikke. 
Jeg tror, at samfundet er rigtig godt hjulpet med denne ordning for både os ramte samt vores pårørende. Da det ellers ville kræve store resurser for 
opsamling af os. 
Jeg er i dag ovenpå og klarer de fleste ting selv, for meget har jeg lært af det dygtige personale på CSU i Holbæk. 
Jeg må indrømme, at det virkelig er en dårlig ide at spare her. :-( 
Jeg stiller gerne op til yderligere information og redegørelse for mit høringssvar. :-) 

John E. Nielsen   
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Høringsforslag om 
lukning af kildbjerg 
klubben i mørkøv 

Økonomiudvalget, 
Udvalget for Børn og 
Skole, 
Socialudvalget, 
Udvalget for Kultur 
og Fritid 

Det skære dybt i mit hjerte at høre at politikkerne i holbæk, overhovedet kan overveje at lukke en så velfungerende og velbesøgt ungdomsklub som den 
i Mørkøv. Klubben har det højeste besøgstal i omegnen.  
 
Med den viden som vi alle har omkring uro og de udfordringer der igennem de sidste par år har været i mørkøv med byens unge. Det tiltagende 
problem med at de unge keder sig og søger mod indtager alkohol, snus og hash i hverdagene, kan vi heller ikke lukke øjnene for. 
 
Klubben er det eneste tilholdssted de har hvor der er fagprofessionelle tilknyttet.  
 
De kan selvfølgelig gå til sport, og vi har heldigvis mange tilbud af den slags i mørkøv og omegnen. Men det er ikke helt det samme, i klubben. I klubben  
handler det ikke om præstation og fysisk udviking og vi må sande, at det er ikke alle der passer ind i en sportsklub drevet af frivillige voksne.  
 
Klubben er det eneste sted hvor de unge kan være unge, det er deres frirum to gang om uge, vil I tage det fra dem? Hvad skal det erstatte med? Hvor er 
der plads til de unge, hvis de ikke kan komme i klubben? Vi vil miste de introverte, socialt akavet til isolation i på eget værelse.  
 
Vi har igennem den tid klubben har været åben oplevede mindre uro i byen, de unge sidder ikke længere foran netto i store flokke og skaber utryghed 
for byen og oplands handlende, de søger ikke skjul ved spejterhytten eller på skolens legeplads, for de tager i klubben.  
 
I klubben, slipper de for Facebook kommentar, skæve blikke og henkastet kommentar omkring deres opførsel. Det er her de kan være unge, de kan 
socialiser på tværs af alder, køn og forskelligheder, under rammer som styrker selvstændighed og udviking i de sociale spilleregler. De voksne her er 
deres rollemodeller, de kan spejle sig i dem, søge hjælp, gode råd og stille sprøgsmål som kan være svære at stille i hjemme. 
 
Det ses at unge der ikke ville komme ud, hvis vilkårne var at de skulle søge mod andre byer, de kommer i klubben, da der her er plads til alle.  Der er i 
klubben trygge rammer og velkendte mennesker. de unge fra omkringliggende byer søger til klubben i mørkøv, for at være en del af det helt fantastiske 
miljø der her er skabt.  
 
Håber mit lille input vil være med i Jeres overvejede inden I træffe en beslutning.   

Jannie strøm 
Jeppesen 

  

Hold Fingrene fra 
min klub "Kig Ind" 

Socialudvalget Jeg, Pernille Jensen, skriver dette for John Allan Poulsen. 
 
Jeg har brugt Kig Ind siden 1995 og arbejdet i Kig Ind, da vi lå på Markedspladsen. 
Jeg bruger Kig Ind tirsdag og torsdag og rigtig mange lørdage. Det er her, jeg går til fester, det er med Kig Ind, jeg kommer på ture. Vi har et godt socialt 
samvær i Kig Ind. Her kan vi snakke og fordi vi mødes i klubben, er det også blevet muligt at lave aftaler om at man kan besøge hinanden. 
 
Når vi tager på festivaller er jeg tryg, fordi der er personale, der kan hjælpe mig, hvis jeg ikke lige ved hvordan man fx. finder rundt. Hvis ikke jeg havde 
Kig Ind, ville jeg ikke komme afsted på festival. 
 
Som formand for ULF  (Udviklingshæmmedes LandsForbund) i Holbæk, er jeg ked af at besparelserne skal gå ud over medlemmerne i Kig Ind. Vi har ikke 
nogen andre steder at være. Der er ikke andre klubtilbud til os.  
Der er personale, der støtter medlemmerne i Kig Ind - og uden den kontakt vil jeg få det dårligt. Min familie har ikke så meget tid til at kunne hjælpe mig 
og jeg har kun hjemmevejleder hver anden mandag 45 min. Derfor bruger jeg Kig Ind til at snakke med personalet, hvis jeg har problemer. 
Det er ærgerligt at Kig Ind hele tiden skal være i sparerunden. 
Venlig hilsen John Allan Poulsen 
 
 
 
  

John Allan Poulsen   



Overskrift Udvalg Høringssvaret Navn Evt. institution eller 
foreningsnavn 

Høringssvar vedr. 
budgetbesparelse – 
”Reduktion ift. 
Abonnementsaftale 
vedr. lov om  
specialundervisning 
til voksne” (SIOU40-
27). 

Socialudvalget CSU har hjulpet mig meget. 
===================== 
 
Pga. min lille Afasi og omverdenens manglende forståelse, sårende bemærkninger, latterliggørelse,  
havde jeg isoleret mig, indtil jeg kom på CSU.  
 
Her har de hjulpet mig så meget, at jeg nu er med i lokalbestyrelsen i Hjernesagen. De har givet mig større indsigt i mit handicap, og hvordan jeg selv kan 
tackle det. Gennem deres fysiske udfoldelser, er min hjerne blevet bedre til højre/venstre koordinering 
 
For familier med børn, vil det være en katastrofe, hvis der bliver skåret på dette område. Når en forældre bliver ramt, bliver hele familien ramt.  
De har brug for hjælp gennem CSU, til at kunne forstå/tackle de mange problemer der opstår.  
 
Får de ikke denne hjælp, påtager børnene sig ansvaret overfor den ramte og vil blive den lille voksne, uanset barnets alder. . Dette medfører en 
mistrivsel, som følgende kan give uhensigtsmæssig adfærd bl.a. i daginstitution/skolen. Det vil indebære, at man er nødt til at sætte støtte på barnet, 
eller at barnet slet ikke kommer i daginstitution/skole. Samtidig vil det præge barnet resten af dets liv. 
 
Selv er jeg et af disse børn.  
Dengang var der ingen hjælp at få.  
Den kapacitet, man har på CSU, har man ikke samlet noget andet sted i kommunen.  
 
Den bør man værne om. 
 
 
Med venlig hilsen 
Sanne Agatz 
Næstformand 
i Holbæk og Odsherred  
Hjernesagen lokalforening 
 
 
Hjerneskade og CSU. 
================ 
 
I 2013 sprang der flere aneurismer i mit hoved, hvilket førte til indlæggelse på Rigshospitalet. 
I 2014 til 2016 var jeg så heldig at få bevilget at komme på CSU i Holbæk, hvilket har været afgørende for mit nuværende liv. 
 
Jeg fik følgende kompetencer tilbage 
 
1. Lærte at tale igen 
2. Lærte at skrive igen 
3. Lærte at lave mad igen 
 
Er overbevist om at mit forløb på CSU har gjort, at jeg kan klare mig selv den dag idag. 
Og IKKE ligger kommunen til last den dag idag, hvilket må været et stort plus for kommunen. 
Jeg tror, at kommunen kan spare meget økonomisk ved at støtte op om det store arbejde, 
som CSU yder og de kompetencer, de har. 
 
Det modsatte vil være, at skyde sig selv i foden. 
Og jeg vil tro, at det også bliver dyrere i det lange løb for kommunen. 
Og sidst og ikke mindst: Hvorfor skære noget væk der virker og er så godt. 
 
Vil til enhver tid anbefale kommunen at prioritere CSU i Holbæk 
 

Aino Olsen Lokalforening 
Hjernesagen Holbæk & 
Odsherred 
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Venlig hilsen 
Aino Olsen 
Tidligere elev på Csu   
Kasserer 
i Holbæk og Odsherred  
Hjernesagen lokalforening 

Altid glæde i Kig Ind Udvalget for Børn og 
Skole, Socialudvalget 

Altid noget at glæde sig til i Kig Ind 
Hvorfor tager Holbæk kommune glæden fra os her i ”Kig Ind” 
Det er det eneste vi har i hverdagen med mad og godt samvær i klubben. 
Ferier, arrangementer, ture i Danmark, festivals og andet samvær er ensbetydende med godt kammeratskab, dejlige ture og sammen med rigtig gode 
ansatte i over 25 år. 
Hvorfor skal kommunens spareplaner (som de altid har) gå ud over et sted som Kig Ind. 
Ses dette ellers i Holbæk kommune og by? Nej! 
Hvorfor er der byfest hvert år? Det kunne skæres ned til hvert andet år !! 
Hvorfor skulle vi måske nedlægges på grund af for eksempel reparation af svømmehallens gulv i Sportsbyen 
Men hvad byen kan ”vises frem på”, det bliver der ikke sparet på. 
Hvad med de sociale værdier? 
Ingen, ”kun” os – må sidde tilbage og være knust over, at vores værdifulde Kig Ind hjerteløst er truet på dens eksistens !! 
Hvor mon vi så skal gå hen? 
Borgmester Christina er børn og unges og udsattes borgmester og har tidligere lovet efter et par besøg, at ”de ikke vil spare på dette”.  
Den vigtige og værdifulde klub Kig Ind. 
 
Venligst  
Kåre og Kirsten Friis 

Kirsten M. Friis   
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Stort bekymring Udvalget for Børn og 
Skole, Udvalget for 
Ældre og Sundhed, 
Socialudvalget 

Det skaber stor bekymring for børn, unge, ældre og udsattes trivsel, at så mange områder nedlægges eller beskæres. 
Disse besparelser kan medføre endnu større udgifter, på både kortere og længere sigt, og kan medføre alvorlige psykiske mén, mistrivsel og en øgning i 
kriminaliteten.  
Jeg har på et personligt plan mærket, hvad den nuværende serviceramme har medført. Min søn kæmper med en psykose nu grundet langvarig 
mistrivsel på skoleområdet, så at støtten til børn og unge, samt sårbare og udsatte står så hårdt for skud er katastrofalt. 

Lærke Froulund 
Persson 

  

de aller mest 
sårbares stemme  

Socialudvalget Høringssvar vedr forslag nr: SIOU40-25 
 
Jeg bor og arbejder i Holbæk Kommune. 
De to medarbejdere, som arbejder under § 99 i serviceloven hjælper de mest socialt udsatte og isolerede sindslidende, misbrugende og hjemløse 
borgere, som ikke selv magter at kontakte de etablerede tilbud. De opsøger borgere, der ikke selv magter at søge hjælp. På den måde bliver de en 
stemme for de mennesker, som ikke selv kan råbe om hjælp. Det vil ikke være synligt, hvis indsatsen halveres, fordi disse mennesker netop ikke magter 
selv at råbe om hjælp. § 99 medarbejderne arbejder også anonymt, fordi det ellers ofte ikke vil være muligt at opnå disse udsatte borgeres fortrolighed. 
Der er derfor ikke mulighed for i det offentlige rum at dokumentere, hvor stor betydning deres arbejde har for en masse mennesker. Det er ikke de 
samme 20 borgere, de har i deres sagsstamme. Nogle forløb er kortere og andre længere. 
Andre kan ikke se, hvad de laver anonymt, men det betyder en verden til forskel for de allermest udsatte borgere i Holbæk kommune. 
De to arbejder meget forskelligt og dækker derfor sammen meget bredt. 
Jeg ved, at der skal spares en masse penge, men vælger man at spare på de allermest udsatte borgere, så bliver det i mine øjne et meget fattigt 
samfund. 
 
Med venlig hilsen Lene Trier  

Lene Trier   

Høringssvar vedr. 
SIOU40-25, SIOU40-
01 og KUFU 5 

Socialudvalget, 
Udvalget for Kultur 
og Fritid 

Nedenstående høringssvar omhandler de tre forslag til besparelser vedr.: 
 - reduktion i opsøgende arbejde til de mest  
    udsatte borgere,  
 - nedlæggelse af kulturformidler, samt  
 - UngHolbæk - Besparelse i UngHolbæks  
    fritidsvejledning og gadeteams. 
 
Dette høringssvar omhandler IKKE samarbejdet med Holbæk Kommune indenfor rammerne af den boligsociale helhedsplan i Grønneparken, da dette er 
beskrevet og aftalt i en bindende samarbejdsaftale. 
 
Det handler der i mod om samarbejdet mellem Lejerbo Holbæk og Holbæk Kommune i alle vores øvrige almene boligafdelinger i hele Holbæk 
Kommune. 
 
Som alment boligselskab er en væsentlig del af vores opgave, at tilbyde boliger til alle - også de, der er mest udsatte. Samtidigt er såvel vi, som Holbæk 
Kommune, forpligtet til at sikre velfungerende boligområder, hvor trygheden er høj og trivslen god. Til det har vi flere værktøjer, eksempelvis en fælles 
udlejningsaftale for hele kommunen. Men regulering af anvisningen kan ikke stå alene. Vi har derfor, i Lejerbo Holbæk,  etableret gode og tætte 
samarbejdsrelationer i tværsektorielle netværk mellem vores drift og Holbæk kommunes ansatte - herunder særligt de opsøgende medarbejdere under 
§ 99, kulturformidleren og gadeplansmedarbejderne fra Ung Holbæk. Samarbejdet sikrer at udsættelser afværges, vanskeligheder med at bo tæt med 
andre håndteres, og tryghed i alle områder sikres.  
 
Den fælles indsats har stor betydning for den enkelte borger. Ofte "flyver" de mest udsatte, og dermed de, der har størst behov for hjælp "under den 
kommunale radar", til gengæld kan de ofte skabe stor bekymring,  utryghed eller være til gene for deres naboer, som de bor tæt med. Vores 
medarbejdere kender som regel til problemstillingerne som de første, og kan også ofte bruge den tillid, som beboerne føler til dem, til at bygge bro til 
de kommunale medarbejdere, og derved sikre en hurtig og effektiv indsats - til stor gavn for den enkelte, men også til sikring af tryghed og trivsel for de 
øvrige beboere. 
 
Gennemføres de tre nævnte spareforslag, mister vi vores væsentligste samarbejdspartnere, og det vil med sikkerhed medføre en stigning i udsættelser, 
øget mistrivsel og - ikke mindst - øgede udgifter for kommunen, da udsættelser og deraf evt. følgende hjemløshed, ikke blot er en menneskelig 
katastrofe, men også en endog meget omkostningstung post.  
 
Derfor - af først og fremmest menneskelige hensyn, men også af hensyn til den generelle tryghed, og selvfølgelig også af hensyn til kommunens 
efterfølgende øgede udgifter på område - en indtrængende appel om at lade disse tre spareforslag falde. 
  

Forretningsfører Lis 
Franciska Jensen 

Lejerbo 
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Høringssvar vedr. 
SIOU40-16, 
Nedlæggelse af 
støttekontaktperson 
til Apotekerhaven, 
samt SIOU40-17, 
Nedlæggelse af 
fællesstøtte til 
Slotshaven 

Socialudvalget Nedenstående er et samlet høringssvar til begge ovenforstående forslag: 
 
Boligområderne Apotekerhaven og Slotshaven er blevet til på baggrund af et stort, eksisterende behov, og ikke mindst et konkret ønske, fra Holbæk 
Kommune.  
 
Formålet med opførelsen af de i alt 154 boliger var, og er fortsat, at afhjælpe kommunens boligsociale behov for billige boliger. Holbæk Kommune har 
således fået 100 % anvisningsret til boligerne, og har forpligtet sig på, gennem anvisningen, at sikre en blandet beboersammensætning. 
 
Kommunens og boligselskabets fælles målsætning for de to boligområder er, og var, at sikre et velfungerende boligområde med en balanceret 
beboersammensætning og social sammenhængskraft. 
 
Fra start har såvel kommune som boligselskab været bevidste om, at denne særlige STARTBO-model med 100 % kommunal anvisning, ville kræve støtte 
til, og sikring af, et velfungerende område, hvor der bygges bro mellem de udsatte beboere og de øvrige beboere. 
 
Parterne har derfor indgået en bindende samarbejdsaftale, underskrevet af borgmester, kommunaldirektør og forretningsfører hvori parternes 
respektive ansvar beskrives, herunder Holbæk kommunes blandt andet som følger: 
 
(Holbæk kommune har ansvar for) … gruppestøtte, herunder fællesskabende aktiviteter. Opgaven er at stå til rådighed for beboerne, opfange 
problemer og bygge bro mellem de udsatte beboere og de øvrige beboere i området. Tilbuddet skal formes efter de aktuelle behov, og vil bestå af to 
kommunale medarbejdere, 3 dage om ugen i 2 timer hver gang. 
 
Denne indsats er nu i forslag til at blive sparet væk. 
 
Det vil betyde, at Holbæk Kommune ikke lever op til deres del af samarbejdsaftalen. 
 
 
Som boligselskab har vi oplevet et ekstraordinært frugtbart og særdeles positivt samarbejde mellem de kommunale medarbejdere og egne ansatte. Et 
samarbejde der har sikret tryghed, afværget udsættelser, taget hånd om den enkelte og understøttet fællesskabet.  
 
Vi er stolte af, og meget tilfredse med, status i begge områder – og vi har et stort ønske om fortsat at løfte vores andel af de boligsociale udfordringer i 
kommunen.  
 
Men vi kan ikke gøre det alene – vi har brug for vores dygtige og kompetente samarbejdspartnere fra kommunen.  
 
Derfor, hermed en appel om, at dette samarbejde sikres fremadrettet, og at de to spareforslag ikke godkendes og gennemføres. 
 
Alternativet vil, på sigt, vise sig langt mere omkostningstungt for kommunen i form af eksempelvis:  
 
• øget behov for individuel støtte (mistrivsel, ensomhed osv) 
 
• udsatte, der overses, og hvis problemstillinger øges i kompleksitet (og omkostning) 
 
• en øgning i udsættelser – enten fordi udsatte beboere kan have vanskeligt ved at bo tæt og/eller alment, eller fordi økonomiske udfordringer ikke 
afhjælpes i tide (ved kommunal anvisning hæfter kommunen for udgifter forbundet med fraflytning, såfremt borgeren ikke selv er i stand til at betale 
regningen) 

Forretningsfører Lis 
Franciska Jensen 

Lejerbo 
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Høringssvar til 
”Reduktion ift. 
abonnementsaftale 
vedr. lov om 
specialundervisning 
til voksne” - sagsnr. 
SIOU40-27  

Socialudvalget Hjerneskadeforeningen Vestsjælland har som lokalafdeling kontakt til og samarbejde med samtlige af foreningens medlemmer i Holbæk og Odsherred 
Kommuner. Og dermed er vi bevidste om og kendt med den enorme betydning, som det specialiserede undervisningstilbud på CSU Holbæk igennem 
årene har haft og stadig har for både de senhjerneskaderamte, deres pårørende (ægtefæller og børnene), de ramtes netværk og fagpersonalet i 
kommunerne. Den sidste gruppe omfatter BÅDE det neuropædagogiske personale tilknyttet CSU Holbæk, det personaler, som yder støtte til de ramte 
familier samt en lang række fagpersoner og behandlere, som henter faglig viden til arbejdet med disse familier og netværket. 
 
Ifølge oplægget til besparelser på hjerneskadeområdet lægges der desværre op til en betydelig reduktion af det fantastiske tilbud, som Holbæk og 
Odsherred Kommuner gennem abonnementsaftalen kommunerne imellem har været i stand til at give borgerne. Hvis besparelsen bliver gennemført 
som beskrevet (som et af de hårdeste besparelsesforslag) vil tilbuddet, som tidligere gjorde det muligt for den ramte at deltage i undervisningen i to år, 
hvilket under tidligere besparelser desværre blev reduceret til 1,5 år, nu kun bliver et undervisnings- og livsmestringstilbud på 1 år. 
 
I Hjerneskadeforeningen Vestsjælland har vi som nævnt rigtig mange medlemmer, som har haft uendelig stor gavn af undervisningen, støtten og 
genoptræningstræningen og netværket på CSU. Ligesom deres pårørende gennem de forløb, deres ramte ægtefæller har været tilknyttet, har haft 
mulighed for at hente uvurderlig og nødvendig viden om hjerneskader. Og i løbet af årene har knyttet sig til de stærke  netværk, som er en stor del af 
tilbudene på CSU. Og også vi har som frivillig forening set, at disse netværk ofte blive grundlaget for HELE familiens engagement i det anderledes, nye 
liv, som opbygges i fritiden og i civilsamfundet. Et nyt liv, der blev reddet, men som Hjerneskadeforeningen siger - også skal leves. 
 
Vi vil derfor på det kraftigste anbefale, at dette forslag fjernes fra besparelserne, idet vi desværre må forudse, at der vil komme store merudgifter på 
andre af Holbæk Kommunes og Socialudvalgets konti både vedrørede de ramtes manglende genoptræning, mulighed for genoptagelse af arbejdsliv 
samt forringet helbred og livskvalitet og herunder også de pårørendes og hele familiens livskvalitet og helbred.  
 
Der kan således efter vores vurdering på grund af denne store besparelse være en stor risiko for, at familien - både den ramte og ægtefællen - psykisk 
og fysisk vil komme  mistrives, og børnene og de unge i familien vil få et større behov end tilfældet er i dag for kommunal støtte og hjælp fra 
Socialudvalgets og skolevæsenets side.  
 
Vi har i årenes løb set og stadig oftere ser i kommuner, der ikke har et tilbud af en kvalitet som Holbæk og Odsherred Kommuner har på CSU Holbæk, at 
disse kommuners borgere med en senhjerneskade og deres pårørende, ikke får de muligheder i "livet med en hjerneskade", som vi oplever i netværket, 
som kommer videre efter et professionelt og fagligt baseret tilbud på CSU Holbæk.  
 
Kursister, som har deltaget i CSU Holbæks specialundervisning (og deres familier) bliver i høj grad selvhjulpne og kommer ganske simpelt godt videre i 
den nye hverdag på rigtig mange områder. 
 
Besparelsen her vil således kunne risikere at blive dyrere for kommunen/kommunerne end den kortsigtede løsning at reducere tilbuddet fra halvandet 
år til et år i årene fra 2024 og frem. 

Lise Kiving, 
formand 

Hjerneskadeforeningen 
Vestsjælland 

Banehuset Socialudvalget Jeg er en kvinde på 57 år, som er bruger af Banehuset. Jeg har lidt af stres, angst og spiseforstyrrelse i ca. 30 år. Jeg er kommet i Banehuset i ca. 4 1/2 år. 
For mig er Banehuset mit andet hjem og min familie. Faktisk den eneste familie jeg har, udover min søn. Jeg lider af angst. Og har derfor boet sammen 
med min mor, da jeg ikke kunne være alene. Jeg mistede hende for 5 år siden. Tæppet blev revet brat væk under mig. Kommunen kunne efter få 
samtaler med mig, ikke hjælpe med en støtte kontakt person. De mente ikke jeg var dårlig nok. De henviste mig så til Banehuset. Nu er det blevet en 
meget vigtig del af min hverdag. Og jeg bruger huset alle 3 dage det har åbent. Hvis de tager dette fra mig, ville jeg gå helt i hundene. Jeg ved godt jeg 
bare kan tage i Multihuset, som vi bliver henvist til. Men det kan jeg ikke, da stedet er for stort. Og jeg kan ikke tage transport pga. angst. De 3 
personaler der er i Banehuset, er guld værd for mig og os. Jeg ved ikke hvad jeg skulle have gjort uden dem. Samt mine venner i Banehuset.  Hvis man 
vælger at lukke stedet, vil jeg ende helt tilbage i min psykiske tilstand med angst og isolation.  
Man har også valgt at sparre akut telefonen væk, og sætter nu Banehuset i spil igen til lukning. Det er i forvejen sparret så meget ned. Det har tidligere 
været åbent hver dag.  
 
Hvis de lukker er der ingen stæder jeg kan få hjælp. 
Det vil evt. risikere en ekstra udgift for kommunen, med evt. indlæggelse. Eller jeg vil skulle have en støtte kontaktperson. Eller hvad jeg frygter aller 
mest, at jeg ikke kan bo alene i eget hjem. Da jeg ikke kan klare min hverdag, hvis jeg skal sidde isoleret hjemme. Med venlig hilsen Lotte 
"Brugerrådsformand" 

Lotte Zachariassen   
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MED bekymring for 
lukning af 
Banehuset Jyderup, 
Personalestøtte IF 
ryttergården og 
reduktion i 
opsøgende 
medarbejder §99 

Socialudvalget Høringssvar MED Voksen psykiatri Tilbud og Myndighed 
I forhold til besparelsesforslag SIOU40-23-25 
SIOU40-23 Nedlukning af Banehuset Jyderup - selvvisiterende aktivitetstilbud efter SEL §104 for borgere med psykisk sårbarhed/psykiatriske diagnoser. 
SIOU40-24 Nedlukning af personalestøtte til IF Ryttergården (Idrætsforening for psykisk sårbare) 
SIOU40-25 Reduktion i opsøgende arbejde til de mest socialt udsatte borgere 
 
Først vil vi gerne anerkende det grundige arbejde med at belyse besparelsesforslagene og at eventuelle konsekvenser generelt er velbeskrevne i 
spareforslagene. Men vi har behov for at supplere yderligere, så I som politikere kan blive klædt så godt på som muligt. 
MED-Psykiatri Tilbud og myndighed, den ene halvdel af det voksenspecialiserede område, har en generel bekymring om vi som kommune kan blive ved 
med at skære i ydelser til de mest udsatte borgere. Herunder ikke mindst de forebyggende og/eller selvvisiterende/uvisiterede indsatser, der i den grad 
medvirker til at borgere får den rette hjælp i rette tid og der ikke opstår eskalering og/eller voldsom mistrivsel. Der er en yderligere bekymring omkring 
forværring af borgerens tilstand som vil betyde såvel økonomiske som menneskelige omkostninger. 
Flere af de indsatser der lige nu står til besparelse, vil utvivlsomt betyde en merudgift i andre instanser, både internt i vores egen kommune, men også 
eksternt bla. og ikke mindst i sundhedsvæsenet og ved politiet/retsvæsnet mv.. Det sidstnævnte har ikke en nu og her synlig konsekvens på SIOU eller 
kommunens øvrige økonomi, men ud fra et samfundsansvarligt perspektiv er det problematisk og vil også i sidste ende forventeligt have en unødig 
negativ økonomisk konsekvens for Holbæk Kommune som helhed. 
Der er fra MED udvalget en opmærksomhed på at andre besparelser i SIOU, bla. opsigelse af samarbejdsaftale med Home-Start, besparelse i 
Familiehuset, nedlæggelse af tilbuddet ”mægling ved skilsmisse”, nedlæggelse af tilbud til børn og unge med spiseforstyrrelser og selvskade og 
gruppetilbud til børn med forældre såsom psykisksygdom og rusmiddelproblematikker i familien, og derudover besparelser i AUBO såsom Ungeboliger, 
elevtjenesten, ”Forældreforrum” mv. samt i AHLI såsom trivselsvejleder, har stor berøring med de indsatser og borgere man på voksenområdet 
understøtter.  
Derfor vil det forventeligt samlet set i nogle familier, opleves som at få revet tæppet væk fra flere instanser på samme tid. Dette vil med stor 
sandsynlighed medføre en merudgift både akut og på længere sigt. Også her såvel menneskeligt som økonomisk. 
Myndighed har en generel bekymring for at man ved at lukke mange af de forebyggende og/eller selvvisiterede/uvisiterede indsatser vil se en stigning i 
brugen af §85 og §107 mv. Myndighed har i forvejen vanskeligt ved at følge med sagsbehandlingsbehandlingsfrister og vil i så fald opleve et yderligere 
pres og få endnu vanskeligere ved at overholde økonomien der er udlagt til området. 
Vi har et ønske om at man kommunalpolitisk vil tage bekymringen om kommunernes generelle udfordring med at have fornøden økonomi til at kunne 
løfte forpligtelserne på de specialiserede område med videre til landspolitisk niveau.  
Vi vil henlede jeres opmærksomhed på at ovenstående og nedenfor skrevne høringssvar ikke kan beskrive det fulde borgerperspektiv. Særligt de psykisk 
sårbare og borgere med psykisk sygdom vil ofte ikke have det fornødne overskud, netværk eller socialkapital til at kunne gøre deres stemme gældende i 
en sådan høring. 
Medarbejderne helt tæt på borgerne i de konkrete indsatser der er stillet besparelsesforslag til, har bidraget til en yderligere og nærmere beskrivelse af 
konsekvenserne i berørte tilbud. Disse kommer nedenfor. 
- §99 
- Nedlukning af banehuset psykiatri 
- Nedlukning af personalestøtte i IF Ryttergården 
 
Høringssvar vedr. besparelsesforslag SIOU40-25 
Indgivet af medarbejderne i opsøgende team §99 
Opsøgende Team, §99 arbejder med voksne +18 år.  
Arbejdsopgaven er at køre ud til hjemløse, funktionelt hjemløse, misbrugere og sindslidende på baggrund af bekymringer fra andre end borger selv. 
Bekymringerne kommer fra boligselskaber, politi, læger, Jobcentret, Myndighed mfl. Det er så at sige mennesker der ikke selv formår at bede om hjælp 
eller har opgivet at gøre det fordi de for mange gange har oplevet svigt.  
Ifølge Servicelovens §99 har borger ret til at være anonym når de har en sag hos os. Dette vanskeliggøres hvis der skæres ned til kun én medarbejder, da 
der så ikke er mulighed for at køre to ud på en opgave, da vi ikke kan tage kollegaer fra andre områder med ud og samtidig sikre anonymiteten (desuden 
har de heller ikke tid). Dette forringer sikkerheden.  
Vi ser, at man i forvejen har taget rigtig meget fra de voksne, udsatte borgere. Målgruppen har ikke selv samme muligheder ressourcemæssigt som 
andre målgrupper, til at ytre sig ift. besparelsesforslaget, hvorfor vi mener at det er vigtigt at vi kommer med vores synspunkter. 
_____________________________________ 
• Akuttelefon og team er lukket sommeren 2022, hvilket har betydet flere sager til os. 
• Man er i gang med at gennemgå alle §85 sager og skærer markant ned på støtten til borgerne. Man vil fokusere mere på det forebyggende og 
midlertidige arbejde jf. SEL §82. Kommunen taler forebyggelse hele tiden, men ved at skære i det opsøgende arbejde jf. SEL §99 vil det betyde en 
væsentlig forringelse af det forebyggende arbejde til de mest udsatte borgere i Holbæk kommune. 

Lotte Vandel Social Indsats og 
udvikling 
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• Vi er de eneste på voksenområdet der kører ud på akutte opgaver. Hvis vi kun er én medarbejder, vil vi ikke kunne køre ud på de akutte opgaver i 
samme omfang – især de sager hvor det skønnes at borger er truende, suicidal mm., da det sikkerhedsmæssigt kræver at man er to på opgaven. Andre 
afdelinger i kommunen sender disse borgersager til os, da de ikke selv må eller kan køre ud. 
• Det er for sårbart kun at være én medarbejder ift. ferie, sygdom, uddannelse mm. Der er brug for at der altid er én medarbejder tilgængelig. 
• Det vil være psykisk belastende at sidde alene på dette område uden en kollega at sparre med, da der ikke er nogle der laver det samme som os. 
• Holbæk Kommune dækker et stort geografisk område, hvilket vil være umuligt at nå for én medarbejder. 
• Som det er nu, dækker vi to medarbejdere et bredt spekter af borgere ift. målgruppe, udfordringer mm.. Vi har forskellige kompetencer og kan derfor 
skabe relationer med de fleste borgere – også her vil det være svært at være i alene og dække den diversitet der er af borgere. 
• Pt. har vi ca. 30 sager tilsammen, men ved juletid var det tal oppe på 40, det svinger hele tiden. Hvordan skal én medarbejder kunne varetage dette? 
Vores arbejde kan ikke statistisk dokumenteres på samme måde som andet arbejde i kommunen kan, hvilket gør det hele meget sværere for os i sådan 
en sparerunde som det her. Man kan heller ikke sætte en tidsramme på en §99 opgave, da det ofte kræver et langt relationsarbejde. 
• At reducere os, vil ikke spare kommunen – udgiften flyttes bare et andet sted hen, da der vil være andre i kommunen der belastes og på den lange 
bane vil det blive dyrere for kommunen. 
I politikken for børn, unge og voksne med særlige behov 2021-2025 står skrevet;  
• ”Vi ser flere voksne med psykiske og sociale behov, som med alderen får mere komplekse støttebehov. Denne udvikling forventes at fortsætte de 
kommende år”.  
o Derfor giver det ingen mening at reducere i det forebyggende arbejde omhandlende mennesker i de mest udsatte positioner i vores kommune. 
• ”Vi tager udgangspunkt i, at mennesker og familiers livssituationer er forskellige, både når det gælder håb og drømme for fremtiden. Men også når det 
gælder fx. Adfærd, kommunikation og levemåde”.  
o Vi kommer ind i borgernes liv når det ser allermest sort ud og for manges vedkommende er der ikke noget håb og drømme tilbage for fremtiden. Men 
det at vi kommer ind i deres liv på lige det tidspunkt eller det at der er nogen der har rakt ud efter hjælp på deres vegne, kan være det der gør, at de kan 
se lidt fremad. Den måde vi formår at skabe en relation på til disse mennesker, er unik, 100% på deres præmisser og det at vi kommer igen på trods af 
at de har sagt fra 1, 2, 3 gange og at vi så stadig er der, kan være det der skaber en tillid der gør at de rækker ud. Den mulighed må I ikke tage fra dem, 
for det er der ingen andre i vores kommune der kan give dem. 
• ”Holbæk Kommune vil i mødet med borgere med særlige behov have fokus på; Ressourcer og muligheder, håb, drømme og kompetencer (ikke med 
udgangspunkt i hvilken diagnose borgeren eventuelt har)”.  
o Vores borgere har ofte ikke en diagnose på papiret, fordi de aldrig er blevet udredt. De fleste har ikke tillid til systemet – det er det vi hjælper med at 
opbygge ved vores brobygning. At give dem en tro på, at systemet gerne vil dem, at de har en stemme og at de fortjener at blive hørt og mødt i deres 
udfordringer og ønsker. 
Målene i politikken er:  
1. Pilot i eget liv 
• Vi kommer oftest ind i borgerens liv når flyet er styrtet – eller er tæt på at styrte i afgrunden, men hvor vi med det rette relationsarbejde kan rette 
flyet op igen. Dog er det i nogle tilfælde ikke muligt, da der bliver grebet ind så sent at der ikke er det store at stille op, men hvor fokus kan være – bare 
at være der i en relation, så de ikke dør alene uden at blive fundet, grundet deres sparsomme eller intet netværk der vil savne dem. 
2. Helhed og sammenhæng i indsatsen 
• Det er vores fornemmeste arbejde at bygge broerne og skabe kontakten med de professionelle rundt om borgeren, såsom læge, myndighed, 
rusmiddelcenter. Så det hele til sidst går op i en højere enhed til fordel for borgeren. 
3. Mental og fysisk sundhed 
• Det er her vi i samarbejde med borgeren hjælper med kontakt til psykiatri, rusmiddelcenter, egen læge og fysisk træning såsom ryttergården, 
banehuset, OMBOLD (fodbold for mennesker i udsatte positioner) som vi også har en aktie i.  
Ved kun én medarbejder, vil det betyde at den person kun kan nå de borgere der er på sagsstammen og dermed ikke; 
• Det forebyggende opsøgende arbejde på gadeplan, som er hele formålet med §99. 
• Opsøgende arbejde på Kirkens Korshærs Varmestue. 
• Netværksmøder med Lejerbo omkring Skovbrynet i Jyderup samt Apotekerhaven/Slotshaven. 
• Netværksmøder med politi, psykiatri mfl. 
• Brandslukningsarbejde ift. de akutte opgaver.  
• De sager som ikke er striks lovgivningsmæssigt §99 sager, men som andre ikke kan tage. Dem der falder imellem to stole. Vi hjælper ofte i sager hvor 
det ikke er vurderet at de opfylder kriteriet for §85 eller §82b støtte, men som heller ikke lovgivningsmæssigt er en §99 sag, da kriterierne her ikke er 
opfyldt heller. Vi har en del samarbejde med AUBO omkring disse sager. 
• En opmærksomhed på at flere af besparelserne der er til drøftelse på tværs af kommunen, såsom apotekerhaven og slotshaven vil kunne medføre 
flere henvendelser til §99. 
Vi håber I vil lytte til vores ord og tænke over forslaget en ekstra gang og især tænke over, at I igen tager fra vores mest udsatte borgere i kommunen – 
det er snart mange gange det er sket og der er ikke mere at tage af, med mindre I vil have at vi helt skal tabe dem. 
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Med venlig hilsen 
Opsøgende medarbejder 
Jette H. Nicolaisen & Stine Appelgren Rasmussen 
 
 
Høringssvar til SIOU 40-23 (Nedlukning af Banehuset - § 104 psykisk sårbare mennesker) 
Høringssvaret indgivet af personalet i Multihuset og Banehuset 
 
Konsekvenser for borgerne: 
Der vil ved nedlukning af Banehuset være grund til at forvente en forværring af brugernes psykiske lidelse, da det er et værested der opfylder sociale 
behov. Denne nedlukning vil medføre større ensomhed og derved social isolation. Der er evidens for at ensomhed og social isolation medfører 
forværring af psykiske udfordringer. Dette kan medføre en øget udgift i regionen og til kommunen. 
Gennem pædagogisk samvær med brugerne har personalet en føling med brugernes psykiske tilstand, hvorved en forværring hurtigt opdages og 
håndteres. Eksempel på dette er ved opblussen af psykoser og øget angst med deraf isolering. Også flere somatiske lidelser monitoreres og opdages ved 
den ugentlige kontakt med brugerne i Banehuset. 
Vi ser på en centralisering af aktivitets – og samværstilbuddet i Holbæk By med en bekymring for at brugergruppen ikke besidder de fornødne 
personlige – og økonomiske ressourcer, til at transportere sig fra Jyderup og opland til Multihuset i Holbæk By, som vil være det eneste alternativ hvis 
Banehuset lukker. 
Vi forventer at en stor del af brugerne vil få behov for yderligere individuel støtte § 85 og § 99 (som der også er lagt besparelsesforslag ind på), hvorved 
besparelsen minimeres/forsvinder 
Banehuset lever og har i mange år levet op til den kerneopgave som Social Indsats Og Udvikling har formuleret. Alle brugerne af Banehuset oplever at få 
et liv med personlig udvikling, tilhørende sociale fællesskaber og udfoldelsesmuligheder og opnåelse af det gode liv. 
 
Konsekvenserne for øvrige personalegrupper 
Banehuset benyttes af flere kommunale instanser. Aktivitets og samværstilbud for både psykisk sårbare og udviklingshæmmede mennesker, endvidere 
benytter § 85 og § 99 medarbejdere sig også af huset som kontor og sikkert mødested- som alternativ til borgerens egen bolig. 
En nedlukning vil betyde øgede udgifter til transport til og fra kontorfaciliteter i Holbæk By og dermed mindre tid til løsning af kerneopgaven, det 
borgernære. 
 
På vegne af det samlede personale i Multihuset og Banehuset 
Tilbudsleder  
Jørgen Hull Fregerslev 
 
Høringssvar SIOU 40 – 24 (Nedlukning af personalestøtte til I/F Ryttergården) 
Høringssvaret indgivet af personalet i Multihuset, der understøtter I/F Ryttergården. 
 
Ryttergården drives frivilligt og brugerne betaler deres eget kontingent. Det er udelukkende medarbejdertimer SIOU understøtter med. Det er et stærkt 
eksempel på hvordan vi med få timer kan understøtte civilsamfundet i at have et tilbud, som kommer mange udsatte til gode. 
Den pædagogiske støtte i I/F Ryttergården har eksisteret i snart 25 år. I 2018 modtog Ryttergården Holbæk kommunes Handicappris ”for deres arbejde 
for og med en gruppe borgere, som ville have svært ved at deltage i idræt på almindelige betingelser”, lød begrundelsen fra handicaprådets forperson 
Sytter Kristensen. 
Konsekvenser for borgerne 
Som det også er beskrevet i udsendte besparelsesmateriale, er det ligeledes vores faglige vurdering, at det er nødvendigt, at I/F Ryttergården 
understøttes af pædagogisk personale for at kunne fungere som forening. 
Da klubben direkte henvender sig til mennesker med forskellige psykiske udfordringer, er det naturligt at overskuddet til at kunne håndtere øvrige 
medlemmer og deres unikke adfærd, ikke altid er til stede. Dette afsted kommer mange både små og store konflikter. Denne opgave løses professionelt 
af vores fagligt velfunderede pædagogiske medarbejder i I/F Ryttergården 
Medarbejderens tilstedeværelse giver foreningens medlemmer den nødvendige forudsigelighed og tryghed ved at komme til træning/idræt. Det 
tryghedsskabende i at rammerne og indholdet i træningen er en helt grundlæggende forudsætning for at mennesker med psykiske udfordringer 
overhovedet magter at dukke op til denne træning.  
Hvis understøttelse af I/F Ryttergården fjernes, er der grund til at have en reel bekymring for foreningens medlemmers psykiske velbefindende. Der er 
evidens for at motion har en gavnlig virkning på psykiske lidelser (Aktivitet og bevægelse er som nævnt gavnlig for mennesker med psykisk sårbarhed, 
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og anvendes i behandlingen på psykiatriske behandlingssteder såsom Skt. Hans og Slagelse Psykiatriske Hospital.) 
Vi vurderer endvidere at størstedelen af foreningens medlemmer ikke er i stand til at benytte andre idrætsforeninger, da den psykologiske tryghed ikke 
er eksisterende. Derfor har vi en bekymring for at medlemmerne vil opleve at blive yderligere marginaliserede og socialt isolerede, med en forværring af 
deres psykiske lidelser.  Konsekvensen må forventes at der vil blive øgede udgifter på social- og sundhedsområdet ifm. øget individuelt støttebehov i 
dagligdagen, samt generelt større brug af sundhedsvæsnet, både læge, speciallæge og evt. indlæggelser på psykiatriske hospitalsafdelinger. 
Den personaleunderstøttelse I/F Ryttergården modtager lever - og har i mange år levet - op til den kerneopgave som Social Indsats Og Udvikling har 
formuleret. Alle brugerne af Ryttergården oplever at få et liv med personlig udvikling, tilhørende sociale fællesskaber og udfoldelsesmuligheder og 
opnåelse af deres version af gode liv. 
På vegne af det samlede personale i Multihuset 
Tilbudsleder  
Jørgen Hull Fregerslev 
 
 
Vi håber I vil tage ovenstående høringssvar med i jeres overvejelser når I skal beslutte de kommende besparelser. 
På vegne af det samlede MED udvalg Voksen Psykiatri Tilbud og Myndighed 
Næstformand 
Steen Mathiasen 
AMR Karlsvognen 
Formand 
Lotte Vandel 
Strategisk leder 
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MED Bekymring for 
lukning af Kig Ind og 
Samværstilbud  

Socialudvalget Høringssvar fra MED Voksen Tilbud Handicap 
 
I forhold til besparelsesforslag SIOU40-21 og SIOU40-22 
SIOU40-21 Nedlukning af Kig Ind - selvvisiterende klubtilbud efter SEL §104 for borgere med udviklingshæmning 
SIOU40-22 Nedlukning af Samværstilbud Jyderup - selvvisiterende aktivitetstilbud efter SEL §104 for borgere med udviklingshæmning og kognitive 
handicaps. 
 
Først vil vi gerne anerkende det grundige arbejde med at belyse besparelsesforslagene og at eventuelle konsekvenser generelt er velbeskrevne i 
spareforslagene. Men vi har behov for at supplere yderligere, så I som politikere kan blive klædt så godt på som muligt. 
MED Voksen Tilbud Handicap, den ene halvdel af det voksenspecialiserede område, har en generel bekymring ved at der endnu en gang ses besparelser 
i indsatser til de mest udsatte borgere. Mange af indsatserne er forebyggende og/eller selvvisiterende/uvisiterede, det vil sige kræver ikke visitation fra 
en sagsbehandler. 
Vi henleder jeres opmærksomhed på at der er højrisiko for at disse besparelser vil medfører opgaveglidning og merudgift for borgernes boenheder 
og/eller behov for mere individuel støtte, typisk efter §85 og/eller §83. 
 
Vi er i lighed med MED Psykiatri Voksen Tilbud og Myndighed bekymrede for at besparelserne kan have en negativ økonomisk konsekvens for andre 
sektorer. Der er evidens for at ensomhed medfører og forværrer flere somatiske og psykiske sygdomme. Flere af de indsatser der lige nu står til 
besparelse, vil utvivlsomt betyde en merudgift i andre instanser, både internt i vores egen kommune, men også eksternt bla. og ikke mindst i 
sundhedsvæsenet. Det sidstnævnte har ikke en nu og her synlig konsekvens på SIOU eller kommunens øvrige økonomi, men ud fra et 
samfundsansvarligt perspektiv er det problematisk og vil også i sidste ende forventeligt have en unødig negativ økonomisk konsekvens for Holbæk 
Kommune som helhed. 
Vi oplever mange steder indenfor voksenspecialområdet rekrutteringsvanskeligheder og hvis de omfattende besparelsesforslag vedtages vil det have 
betydning for vores renommé og tiltrækningskraft over for specialiseret arbejdskraft. 
Vi vil desuden gøre opmærksom på at det kræver tid at opbygge faglighed, viden og kunnen i så fald at man om få år skifter mening og ønsker at 
genetablere disse for nuværende veldrevne og velbesøgte tilbud. 
Vi har et ønske om at man kommunalpolitisk vil tage bekymringen om kommunernes generelle udfordring med at have fornøden økonomi til at kunne 
løfte forpligtelserne på de specialiserede område med videre til landspolitisk niveau.  
Medarbejderne helt tæt på borgerne i de konkrete indsatser, hvor der er stillet til forslag om besparelser, har bidraget til en yderligere og nærmere 
beskrivelse af konsekvenserne i berørte tilbud. Disse kommer nedenfor. 
- Personalet Samværstilbud Jyderup 
- Personalet Kig Ind  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Høringssvar til forslags nr. SIOU40-21 og SIOU40-22 
Lukning af § 104 Samværstilbud Jyderup og Kig Ind 
 
Høringssvaret indgivet af personalet Samværstilbud Jyderup 
 
Vi vil starte med at henvise til kommunens egen nyligt udarbejdet og vedtagne Politik for børn, unge og voksne med særlige behov. 
Hvor man i politikken har tre overordnede mål: TRIVSEL, FÆLLESSKAB OG UDVIKLING.  
Citat fra politikken: 
TRIVSEL, FÆLLESSKAB & UDVIKLING POLITIK FOR BØRN, UNGE OG VOKSNE MED SÆRLIGE BEHOV HOLBÆK KOMMUNE 2021-025: 
Politikken skal sikre, at Holbæk Kommune efterlever FN’s handicapkonvention, som Danmark har forpligtiget sig til. Det betyder, at kommunen skal 
skabe forudsætninger for, at personer med handicap har lige muligheder og samme rettigheder som andre mennesker. Kommunen har ansvar for at 
sikre den nødvendige kompensation. 
 Med politikken ønsker Kommunalbestyrelsen at skabe gode rammer for, at borgere med særlige behov kan opleve et værdigt og selvstændigt liv med 

Lotte Vandel Social Indsats og 
udvikling 
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trivsel, fællesskab og udvikling. 
En lukning af ovennævnte tilbud harmonerer dårligt med kommunalbestyrelsens egne intentioner. 
Brugerne af tilbuddene er nogle af samfundets mest udsatte og socialt isolerede mennesker.  
Denne gruppe borgere kan ikke benytte sig af samfundets ”normale” vifte af tilbud. For mange er deres eneste sociale netværk andre brugere af 
aktivitetstilbuddene. En lukning af disse tilbud vil medføre en væsentlig forringelse af deres sociale liv og konsekvenserne vurderes at være følgende: 
 
-Betydelige begrænsninger i brugernes forudsætninger for at leve et liv med udvikling, fællesskab og udfoldelsesmuligheder, da Samværstilbud Jyderup 
og Kig Ind  er de eneste tilbud, der findes i Holbæk kommune for denne brugergruppe. 
- Reducerede muligheder for at kunne mødes med ligesindede i sociale fællesskaber og danne netværk. Stor risiko for isolation og ensomhed hos de 
borgere, der bor i egen bolig og dermed risiko for forværring af borgernes funktionsniveau og et mindre selvstændigt liv. 
-Øget behov for §85 støtte hos borgerne, da mange af borgernes problematikker tages i opløbet når de møder pædagogisk personale i 
samværstilbuddet. 
Borgerne i målgruppen har ikke mulighed for at deltage i fællesskaber i det omgivende samfund, idet de ikke har de fornødne færdigheder til at etablere 
relation til andre og fastholde relationer uden socialpædagogisk støtte. 
I forhold til spareforslag SIOU40-22:  
Det vurderes, at den lokale beliggenhed i Jyderup har en stor betydning for den gruppe borgere, der benytter tilbuddet, og at et tilbud beliggende i 
Holbæk By som Kig ind (som også er et besparelsesforslag), ikke vil være en mulighed for dem alle. 
Hvis tilbuddene lukker vil det være nødvendigt med øget § 85 støtte til at søge andre fællesskaber og for at kompensere for større mistrivsel. 
Udover at fungere som samværstilbud danner Samværstilbud Jyderup også ramme som personalebase for en gruppe udekørende hjemmevejledere, 9 
medarbejdere i Bo og støtte handicap, som primært yder bostøtte til borgere i den vestlige del af kommunen. 
Hvis Samværstilbud Jyderup lukkes helt, vil denne personalegruppe mangle et sted til afholdelse af møder, større dokumentationsopgaver, faglig 
sparring med kolleger, frokostpause og toiletfaciliteter. Desuden er det ofte en fordel at kunne mødes med borgere her, fx hvis en borger ikke ønsker at 
mødes i hjemmet, eller hvis en borger udviser en truende adfærd. 
Det vil være tidsmæssigt og økonomisk uholdbart, hvis denne personalegruppe skal have personalebase i Holbæk by og det vil derfor være nødvendigt 
at finde alternativ base i Jyderup. 
Det vil være en stor arbejdsmiljømæssig belastning, hvis gruppen skal mangle en personalebase i den vestlige del af kommunen, i længere tid. 
Derudover vil det betyde øget brug af biler og øget tidsforbrug på transport, som vil gå fra løsningen af kerneopgaven med at yde hjælp til borgerne. 
Som jo trods alt er det vi er sat i verden for. 
 
Mvh. Personalet Samværstilbud Jyderup 
 
Høringssvar til SIOU 40- 21. (Nedlukning af Kig Ind) 
 
Høringssvaret indgivet af personalet i Kig Ind 
 
VI HAR ALLE BRUG FOR AT HØRE TIL.  
Overskriften på en igangværende landsdækkende kampagne fra Danske Handicaporganisationer. 
Fotoudstillingen har lige hængt i centrum af Holbæk. I forbindelse med udstillingen kan vi læse: “Adskillige undersøgelser viser, at mennesker med 
handicap har sværere ved at deltage i samfundets forskellige fællesskaber.”  
 
Netop derfor er Kig Ind en vigtig klub for den gruppe borgere, der benytter os. Og Kig Ind er den eneste eksisterende klub i Holbæk kommune, der 
målrettet henvender sig til voksne udviklingshæmmede.  
Sidste alternativ var HHIF (Holbæk Handicap Idrætsforening), som lukkede for to år siden på grund af manglende tilslutning af frivillige medarbejdere. 
Kig Ind har 73 medlemmer og et gennemsnitligt fremmøde af 52 medlemmer pr. uge. 
 
Vi personaler i Kig Ind er naturligvis bekymrede for vores arbejdsplads - men mest af alt er vi bekymrede for vores medlemmers almene trivsel.  
Der er evidens for at udsatte har svært ved at få kontakt til det etablerede foreningsliv. Det betyder at vores medlemmer ved en nedlukning, reelt ikke 
vil have mulighed for at få et liv, med indhold og udvikling på lige fod med andre borgere i kommunen. 
 
I Kig Ind skaber vi de rammer for fællesskab, som andre får gennem deres familier, vennegrupper eller gennem aktiviteter, der giver et meningsfuldt liv. 
Kig Ind er et fælles VI. 
Vi arrangerer ture til seværdigheder, som andre mennesker besøger. 
Kig Inds medlemmer har hvert år mulighed for at komme på ferie med klubben mod egenbetaling, ligesom de andre aktiviteter (også mod 
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egenbetaling). Alternativt ville de ikke komme afsted. De få der er heldige at have familie vil måske komme afsted med dem. Men som vi hører det fra 
mange medlemmer, vil de gerne holde ferie med deres venner og gerne i de rammer Kig Ind kan tilbyde dem. 
Kort sagt vi forsøger at skabe muligheder for, at vores medlemmer kan få et rigt og meningsfuldt liv med sociale fællesskaber og udfoldelsesmuligheder 
 
Når vi på hverdage mødes i Kig Ind, har vores medlemmer brug for at ventilere og bearbejde, hvad de har oplevet i løbet af dagen. Det kan 
sammenlignes med, når andre mødes i familien eller i andre sociale relationer efter en arbejdsdag.  
Gennem samtaler hjælper vi vores medlemmer med at forstå den verden, de lever i. Vi understøtter udvikling for det enkelte medlem og etablering af 
relationer på tværs af klubben.  
 
Da vi orienterede medlemmerne om spareplanerne - kom reaktionerne prompte; "Nu igen" - “Så kommer jeg til at sidde hjemme og rådne op”.  
 
Mange husker de omkostninger nedlukningen havde for dem under Covid 19 pandemien. Den isolation har trukket lange spor. 
 
I den forgangne uge er der kommet mange følelsesmæssige udbrud fra vores medlemmer; Vi er bange for ensomhed, vi er bange for hvordan vi skal 
komme på ferie, så kommer der ingen weekendudflugter - sådan lyder de reaktioner vi får.  
Det skyldes at vores medlemmer er udfordrede i selv at etablere kontakten til omverden.  
At komme i Kig Ind hjælper medlemmerne til at undgå komplet social isolation.  
 
Frustration og tristhed over igen at være usikre på klubbens eksistens og dermed om medlemmerne kan risikere at miste deres fristed, præger 
stemningen i klubben lige nu. 
 
Vi gør opmærksom på at en lukning af Kig Ind, efter vores vurdering vil generere dyrere løsninger et andet sted i det kommunale system for vores 
medlemmer. De fleste medlemmer har et minimum af støttetimer og nogen slet ingen. De vil sandsynligvis alle være i målgruppen for at kunne 
modtage individuel § 85 støtte. 
  
Konsekvensen af lukning kan være at det enkelte medlem vil få et større støttebehov og at den mentale sundhed vil lide et knæk hos flere. 
 
På vegne af vores medlemmer, håber vi, I vil genoverveje besparelsesforslaget ’Lukning af Kig Ind.’ 
 
Venlig hilsen 
Personalet i Kig Ind 
 
 
 
 
 
Vi håber I vil tage ovenstående høringssvar med i jeres overvejelser når I skal beslutte de kommende besparelser. 
 
På vegne af det samlede MED udvalg Voksen Psykiatri Tilbud og Myndighed 
Næstformand 
Henrik Sørensen 
TR Socialpædagogerne 
Formand 
Lotte Vandel 
Strategisk leder 
  

Banehuset Socialudvalget Fordi de mennesker der anvender tilbuddet, aldrig vil have resurser til at tage til Holbæk, for at få de samme tilbud, som de får i Banehuset Jyderup. Marianne 
Mortensen Benny 
Mortensen 
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Holbæk Kommune 
vil lukke 
prisvindende 
idrætsforening for 
psykisk sårbare! 

Økonomiudvalget, 
Socialudvalget, 
Udvalget for Kultur 
og Fritid, Udvalget 
for Beskæftigelse, 
Uddannelse og 
Erhverv 

SIOU40-24 
Nedlukning af personalestøtte til IF Ryttergården (Idrætsforening for psykisk sårbare). 
 
Holbæk Kommune vil lukke prisvindende idrætsforening! 
Dansk Arbejder Idrætsforbund, DAI anbefaler på det kraftigste, at medarbejderstøtten til IF Ryttergården fastholdes. 
 
Den 10. oktober 2022  
Åbnede socialudvalgsformand i Holbæk Kommune Bente Juul Röttig (SF) cykelturen Verdens Mentale Sundhedsdag med en peptalk til deltagerne og 
sagde bl.a.: 
”Samarbejdet mellem foreningen (IF Ryttergården) og kommunen er et forbillede, og det vil vi gerne gøre noget mere af. Vi kan ikke selv bygge den 
slags relationer, som det her også giver,” sagde Bente Røttig”. 
 
Den 04. december 2018 
IF Ryttergården modtager årets Handicappris og i forbindelse med overrækkelsen siger daværende næstformand for handicaprådet og 
kommunalbestyrelsesmedlem Bente Røttig (SF). 
”For kommunen er IF Ryttergården en god medspiller, som påtager sig en vigtig rolle for en gruppe mennesker, hvor idræt gør en særlig forskel i forhold 
til deres velbefindende”.  
 
Daværende formand for handicaprådet Sytter Kristensen motiverer handicapprisen på denne måde: 
”Vi ønsker at give handicapprisen til IF Ryttergården, fordi de som idrætsklub har valgt at invitere en gruppe borgere ind, som ville have svært ved at 
deltage i idrætten på almindelige betingelser”. 
 
Alt sammen fine ord: 
Ord der nu for alvor må stå sin prøve – har de bund i virkeligheden?   
 
Besparelser – Budget 2023-2027: 
I besparelsesforslaget redegør forvaltningen for konsekvenserne ved fjernelse af medarbejderstøtten, der vil føre til en nedlukning af IF Ryttergården og 
foreningens aktiviteter. 
Der er i konsekvensbeskrivelsen ikke redegjort for hvad de mere end 80 borgere, der i dag frekventerer foreningens aktiviteter skal stilles i udsigt? – ud 
over dårligere livskvalitet, øget isolation, ensomhed og en generelt dårligere sundhedstilstand. Så forventes endda øgede udgifter på sundhedsområdet. 
 
Vend det hele på hovedet, invester i et fysisk og mentalt bedre liv for psykisk sårbare i Holbæk Kommune med hjælp fra civilsamfundet. 
Alle undersøgelser peger i retning af idrættens betydning for et bedre liv.  
 
Morsø Kommune, Kommunal Sundhed den 02. februar 2023: 
Kommunaldirektør Rikke Würtz skriver i et forord: 
”Jeg får noget antidepressivt, men her er en anden slags medicin”, siger en af vores borgere om vores idrætstilbud. 
”For idræt og det fællesskab der følger med, går hånd i hånd med fysisk og psykisk sundhed og gør forskel i vores socialpsykiatri”. 
 
Idræt har forandret socialpsykiatrien på Mors. 
https://kommunalsundhed.dk/idraet-har-forandret-socialpsykiatrien-paa-mors/  
 
Jyllands-Posten den 19. februar 2023: 
Han er psykisk sårbar og var ”langt ude”. Men idrætten kom ham til hjælp, og han er ikke alene.  
https://jyllands-posten.dk/indland/ECE15033577/han-er-psykisk-saarbar-og-var-langt-ude-men-idraetten-kom-ham-til-hjaelp-og-han-er-ikke-alene/ 
 
Lidt interessant data om Holbæk Kommune: 
Holbæk Kommune er den 19. største kommune i Danmark med et indbyggerantal over 70.000 borgere. Holbæk Kommune har næsten 7.000 psykisk 
syge, hvilket belaster næsten 20.000 pårørende (Bedre Psykiatri, 2017). 
8-10% psykisk syge modtager en kommunal foranstaltning jævnfør Serviceloven og det er rigtig mange personer og en svær udgift for det 
voksenspecialiserede sociale område. 
En borger der skal socialiseres via SEL §85 koster i omegnen af kr. 60.000-80.000 årligt. 
En borger i et SEL §104 tilbud koster anslået ca. kr. 20.000-25.000 årligt. 

Mogens Damgaard Dansk Arbejder 
Idrætsforbund, DAI 
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IF Ryttergården er jo en kæmpe økonomisk succes for Holbæk Kommune: 
I Holbæk Kommune er udgiften til medarbejderstøtten til IF Ryttergården berammet til kr. 260.000 årligt. For den udgift får Holbæk Kommune: 
Ø et idrætstilbud siden 1999 altså næste 24 år. 
Ø hvor rigtig mange borgere har været forbi IF Ryttergården på vejen videre ud i livet  
Ø aktiveret i dag 83 borgere, hvor langt hovedparten er under 40 år  
Ø 6 ugentlige idrætstilbud ude i idrætsarenaer 
Ø idræt 18 t. om ugen 
Ø idræt alle ugens dage 
Ø medlemsaftener 
Ø 2 frivillige i hver aktivitet med praktiske opgaver 
Ø idrætskoordinator 
Ø medarbejderstøtte i alle aktiviteterne 
Ø medarbejderstøtte til bestyrelsesarbejdet 
Ø trænermøde x 1 mdl.  
Ø kun 9 borgere modtager ligeledes et støttekontakttilbud efter SEL §85   
Ø 26 borgere anvender ligeledes et aktivitets- og samværstilbud efter SEL §104  
Ø så kommer der faktisk 12 borgere fra kommunes socialpsykiatriske botilbud 
Ø så henviser Sundhedscenteret året rundt borgere til IF Ryttergården  
Ø efter Covid-19 har idrætsforeningen formået at både fastholde og få nye medlemmer  
Ø – altså på bundlinjen er næsten halvdelen af idrætsdeltagerne uden en kommunal foranstaltning. 
 
Socialudvalgsmødet den 06. september 2022 
Pkt. 85: Drøftelse af det fremtidige samarbejde med civilsamfundet og en forlængelse af det. 
Det kunne være interessant, hvis Holbæk Kommune og Myndighedsenheden løftede mulighederne for et samspil med civilsamfundet på den 
socialpsykiatriske indsats via SEL § 82 a, b og d. 
 
SEL § 82 a og b giver mulighed for at borgerne modtager et gruppeforløb i en afgrænset periode ex. via Den Sociale Indgang til IF Ryttergården. 
SEL § 82 d giver mulighed for at borgere modtager støtte etableret i samarbejde med ex. IF Ryttergården. 
 
En antagelse afprøves og økonomien taler for sig selv: 
Jævnfør ovenstående tilbydes 50 borgere med kontakt til socialpsykiatrien et gruppeforløb eller aktivitet i IF Ryttergården på bekostning af et 
støttekontaktforløb (SEL § 85), så ville regnestykke se således ud: 
 
Hvis 50 borgere modtager SEL § 85 støtte blot 1 time ugentligt (kr. 450 pr/t. X 52 uger – alm. takts beregning) er det en ugtl. kommunal udgift kr. 22.500 
eller årligt kr. 1.170.000. 
 
De samme 50 borgere kunne få glæde af Idrætstilbuddet IF Ryttergården, der i dag koster Holbæk Kommune kr. 260.000 årligt. 
 
Derfor ”Nye muligheder til nye tider”: 
Med det potentiale IF Ryttergården kan levere med idrætstilbuddet, bør der i stedet for en afvikling nytænkes en udviklingsstrategi og udmøntes de 
rette ressourcer til indsatsen, både set i forhold til Holbæk Kommunes størrelse og presset på de socialpsykiatriske ydelser. Et estimat vil beløbe sig til 
kr. 600.000 årligt til en fuldtidsansat idrætskoordinator og deltidsansatte idrætsmedarbejdere. Vindere vil være både psykisk sårbare og Holbæk 
Kommune. 
 
Idræt for Sindet giver overskud både menneskeligt og økonomisk: 
Den anerkendte konsulentvirksomhed Ineva har netop offentliggjort, februar 2023 en evaluering af DAI-indsatsen Idræt for Sindet i Danmark.  
Der er et Idræt for Sindet foreningstilbud i 39 kommuner inklusive IF Ryttergården i Holbæk Kommune.  
Et idrætstilbud har stor værdi for psykisk sårbare og ses på alle områder relateret til det sociale, sundhed, arbejdsmarked, uddannelse - og generelt 
bedre livskvalitet. 
Konklusionerne er ganske klare og er til behagelig læsning her: 
NY_Pixibog IFS_Kommuner.pdf 
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Om Dansk Arbejder Idrætsforbund og Idræt for Sindet: Dansk Arbejder Idrætsforbund er med 758 idrætsforeninger det næststørste specialforbund i 
Danmarks Idrætsforbund målt på foreninger - kun overgået af DBU. Forbundets mål er at få alle ind kampen, og det gøres blandt andet gennem Idræt 
for Sindet, som er støttet af Socialstyrelsen og siden 1996 har skabt og fastholdt idrætsforeninger for mennesker med psykiske sårbarheder. 

Dagcenter for 
personer med 
demens. Toppen. 

Økonomiudvalget, 
Udvalget for Ældre 
og Sundhed, 
Socialudvalget 

Alzheimerforeningen Vestsjælland har fra en pårørende erfaret, at kommunen vel nedlægge dagtilbuddet Toppen. Det må være en fejl. Kommunen 
beskar tilbuddet fra 5 til 2 dage pr uge, hvilket er en stor forringelse. Så mange borgere, der havde glæde af at komme ud og møde andre, få stimuleret 
hukommelsen, udfordret deres evner og få en hyggelig og uforpligtende stund, har allerede måtte lide mange afsavn. De har nu måtte nøjes med x 2 pr 
uge, og det har mange vænnet sig til. Vi har hørt fra flere pårørende.  
Jeg er ikke klar over om socialudvalget er klar over, hvor mange afsavn en person med demens må lide i hverdagen. Det er en meget belastet sygdom 
med mange nederlag.  
Derfor er det absolut nødvendigt at der er tilbud til dem uanset sygdommens progression. Uden passende stimulation, aflastning og aktivitet vil der 
hurtigt blive et øget behov for hjælp i hjemmet, som ender med en plejehjems plads. Det hedder at FOREBYGGE. ! 
De pårørende har samtidig et tiltrængt lille pusterum, hvor de kan rekreere og slappe af. Statistikken siger at pårørende  får et øget behov for 
sundhedsydelser, depression, øget tendens til selv at udvikle demens og kortere leve alder. 
Alzheimerforeningen Vestsjælland håber meget at I vil genoverveje lukning af Toppen. 

Mette Abrahamsen Alzheimerforeningen 
Vestsjælland 
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Bevar Kig Ind Socialudvalget                                                                                                                Tirsdag den.14/2-2023. 
               LAD OS BEVARE KIG IND. STOP MED DE BESPARELSER/NEDSKÆRING. 
Jeg hedder Mette Mortensen, bor i Holbæk i opgangsbofælleskab (i egen lejlighed). Jeg har skånejob i en vuggestue/børnehave 2 dage om ugen. Ud 
over mit arbejde, er jeg bruger i Kig Ind, hvor jeg kommer fast hver tirsdag og næsten hver torsdag. Jeg er rigtig glad for at være/gå der og jeg får rigtig 
meget godt ud af at være der. Det betyder rigtig meget for mig og jeg har alle mine bedste og dejligste venner derude. Det betyder også rigtig meget for 
dem at komme i Kig Ind. Så det vil så meget gå ud over os alle, hvis i tænker på at lukke Kig Ind, så har vi ingen steder at mødes. Der er mange af os, hvor 
det er den eneste mulighed for at tage med på sommerferie ture eller aktiviteter. 
Det jeg får ud af at være i Kig Ind, er fællesskabet med de andre brugere der er der. De gode timer derude, hvor vi har madklub sammen, hygger med 
spil, snakke, gåture, ture ud af huset, som i sommer hvor vi havde sommerture vi kunne melde os på, og bare det samvær der er og vi har, det betyder 
rigtig meget for mig. 
Jeg bliver rigtig ked af det, når jeg hører at i snakker om at lukke Kig Ind. I tænker ikke lige på konsekvenserne af det. Der er mange af os der kommer 
derude hvor det er vores eneste muligheder for at komme på ferie, udflugter, ture og de andre gode ting Kig Ind laver, og bare nyde det rigtig vigtige 
venskab og sammenhold vi får bygget op. 
Hvis i lukker Kig Ind, er der mange af os der vil komme til at sidde hjemme i vores lejligheder, og ikke have mulighed for at komme ud i det fællesskab, 
med på ferie, ture osv. Synes bestemt i skal TÆNKE jer rigtig godt om en ekstra gang inden i lukker Kig Ind. 
 
Derfor synes jeg igen, som jeg også har gjort opmærksom på før, at i skal tænke MEGET over de besparelser og se om i IKKE godt kan prøve at gøre 
noget andet. For det kommer til at gå ud over rigtig mange, der både mister venskaber, sammenhold, ture/ferie de/vi ikke kan komme på mere, da det 
er vores eneste mulighed for at komme afsted. 
                                              TÆNK JER OM, en ekstra gang. 
                                                                Hilsen 
                                                Mette Mortensen (bruger af Kig Ind) 

Mette Mortensen   

Bevar Kik ind  Socialudvalget Pårørende til medlem af kik ind  
Nu må det altså snart være slut med ALTID og spare på handicappede og udviklingshæmmet mennesker der bare vil ha et sted hvor de kan mødes og 
hygge sig. 
Min søn er kommet i kik ind i 2 år efterhånden han er rigtig glad for det sociale med ligesindet og vil blive ked af det hvis kik ind bliver sparet væk for 
hvor skal han så få det sociale han er med kik ind på mange ture festivaller ferier fester og hvad de ellers laver og mulighederne stopper hvis kik ind skal 
spares væk så vil han og de andre bare gå til i deres boligere og intet socialt ha. 
mvh Anne-Mette Jensen  

Anne-Mette Jensen   

Lukning af samværs 
tilbud i Jyderup 

Socialudvalget Lukning af samværs tilbud i jyderup. Der er mange udsatte mennesker som benytter sig af tilbuddet og hvis det lukker, vil det betyde at min angst bliver 
forværret. Lige pt, arbejder jeg på at komme ud blandt andre mennesker. Jeg vil have brug for flere støtte timer om ugen, hvis det lukker.  

Mette Mortensen Samværs tilbud 
Jyderup 
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Protest mod lukning 
af Kig Ind  

Socialudvalget Vi vil gerne protestere mod en lukning af klubben Kig Ind. 
Vi er kommet i klubben i mange år og er rigtig kede af det. Vi kan ikke forstå, hvis man skulle tage beslutning om at lukke klubben. 
 
I klubben har vi et samvær og et fællesskab med mennesker, vi ellers ikke ville have uden for klubben. 
I klubben er der hygge og spisning med vennerne. 
Vi har faktisk i klubben fået støtte til, at nogen af os kan lave en lille madklub på et par stykker, der tit spiser sammen. Det havde vi aldrig fundet ud af 
uden klubben. 
I klubben får vi sund mad og hjælper med at lave det i klubben. 
 
Hvis klubben lukker vil de fleste af os blive meget ensomme. 
Nogen har et arbejde, men mange af os kan ikke komme i andre madklubber og vil derfor sidde alene hjemme det meste af dagen. 
Vi er mange forskellige mennesker i klubben og det gør det meget spændende at komme der. 
 
Og så har vi et godt personale, der gør os trygge og som hjælper os med at være sammen både i og uden for klubben. 
Når vi er ude af klubben på ture, kan vi få hjælp ved køb af mad og drikke og andre ting. 
Hvis klubben lukker, tror vi at mange af os slet ikke kommer på ture og slet ikke på ferie. 
Det kan de fleste af os ikke gøre uden hjælp. 
 
Vi får besøg af en hjemmevejleder 1-2 gange om ugen. 
Det er på faste tidspunkter og slet ikke om aftenen, hvor vi måske gerne ville i biografen eller ud og spise på restaurant sammen med andre. 
Det er ikke nok med en hjemmevejleder og hvis klubben lukker, har vi ingen mulighed for det. 
 
Venlig hilsen 
 
Ib Jensen og Mikkel Jensen, medlemmer i Kig Ind. 

Mikkel Jensen og Ib 
Jensen 

  

Ryttergården  Socialudvalget ang . Ryttergården  
er ikke kun et træningscenter der er meget socialt i det også , at tage de der arbejder ville være at ødeligge det . 
man kan også få skader vis man træner forkert 
Der er også mange af brugerne der aldrig ville komme i et nomalt center . 

Bo Jensen   

Banehuset Socialudvalget ang. Banehuset  
at lukke det ville være en skam , det er fungere rigtigt godt og en del af brugerene ville falde fra hvis det kun er Multihuset der er . 
forestil jer at man har svært ved at komme ud hjemme fra . og så skal man lige pludeselig med bus og tog  

Bo Jensen   

Holbæk skal kendes 
på hvordan vi 
behandler vores 
svageste 

Socialudvalget Vil Holbæk kommune være kendt for ikke at behandle sine svageste ordentligt? Nej, vel! 
 
SIOU40-21 – Nedlukning af Kig Ind 
SIOU40-22 nedlukning af Samværstilbuddet i Jyderup 
 
De to nævnte spareforslag rammer direkte ind i livet og hverdagen for mennesker med udviklingshæmning. Ingen har mulighed for at vælge alternative 
tilbud. I "gamle dage" ville de være placeret på bosteder. I dag bor mange med støtte i egen bolig. Fjerner man muligheden for at deltage i et socialt 
samvær, er alternativ KUN at sidde derhjemme. Det skaber (igen) isolering, mistrivsel og ikke mindst ensomhed. Det så vi også under Corona-perioden 
der ramte hårdt. Mange er lever et liv parallelt med os andre, og er ikke en del af det almindelig liv - og er på mange måder ekskluderet fra at deltage i 
samfundet. 
I systemets omtale af denne gruppe betegnes de "borgere" - yderligere en måde at distancere sig fra de mennesker vi taler om. 
LEV må på det kraftigste tage afstand fra besparelserne, der vil ramme urimelig hårdt for en gruppe mennesker, der ikke har mulighed for at vælge 
alternativer.     
Det er heller ikke en mulighed at nedlægge den ene tilbud, fordi mange ikke er i stand til at benytte transportmuligheder.  
 

Morten Løvschall LEV-Holbæk 
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Med venlig hilsen 
Morten Løvschall 
Formand for LEV-Holbæk 

KUFU 5.1 
UngHolbæk - 
Besparelse i 
UngHolbæks 
Fritidsvejledning 

Udvalget for Børn og 
Skole, 
Socialudvalget, 
Udvalget for Kultur 
og Fritid, Udvalget 
for Beskæftigelse, 
Uddannelse og 
Erhverv 

Der foreslås en besparelse på 50 % af denne forebyggende indsats, hvilket er ret voldsomt i en tid, hvor kommunens ny ungdomspolitik med fokus på 
tidlig indsats og forebyggelse er i støbeskeen. Samtidig er der et øget fokus på unges mentale sundhed og fokus på at undgå mistrivsel. 
Fritidsvejledningen er bl.a. tænkt som en hånd i ryggen til de unge, der vokser ud af ungdomsklubberne og som en brobygger mellem de unge og 
fritidsjobs samt et sundt fritidsliv, når de er i overgang fra ung til voksen. Fritidsvejledningen giver os mulighed for at tale med unge over 18 år, som 
ellers ville falde mellem to stole og har den fordel, at kunne møde unge også andre steder end ved sædvanlige institutioner. Fritidsvejledningen er en 
relativt ny ordning, som har haft svære implementeringsvilkår pga. Corona og Ukraineindsatsen. Ikke desto mindre kan vi se, at der er stor værdi i 
opgaven overfor de unge, der har behov der for.  
Opgaven løses af i alt 10 medarbejdere bl.a. af ungdomsklubkoordinatorer med henblik på samlet meningsfylde i arbejdet med unge og generering af 
fuldtidsjobs. Besparelsen vil derfor også ramme UngHolbæks rekrutteringsstrategi ret hårdt. 

Søren Myrup UngHolbæk - 
Bestyrelse og MED-
udvalg 

KUFU 5.2 
UngHolbæk - 
Besparelse i 
UngHolbæks 
Gadeteams 

Udvalget for Børn og 
Skole, 
Socialudvalget, 
Udvalget for Kultur 
og Fritid, Udvalget 
for Beskæftigelse, 
Uddannelse og 
Erhverv 

Der foreslås en besparelse på 50 % af denne forebyggende indsats, hvilket er ret voldsomt – i en tid hvor kommunens ny ungdomspolitik med fokus på 
tidlig indsats og forebyggelse er i støbeskeen. Samtidig er der et øget fokus på unges mentale sundhed og fokus på at undgå mistrivsel. Hvis besparelsen 
gennemføres, vil det afstedkomme en særdeles mærkbar forandring for de unge og deres omgivelser. Vi har fået etableret en stærk model, som tilfører 
værdi på mange parametre: Det gælder øget tryghedsfornemmelse hos borgere, øget synlighed i lokalområderne, fleksibilitet i forhold til ’hotspots’ i 
lokalområderne. Gadeteamet er en form for ’matrikelløs klub’ og har lange fangarme overfor de unge, der bevæger sig på gaden. Værdien af det 
tværfaglige samarbejde er øget gennem Gadeteamets aktiviteter og f.eks. de ugentlige §115-møder mellem Politi og kommune v/SSP m.fl. har fået 
værdifulde indspil fra Gadeteamet. Det er UngHolbæks klare indtryk, at Gadeteamet har fået et positivt ry, at der nu står respekt om opgaveløsningen 
og der er mange positive reaktioner på dets virke i dagligdagen. Det mærker vi i daglige samtaler med borgere i alle aldre. Opgaven løses af i alt 18 
medarbejdere bl.a. af ungdomsklubkoordinatorer med henblik på samlet meningsfylde i arbejdet med unge og generering af fuldtidsjobs. Besparelsen 
vil derfor også ramme UngHolbæks rekrutteringsstrategi ret hårdt. 

Søren Myrup UngHolbæk - 
Bestyrelse og MED-
udvalg 

TVÆR 01 
Nedlæggelse af 
Elevtjenesten 

Udvalget for Børn og 
Skole, 
Socialudvalget, 
Udvalget for Kultur 
og Fritid, Udvalget 
for Beskæftigelse, 
Uddannelse og 
Erhverv 

Den forebyggende indsats Elevtjenesten foreslås nedlagt, hvilket er et ret stort indgreb – i en tid hvor kommunens ny ungdomspolitik med fokus på 
tidlig indsats og forebyggelse er i støbeskeen. Samtidig er der et øget fokus på unges mentale sundhed og fokus på at undgå mistrivsel. Nedlæggelsen vil 
have en virkning på 0,4 årsværk i SSP. Da Elevtjenesten blev etableret, var der for SSP’s vedkommende de facto tale om en fast skemalægning af SSP’s 
opgaver omkring unge i SSP+ alderen, altså en skemalægning af en opgave, der i forvejen løstes som en del af SSP+, altså over 18 år. Hvis forslaget om 
besparelsen gennemføres og SSP-konsulenterne således ikke længere kommer på ungdomsuddannelserne, vil det ikke længere være seriøst at tale om 
SSP+ i Holbæk kommune, da dette er et væsentligt indspil til opgaveløsningen og en stor serviceforringelse. Der gælder altså det samme for SSP, som 
nævnt i forslaget for SIOU. Det er stærkt problematisk, at forslaget kommer ”udefra” – fra et andet politikområde – da besparelsesmåltallene for KUFU 
(og specielt UngHolbæk) ændres markant heraf. En nedlukning af Elevtjenesten vil altså betyde en markant nedgradering af SSP+. Elevtjenesten bør 
virkelig ikke lukkes, men den trænger til et øget koordinerende fokus til gavn for unge. UngHolbæk spiller gerne ind i den del.  

Søren Myrup UngHolbæk - 
Bestyrelse og MED-
udvalg 

SIOU40-01 
Nedlæggelse af 
kulturformidler 

Udvalget for Børn og 
Skole, 
Socialudvalget, 
Udvalget for Kultur 
og Fritid 

Det er nogle særdeles vigtige opgaver, der løses af kulturformidleren – og UngHolbæk fraråder denne besparelse, i en tid hvor kommunens ny 
ungdomspolitik med fokus på tidlig indsats og forebyggelse er i støbeskeen. Kulturformidleren er en central samarbejdspartner for UngHolbæk, hvor 
især SSP på lange stræk samarbejder intenst med denne om børn, unge og familier med anden etnisk oprindelse end dansk og problematikker i 
omegnen af disse. Kulturformidleren er en vigtig del af planlægning og udarbejdelse af kommunens handleplan mod radikalisering og ekstremisme, som 
p.t. er forankret hos og orkestreret af SSP-teamet i KUFU - UngHolbæk. Besparelsen vil være et kraftigt snit i forebyggelsen omkring vores børn, unge og 
familier med anden etnisk oprindelse end dansk. 

Søren Myrup UngHolbæk - 
Bestyrelse og MED-
udvalg 
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Trænene i IF-
Ryttergården 

Økonomiudvalget, 
Socialudvalget, 
Udvalget for Kultur 
og Fritid 

Vi som trænere i If ryttergården har store bekymringer ang. Vores personale vil blive sparet væk.  
Vores personale er vigtig for os, da de både giver støtte og tryghed, ikke mindst for vores medlemmer men lige så vel for vores frivillige træner. Vores 
frivillige træner har alle selv sårbarheder, og kan derfor have brug for at spare med personalet på et dybere plan.  
Vores personale har været den primære årsag til vores forening har kunne stå i så mange år.  
Og vi er dybt bekymret for foreningens fremtid, hvis de bliver taget fra os.  
Foreningen er samlingssted for mange sårbare i kommunen, samt et sted der for flere er blevet et andet hjem. Mange af vores medlemmer har ikke 
nogen andre fritidsaktiviteter og bruger derfor ryttergården flittigt. Vi som trænere ville være kede af at se vores forening blive splittet, på grund af 
nedskæringer og besparelser, på et område som i forvejen er hårdt ramt.  

Nana H.  If ryttergården  

Tænk jer nu om  Socialudvalget Synes i skal overveje nøje hvem der skal spares væk . Opsøgende medarbejder Stine, har ud over mig hjulpet mange igennem en mildest talt svær tid.  
Via hendes glade væsen og ærlighed nåede hun ind til mig, hvilket kommunen mm plus andre mentor havde prøvet i 10 år før uden succes.  
 
Hun er medvirkende til jeg idag nu er 100 procent selv forsørgene og kan administrere alt denne verden giver én.  
 
Der jeg hørte om der skulle spares tænkte jeg det her skal i virkelig tænke ordentlig igennem for i spare hvor det næsten er spørgsmål om liv eller død.   
 
Hun ( Stine) er noget af det varmeste mennenske jeg personligt har stødt på i mange år og i mister en uvurderlig medarbejder hvis hun bliver sparet 
væk.  
 
Tænk jer nu godt om  

Nikolas    

Banehuset Jyderup Socialudvalget I værestedet Banehuset hjælper og taler med hinanden og er gode til at tage imod nye borgere, vi er inkluderende, har rummelighed og især i denne tid 
med kriser og inflation, er vi sammen som en anden familie. 
For en del brugere, er det den eneste kontakt ud af til. Vi tror at rigtig mange af os vil få brug for støtte-kontakt personer, hvis vi ikke har hinanden. 
Mange af os har det svært med offentlig transport til Multihuset og er derved låst fast i ensomhed, hvis I lukker Banehuset og da akut telefonen er 
nedlagt, er der endnu længere vej til hjælp. 
Måske kan Banehuset bruges endnu mere, kontor og mødested for støtte-kontakt personer og borgere og derved spare co2, end evt nye kontolokaler 
ude i byen. 
På vegne af alle brugerne i værestedet Banehuset. 
MVH Pernille Jelstrup Aagesen 

Pernille Jelstrup 
Aagesen 

  

BEVAR KIG IND Økonomiudvalget, 
Socialudvalget 

Sørgeligt og trist, at det kan komme på tale, at fratage kommunes udviklingshæmmede og svageste borgere, deres livslange åndehul og tilgang til aktivt, 
at kunne deltage i et fritidsliv, som alle andre. Jeg hørte en bruger sige "jamen, hvad skal jeg så lave efter jeg har arbejdet?" - Det gør virkeligt ondt i 
hjertet, at høre, for det gælder alle  brugerne. Behovet for et alsidigt FRITIDS tilbud med stærke kræfter til vores udviklingshæmmede med socialt hjælp 
og støtte vil være der hele tiden og altid - Kig Ind er en livsnerve, hvor stærke pædagogiske kræfter sætter ind i alle livsfaser til hjælp for brugerne, når 
fællesskaber, venskaber og oplevelser skal deles og løses for bekymringer, angst og glæde i en kompleks hverdag. Kig Ind KAN IKKE undværes. BEVAR Kig 
Ind.       

Pia Olsen, 
pårørende til 
bruger 

  

Besparelser på §18-
området vil ramme 
mange borgere 
hårdt! 

Socialudvalget En reducering af §18 midlerne i 2024-2026 har meget store negative konsekvenser på flere områder: 
 
§18 midlerne er måske den post i det kommunale budget, hvor hver investeret krone kommer allerflest udsatte borgere til gavn i form af øget velfærd. 
Flere tusinde udsatte borgere, herunder børn, unge, ældre og syge, har hver dag stor glæde af at benytte de mange tilbud, som frivillige sociale 
foreninger og borgergrupper stiller til rådighed på aldeles frivillig basis. Flere af tilbuddene er dybt afhængige af at modtage §18 midler, da det er deres 
eneste indtægtskilde, så hvis midlerne reduceres eller for nogle tilbuds vedkommende måske ikke bevilges, kan det betyde lukning af tilbud. 
 
At investere i frivillige sociale indsatser er ikke blot til gavn for kommunens udsatte borgere men også for kommunekassen, da en betragtelig del af 
tilbuddene er af forebyggende karakter og derfor med til at forhindre, at brugernes udsathed øges og dermed også deres behov for dyre 
velfærdsydelser. Tværtimod oplever mange brugere en øget livskvalitet efter at være blevet en del af et frivilligt socialt tilbud, og i flere tilfælde er 
tilbuddene med til at løfte den enkelte udsatte borger ud af udsathed og videre ind i en lysere tilværelse, som ikke kun er af stor værdi for 
vedkommende selv men også for kommunekassen, idet velfærdsudgifterne reduceres, og indtægterne måske ligefrem øges i form af fx flere borgere i 
beskæftigelse. 
 
For rigtig mange af de flere hundrede frivillige, der hver eneste dag bruger deres dyrebare tid, energi og i nogle tilfælde endda egne midler på at gøre 
det så godt som overhovedet muligt for den enkelte brugere, vil nedskæringer på området ramme meget hårdt. §18 midlerne er for mange frivilliges 
vedkommende den allervigtigste anerkendelse af deres frivillige indsats, da midlerne gør dem i stand til at bibeholde eller måske endda øge kvaliteten 
af deres tilbud, samtidig med at et bevilget tilskud opfattes som en kommunal blåstempling af tilbuddet. At reducere eller måske helt fjerne nogle 
tilbuds tilskud vil derfor i mange frivilliges øjne blive opfattet som en devaluering af deres indsats og værdien af deres tilbud. Det er hverken værdigt for 

Peter Jensen Børns Voksenvenner 
Holbæk 
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eller med til at fastholde de så højtskattede frivillige, der løser en så kæmpestor velfærdsopgave i Holbæk Kommune for meget få midler fra en §18-
pulje, der i forvejen er blevet beskåret med 30 procent over de sidste fem år. 

Angående 
lukningning af vores 
klub "Kig Ind" 

Socialudvalget Jeg skriver på vegne af Kalle Reeves - medlem af klubben Kig Ind. Kalle har ikke selv en e-mail, hvorfor min anvendes 
 
Jeg er medlem af Kig Ind og har været det i mange år. 
Jeg bruger klubben, når vi skal på ture og når der bliver arrangeret ture til festivaller. Jeg tager på ferie med Kig Ind. Det gør jeg fordi, så kan jeg holde 
ferie med mine venner. Ellers skulle jeg holde ferie med min  mor og far - det er ikke det samme. 
Nogle gang kommer jeg i madklubben - det giver mig frihed - at jeg kan vælge at spise i klubben.  
 
Hvis Kig Ind lukker vil det være ærgerligt. I Kig Ind er alle mine venner og hvis klubben lukker så vil jeg sidde hjemme. Jeg vil mangle kammeratskabet. 
 
Venlig hilsen Kalle Reeves 

Kalle Reeves   

Vedrørende 
Klubben  Kig Ind 

Socialudvalget Jeg er ansat i Klubtilbuddet Kig Ind. Dette er mit private indlæg med min egne holdninger, som jeg selv står til ansvar for. 
 
Hver gang der tales om nedlukning af klubben, har jeg observeret en kæmpe uro blandt vores medlemmer. Det bekymrer mig, at der ikke er et 
alternativ til dem, hvis Kig Ind lukkes. 
 
I mange år er der arbejdet for at voksne med handicap og/eller udviklingshæmning kan få deres egen lejlighed at bo i. Dermed flytter de fra institution 
eller hjemmefra på det tidspunkt, de fleste andre unge kommer til at bo for sig selv.  
 
En god udvikling der forudsætter, man er i stand til at skabe sig et socialt netværk, hvis man skal undgå isolation og ensomhed. For en gruppe 
mennesker i vores samfund udfordrer det, selv at skulle tage initiativ til samvær med andre. 
Derfor er klubben Kig Ind stadig et vigtigt tilbud. 
Vi støtter vores medlemmer i at danne sociale relationer, vi skaber muligheder for at medlemmerne kommer ud og får oplevelser på lige fod med andre 
borgere, vi giver aftener og weekender indhold, i Kig Ind føler medlemmerne de har et frirum og vi ser  udvikling i positiv retning, i takt med de 
succesoplevelser medlemmerne får sammen med os. 
 
Når jeg i denne tid bliver spurgt: “Hvad skal vi så?”, ved jeg ikke hvad jeg skal svare - for sig mig, hvor skal vores medlemmer gå hen hvis vi lukker? 
 
Jeg håber, jeg efter den 22/3-23 kan svare: “I skal komme i Kig Ind!” 
 
Venlig hilsen Pernille Jensen  

Pernille Jensen   

Vedrørende Kig Ind Socialudvalget Jeg skriver på vegne af Sara Mahler Hansen. Sara har ikke selv nogen mailadresse, hvorfor min bebyttes. Pernille Jensen  
 
Kære Holbæk Kommune. 
Kig Ind er min klub, som jeg er meget glad for. Der kan jeg gå hen og møde mine venner, når jeg har fri fra arbejde i Kommune Kram. Jeg kommer hvert 
år til festival sammen med andre unge med Downs Syndrom. Det kommer jeg, fordi Kig Ind er gode til at arrnagere ture for os. 
 
De er gode til at gøre det muligt for mig at komme med på ferie og på udflugter sammen med vennerne.  
 
Brefo var også gode til at holde noget som jeg kunne være med til, men de er jo lukket. Derfor er der nu kun Kig Ind, der laver noget som er for mig. Jeg 
vil selvfølgeli gerne ud og danse ligesom andre unge og lave andre sjove ting sammen med mine venner. 
Der er meget jeg kommer til at gå glip af, hvis Kig Ind lukker og jeg vil være meget ked af det. 
 
Med venlig hilsen  
Sara Mahler Hansen. Beboer: Konsul Beyers Allé 6. 

Sara Mahler 
Hansen 
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SIOU- 40- 27 CSU 
Holbæk MED-udvalg 
og bestyrelse 

Socialudvalget 21. februar 2023 
 
Høringssvar forslag SIOU- 40- 27 
 
Høringsforslaget er fremsendt at MED-udvalget og bestyrelsen for CSU Holbæk i fællesskab. 
Der er fremsat forslag om at reducere indsatsen for hjerneskadede ved Det neuropædagogiske undervisningstilbud (DNU), som leverer kompenserede 
specialundervisning til hjerneskaderamte voksne kursister. Der påtænkes at reducere tilbuddet med 1 årsværk, ud af samlet 4 årsværk. 
 
Desværre er der indsneget sig en fejl i selve høringsforslaget! 
I feltet ”Medfører forslaget serviceændringer” er der svaret nej, men svaret i højeste grad et ja! 
 
Region Sjælland har fastsat serviceniveauet for abonnementsaftaler på samme måde som landets øvrige regioner, dvs. at der er samme balance mellem 
antallet af borgere med behov for Specialundervisning for Voksne og den økonomiske ramme til ydelserne i hele Danmark. Det er regionernes ansvar at 
sikre at kommunerne er leveringsdygtige indenfor specialundervisning, eller at kommunerne alternativt køber specialundervisning leveret af regionen. 
 
Tilbuddet DNU er en del af en abonnementsaftale mellem Holbæk og Odsherred kommune, godkendt i Region Sjælland. Aftalen finansieres med 29 
procent til Odsherred og 71 procent til Holbæk kommune, hvilket afspejler befolkningsgrundlaget. Derfor skal en besparelse på abonnementet 
forhandles med Odsherred kommune. Aftalen genforhandles hvert år, men skal besparelserne have gennemslag i 2024, skal forhandlingen med 
Odsherred gennemføres allerede nu – pga. opsigelsesvarsler. 
 
Kompenserende specialundervisning er for voksne med erhvervede hjerneskader og formålet er, at den hjerneskaderamte kursist efter skaden med 
efterfølgende hospitalsindlæggelse, genoptræning, taleundervisning, oplæring i brug af hjælpemidler, tilknytning af hjælp til personlig pleje mv. kan 
genfinde en livsform, der gør livet med hjerneskade tåleligt og meningsfuldt. Målet er, at aktuelle borgere igen kan rummes i egen familie og undgå 
psykiske følger af hjerneskaden, der udmønter sig i genindlæggelser indenfor de somatiske behandlingsmuligheder, selvmordsforsøg, misbrugsadfærd, 
og indlæggelser i psykiatriens tilbud mv. En hjerneskade medfører store kriser og forandringer i en families dagligdag og undervisningsopgaven rummer 
derfor, udover tilbud til de hjerneskaderamte, også tilbud til disses nærmeste pårørende, det gælder såvel ægtefælle som børn. 
 
Det Neuropædagogiske Undervisningstilbud (DNU) underviser efter Lov om Specialundervisning for Voksne og her foreskriver vejledningen, at 
undervisningstilbud af denne karakter har en varighed på op til 2 år, i tiden efter hjerneskaden er sket. Her og nu rækker serviceniveauet for Holbæks 
Neuropædagogiske Undervisningstilbud til at hver borger jf. lovgivning visiteres for et halvt år ad gangen og til at den maksimale tid for 
undervisningstilbuddet er 1,5 år. Tidligere har Holbæk haft et serviceniveau på 2 års kompenserende specialundervisning, men tilbuddet er desværre 
allerede reduceret til 1,5 år, som følge af større besparelser i 2016 i Holbæk Kommune. 
 
Konsekvenser ved effektuering af besparelsesforslag Med forslaget om reduktion fra 4 årsværk til 3 årsværk vil de gennemsnitligt 32 borgere, som 
benytter DNU 
ugentligt i en til to undervisningsdage, få reduceret mulighederne fra forløb på 3 semestre (1,5 år) til 2 semestre (1 år). Nedgangen fra 1,5 år til 1 år i 
serviceniveau skal ses i forhold til Lov om Specialundervisning for Voksnes forskrift om 4 semestres varighed (2 år) for den kompenserende 
specialundervisning til voksne med erhvervet hjerneskade. 
 
En reduktion i antal årsværk vil jf. erfaring fra nedsættelse af serviceniveau i 2016 give venteliste på forventeligt 20-25 borgere hen over minimum et år 
for nye borgere med behov for kompenserende specialundervisning. Dette skyldes, at borgere som er i gang med 3 semester i 2023 og borgere som er 
visiterede til 3 semester i 2023, må deltage i det bevilgede forløb, før besparelsesforslaget kan effektueres. En placering på venteliste i stedet for et 
nødvendigt tilbud i Det Neuropædagogiske Undervisningstilbud vil forlænge problematiske kriser for de hjerneskaderamte borgere, der kommer på 
venteliste. Dette fordi den centrale undervisningsopgave i DNU netop er, at udvikle den hjerneskaderamtes kompensationsstrategier til at undgå 
ensomhed, misbrugsadfærd, aggression, grænseoverskridende adfærd, depressioner, selvmord og andre alvorlige- og ressourcekrævende begivenheder 
for voksne med erhvervede hjerneskader. 
 
Hjerneskadede borgere henvises til DNU´s undervisningstilbud efter afsluttet forløb indenfor fysioterapi og ergoterapi i Sundhedscentret / 
taletræningsforløb for svært afasiramte ved CSU Holbæk. En gradvis overgang fra Sundhedscentret og fra Tale undervisning ved audiologopædien til Det 
Neuropædagogiske Undervisningstilbud aflaster og afhjælper lige nu ventelister i såvel Sundhedscenter som ved taletræning, hvorfor en venteliste ved 
DNU erfaringsmæssigt vil øge presset for mere genoptræning i Sundhedscentret og ved taleundervisningen. Disse forhold handler udover behovet for 
træning for ofte om de pårørendes pres for at opnå professionel hjælp og naturligvis det bedst mulige serviceniveau for at den hjerneskaderamte kan 
generhverve sine færdigheder. 

Peer Sjørslev CSU Holbæk 
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Det Neuropædagogiske Undervisningstilbud arbejder på, at få borgeren tilbage til livet i borgerens egne nære familierelationer, men også på at få 
borgeren ud i livet igen efter hjerneskaden: som deltager i hensyntagende aftenskole, tilbud i Holbæk Kommunes aktivitetens centre og andre lokale 
muligheder. Denne hjælp til at komme ud i livet igen modvirker ensomhed og identitetstab på længere sigt og med dette sigte på borgerens fremtid, 
viser udover evnen til at afhjælpe psykologiske følger af hjerneskaden i den tidlige fase også den langsigtede berettigelse af, at bevare Det 
Neuropædagogiske Undervisningstilbud i sin nuværende form. 
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SIOU-40-30 CSU 
Holbæk MED-udvalg 
og bestyrelse 

Socialudvalget 21. februar 2023 
 
SIOU- 40- 30 - Høringssvar vedr. administrationen på CSU Holbæk. 
 
Indsendt af MED-udvalget og bestyrelsen på CSU Holbæk. 
 
Der er fremsat forslag om at reducere administrationen på CSU Holbæk, som leverer administrativ hjælp til alle dele af CSU Holbæk. Der påtænkes at 
reducere administrationen med 0,4 årsværk. 
 
CSU Holbæk – er en uddannelsesinstitution for unge, voksne og ældre borgere med særlige behov. 
For det administrative personale på CSU Holbæk betyder det, at kontorets opgave er at hjælpe borgerne med de spørgsmål der opstår i forbindelse med 
fremmødet. Årsagen er, at en del borgere har brug for en anden grad af hjælp end normalt forventeligt. Elever og kursister har behov for at skolens 
administrative personale, bliver brugt skabe en venlig og tryghedsskabende modtagelse samt til sociale træningsopgaver udover de almindelige faglige 
opgaver. 
 
Det er svært at sammenligne alle CSU Holbæks opgaver med opgaver, der findes andre steder i Holbæk kommune. CSU er eneudbyder på flere områder 
– herunder STU og tilbud under lov om specialundervisning. Det betyder at mængden af administrative regler er større end på almindelige skoler og 
bosteder der arbejder under en enkelt paragraf i loven. 
 
En uddannelsesinstitution/CSU Holbæk har også mange ad-hoc opgaver – busserne der er forsinket, borgere/gæster der kommer uanmeldt på skolen og 
andre typer af akut-opgaver. Dette løses af en administration, da det ellers er opgaver der vil blive taget i undervisernes tid og derved gå ud over 
borgeren/holdet/gruppen/klassen. 
For borgere med særlige behov, kan uforudsete situationer være vanskeligere at håndtere og have stor betydning for om det bliver en god dag. Derfor 
kræves der en anden type af koordination, for at sikre at borgerne oplever struktur og forudsigelighed i deres uddannelsestilbud. 
Med-udvalget og skolens bestyrelse ser begge en udfordring i at udføre en besparelse, når opgaverne stadig eksisterer. 
 
Konsekvenser ved effektuering af besparelsesforslag 
I forslaget står der at besparelsen skal opnås ved følgende: 
• Omfordeling af opgaver 
• Mere selvbetjening for personalet 
• Indførelse af robotløsninger 
• Reduktion i tidsforbruget på koordinering af buskørsel ved ny licitation 
Ved at omfordele opgaver og lave mere selvbetjening for personalet på CSU Holbæk, hvor der er mange forskellige faggrupper fx ledere, lærer, 
konsulenter, audiologopæder, vejledere og pædagoger, vil det alt andet lige betyde en højere lønomkostning, da timelønnen er højere for disse 
grupper. En omfordeling af opgaver til fagpersonalet vil i sidste ende betyde færre borgertimer. 
 
Indførslen af robotløsninger er en god ting, hvis den vel og mærke sker i samme omfang og på samme steder, som der skal reduceres i 
personalemængden. 
Administrationen har på nuværende tidspunkt indført robotløsninger på betalingsområder, hvor det har kunne lade sig gøre. Men har oplevet at de 
afdelinger som har skullet hjælpe med løsningerne, er blevet overrasket over kompleksiteten i CSU Holbæks konstruktion og kun sporadisk har kunnet 
levere løsninger som kan bruges af CSU Holbæk. CSU Holbæk har mange forskellige administrative kontaktflader. Der er fx mange tilbud til borgerne, 
der skal konteres flere steder. CSU Holbæk har også mange borgere fra andre kommuner og private institutioner end lige Holbæk kommune. Så der er 
en stor arbejdsopgave i at skabe robotløsninger, der er komplekse nok til at reelt effektivisere det administrative arbejde. 
 
Koordinering af buskørsel er en kompleks opgave. Administrationen har en daglig kontakt med chaufførerne, fordi udfordringer med kørslen, skal løses 
hurtigt. Det kendte personale betyder at borgerne er trygge ved at komme og fortælle om evt. ubehagelige episoder med chaufføren, under 
transporten eller bare lang transporttid. Her er tillid alt afgørende. Det har også stor betydning, at chaufførerne har en direkte/hurtig kontakt til 
administrationen, så opståede situationer kan løses med det samme. En længere ”kommunikationsvej”, kan få borgerne til at opgive fremmødet til 
undervisningen. 
Kontakten med chaufførerne har også en betydning i forhold til når regninger og specifikationer kommer fra busselskabet. Administrationens rolle gør 
det muligt at være opmærksom på kørsler, som ikke burde være med på fakturaen og det gør det nemmere at udføre en generel stikprøvekontrol på de 
fremsendte specifikationer, som CSU senere hen skal videre fakturere ud til både Holbæk kommune og andre kommuner. 
 

Peer Sjørslev CSU Holbæk 
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Hvis opgaven fjernes fra administrationen, vil den overgå til resten af personalet, og det vil betyde mindre tid til borgerne samt at det vil være sværere 
for CSU Holbæk, at have et præcist overblik over det reelle forbrug og koordinering af buskørsel. 
 
At reducere i administrationen på CSU Holbæk vil betyde, at de forskellige afdelinger skal bruge mere tid af dyrere lønnede fagpersoner og vil samtidigt 
tage tid væk fra undervisningen/forberedelse. 
 
CSU Holbæk har mange opgaver omkring økonomi, udarbejdelse af tilbud, budgetter, journalisering, elevregistrering og konteringer. Dette kræver god 
faglighed og et stort overblik at servicere de mange forskellige kommuner på de mange forskellige lovgrundlag som CSU Holbæk har tilbud under. En 
reduktion i det administrative personale vil betyde: 
• En øget administrativ arbejdsbyrde til de “varme hænder”. 
• En større chance for fejl i de opgaver der lige nu varetages af administrationen på CSU Holbæk 
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Besparelser er ikke 
uden omkostninger 

Socialudvalget Besparelser er ikke uden omkostninger 
 
På socialudvalgets område er der foreslået besparelser for mere end 13 mio. kr. i 2024!  
 
En stor del af de foreslåede besparelser er på såkaldte ”Kan tilbud”. Altså besparelser på de tilbud, som kommunen ikke er forpligtet til at levere, men 
som giver mening for borgerne. Lukning af ”Kan tilbud” medfører store konsekvenser for borgerne og kommunen. For der er stor sammenhæng mellem 
de opgaver, som kommunen er forpligtet til at levere, og de opgaver kommunen kan levere.  
 
Kort sagt, hvad man investerer i ”Kan tilbud”, sparer man på ”Skal opgaver”. 
 
F.eks. foreslår Socialudvalget at nedlægge ”Kig Ind” (SIOU40-21), der er et selvvisiterende klubtilbud efter SEL §104 for borgere med udviklingshæmning. 
Kommunen skriver selv om konsekvenserne ved at lukke ”Kig ind”.  
 
• ”Begrænsning i brugernes forudsætninger for at leve et liv med udvikling, fællesskab og udfoldelsesmuligheder, da Kig Ind er det eneste klubtilbud, 
der findes i Holbæk By for denne målgruppe” 
 
• ”Reducerede muligheder for at kunne mødes med ligesindede i sociale fællesskaber og danne netværk” 
 
• ”Reducerede muligheder for at dyrke fritidsinteresser” 
 
• ”Øget risiko for isolation og ensomhed hos de borgere, der bor i egen bolig og dermed risiko for forværring af borgernes funktionsniveau” 
 
Kommunen skriver selv om forslag til besparelse: Nedlukning af ”Kig Ind”.  
 
• ”I besparelsesforslaget er der ikke taget højde for, at nogle af borgerne antageligt vil søge – og formentlig også være berettiget til – et alternativt 
tilbud, hvis Kig Ind lukker. Der er således risiko for, at en del af besparelsen forsvinder, fordi en del af borgerne vil være i målgruppen for visiterede 
ydelser enten i form af visiteret beskyttet beskæftigelse (§103), aktivitets- og samværstilbud (§104) eller socialpædagogisk støtte §82b eller §85. 
Potentialet for besparelsen vil forsvinde hvis eksempelvis 20 af borgerne bliver bevilget deltidsplads på Jobbasen efter §103. 
 
Da besparelser på Socialområdet ikke er uden omkostninger, er det Socialpædagogerne Kreds Midtsjællands anbefaling, at kommunalbestyrelsen i 
Holbæk kommune undlader at vedtage følgende besparelser på Socialudvalgets område: 
 
SIOU40-15, SIOU40-16, SIOU40-17, SIOU40-18, SIOU40-21, SIOU40-22, SIOU40-23, SIOU40-24, SIOU40-25. 
 
Jeg vil tillade mig at afslutte dette høringssvar med et Kim Larsen citat, og tilføje, at det samme må gælde en kommune. 
 
”Jeg kan ikke forstå, hvad en regering skal gøre godt for, hvis det ikke er for at beskytte de svage. De stærke skal sgu nok klare sig.” 
 
Rasmus Damgaard, Næstformand, Socialpædagogerne Kreds Midtsjælland 

Rasmus Damgaard Socialpædagogerne 
Kreds Midtsjælland 
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Høringssvar fra 
Kirkens Korshærs 
varmestue i Holbæk 
- Socialudvalgets 
område 

Socialudvalget Hermed fremsendes fra Kirkens Korshærs varmestue et høringssvar til Holbæk Kommunes besparelser: 
 
Reduktion af § 18 midler: 
SIOU40-28A Reduktion af § 18 midler 
SIOU40-28B Reduktion af § 18 midler - overførsel fra 2022 til 2023 
 
I beskrivelsen fremgår, at en besparelse på §18 midler vil betyde, at der ikke vil være midler at forlænge partnerskabsaftalen med Kirkens Korshær på 
ca. 0.2 mio. i 2023. Det er Kirkens Korshærs vurdering, at der bør være en kommunal medfinansiering af varmestuen i en kommune af Holbæks størrelse 
og med den høje grad udsathed, som er i kommunen.  
 
Hvis besparelsen i 2023 gennemføres, og der ikke er mulighed for Kirkens Korshær at få forlænget aftalen på ca. 0.2 mio., vil det få væsentlige 
konsekvenser på omfanget af varmestuens tilbud, eksempelvis i form af reducerede åbningstider eller lukkedage/-uger. Dette vil have meget stor 
indflydelse på brugerne af varmestuen og deres hverdag og trivsel. De vil have færre dage med mulighed for mad, hjælp til praktiske opgaver og adgang 
til deres fællesskab. Det skal understreges, at en meget stor del, af brugerne af Kirkens Korshærs varmestue ikke umiddelbart er interesseret i at 
benytte det kommunale værested.   
 
Reduktion i opsøgende arbejde til de mest socialt udsatte borgere: 
SIOU40-25 Reduktion i opsøgende arbejde til de mest socialt udsatte borgere 
 
Et eksempel på et meget velfungerende samarbejde mellem Holbæk Kommune og Kirkens Korshær er det opsøgende arbejde, hvor de nuværende to 
kommunalt ansatte medarbejdere skaber kontakt til de mest socialt udsatte mennesker, og er brobygger til varmestuen, således at disse mennesker 
derigennem kan få opfyldt basale behov som f.eks. mad og blive en del af et fællesskab samt få hjælp til forskellige udfordringer som kontakt til læge, 
adgang til bank, nemid mv. De to kommunalt ansatte medarbejdere har endvidere gennem deres gang i varmestuen en god adgang og kontakt til en 
brugergruppe, som vil være vanskelig ellers at nå, og gør en stor forskel for gruppen af de mest socialt udsatte mennesker. 
 
Det er Kirkens Korshærs vurdering, at en reduktion med en medarbejder vil have en negativ indvirkning på varmestuens brugere med mindre 
brobygning til myndigheder, behandling mv. 
 
Undertegnede står gerne til rådighed med yderligere oplysninger og for dialog. 
 
Med venlig hilsen 
Rasmus Hansen  
Leder af varmestuen i Holbæk 
 
Jørgen Knudsen 
Korshærsrådet for Holbæk og Odsherred 

Rasmus Hansen Kirkens Korshær, 
varmestuen i Holbæk 
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Høringssvar fra MED 
udvalget Ugerløse, 
Stestrup og Merløse 
skoler 

Økonomiudvalget, 
Udvalget for Børn og 
Skole, 
Socialudvalget, 
Udvalget for Plan, 
Bolig og Lokal 
Udvikling 

Høringssvar vedr. besparelsesforslag - MED udvalget Ugerløse, St. Merløse 
og Stestrup 
 
LAER 5 
Bekymring for at man hjemtager børn fra andre specialpædagogiske tilbud udenfor 
kommunen. Vores bekymring er, om man bare placerer børn tilfældigt, der er vel en årsag til 
at de var placeret i andet tilbud. Kan vi varetage denne opgave i egne allerede eksisterende 
tilbud? Især med henblik på de kommende besparelser. 
 
LAER 6 
Vi anerkender at der er gode tanker i at samle befordringen centralt, så det hele er styret fra et 
samlet sted. Det vil give bedre muligheder for at forhandle om priser og samtidig lette de 
enkelte institutioner fra en stor arbejdsbyrde. 
 
LAER 7 
I disse tider hvor der er rigtig meget fremme omkring MISTRIVSEL og undersøgelser viser 
at mistrivslen blandt børn i folkeskolen er stor, giver det ingen mening at nednormere på 
pædagogernes tid i skolen, hverken i indskolingen og mellemtrinnet. At være 2 personaler 
(lærer og pædagog) i en klasse på samme tid giver bedre muligheder for at arbejde individuelt 
med børnene og støtte bedre op om børn med særlige behov samt det enkelte barns og 
klassens trivsel. 
Vi er dybt bekymrede for og meget enige i de påpegede konsekvenser. Inklusionsopgaven 
vanskeliggøres væsentligt og arbejder i modsat retning af den inkluderende folkeskole og 
Fremtidens specialundervisning, hvor flere børn skal være en del af fællesskabet og kunne 
rummes i de almene klasser. 
 
Det handler om folkeskolens udvikling, ikke afvikling. Når der nednormeres i den faglige 
ansættelse, går det ud over tiden for det enkelte barn og børnefællesskaberne, pædagogens og 
lærerens arbejdsmiljø - at kunne levere et arbejde i forhold til de forventninger omkring 
kerneopgaven. Dette gælder ikke mindst i SFO/SFO 2 og skolen. Det udfordrer 
tværfagligheden og de professionelle læringsfællesskaber. 
Ved nednormeringer bliver det svært at fastholde en form for inklusion, da der simpelthen 
ikke vil være tid til forberedelsen samt tiden med børnene. Tiden til børnene vil være perifer. 
Mellemformer forventes mere og mere, men de kræver tid, ressourcer og tæt samarbejde 
mellem faggrupper. Dette har vi svært ved at se er muligt med yderligere besparelser af denne 
karakter. 
 
Når der tales om heltidsstillinger - 37 timer - og en mulighed for at pædagogerne kan arbejde 
i børnehaverne samtidig med arbejdet i SFO/SFO 2 og skole, vil pædagogerne blive udfordret 
på de mange arenaer på samme tid, hvilket betyder en udfordring i pædagogernes 
arbejdsmiljø. Her skal vi huske på at der skæres i pædagogernes normering. Så hvis de timer 
der er tilbage til at dække en dag i SFO/SFO2 også skal indbefatte timer i børnehaven, er der 
en stabilitet i SFO/SFO2 som bliver sårbar. 
I forvejen er SFO/SFO2 udfordret ved at have rekrutteringsproblemer - det er svært at få 
uddannet personale i ledige stillinger. Det bliver ikke nemmere ved at vi “udsulter” 
normeringerne og samtidig forventer at arbejdsopgaven skal brede sig over flere arenaer. 
 
LAER 10 
Støtte til de unge i lokalmiljøerne er meget vigtigt for at spare penge på den lange bane. Vi 
skal være med til at undgå og nedsætte uhensigtsmæssig adfærd og kriminalitet. 
Der skal støttes op om lokalmiljøerne og få det gode ungeliv til at blomstre. Dette handler om 
social ansvarlighed og de unges muligheder for en god fremtid. 
 

Rene Bojsen  Ugerløse, Merløse, og 
Stestrup Skoler 
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Når der nu netop er opbygget et klubtilbud i område Kildebjerg, som har vist sig at have en 
overordentlig positiv effekt på de unges positive sociale relationer og at netop disse relationer 
faktisk har fået nogle af de unge til at være fastholdt i skolen eller direkte er tilbagevendt til 
skolen, synes det ganske uforståeligt, at man vælger at fjerne det tilbud igen. Derudover giver 
det en skævvridning i kommunen, at nogle af de små samfund ikke har 
ungdomsklub-muligheder, når andre har. 
 
LAER 12 
Der er stort behov for kompetenceudvikling i kommunen. I mange år har det ikke været 
muligt at få kompetenceudvikling. Vi mener at mellemformer og inklusion i den grad kalder 
på kompetenceudvikling. 
 
LAER 14 
Hvis man vælger at skære på det administrative område, vil det have konsekvenser for den 
pædagogiske udvikling som i forvejen er presset. Skoleledere og pædagogiske ledere vil 
have flere opgaver, de selv skal løse, hvilket giver mindre tid til det pædagogiske arbejde. 
Derudover vil det også drysse nedad til personalet på gulvet, som ville skulle løse flere 
administrative opgaver. Hvis der bliver skåret yderligere, vil det ramme den tid, der skulle gå 
til kerneopgaven - BØRNENE. 
 
SIOU 40-01 
Det er vigtigt at bevare den gode kontakt til de to-kulturelle familier, som indimellem har 
ekstra behov for ekstra hjælp, for at begå sig på lige fod med de danske familier. Dette er 
også med til at sikre lige muligheder for alle unge. 
 
SIOU 40-07, 40-08, 40-09, 40-10, 40-11 og 40-14 Sundhed for børn og unge 
Mægling ved skilsmisse, tilbud til børn og unge med overvægt, tilbud til børn og unge med 
spiseforstyrrelse og selvskade, deltagelse i gruppetilbud til børn af forældre med psykisk 
sygdom, gruppeforløb til børn med rusmiddelproblematikker i familien og 
skolesundhedsplejens besøg i 5. klasse er alle forebyggende tiltag, som har til formål at 
hjælpe børn, unge og deres familier, hvis de af de nævnte årsager har behov for råd og 
vejledning. Det vil således have store menneskelige konsekvenser for de berørte, ligesom der 
må påregnes øgede økonomiske udgifter på sigt, når problematikkerne ikke håndteres i 
opløbet. 
 
AHLI 6-B1 
I Merløse fik vi for nogle år siden i forbindelse med arealoptimeringen, flyttet aktivcentret op 
på skolens matrikel. 
Vi er godt på vej i samarbejdet mellem børn og ældre. En eventuel lukning af 
aktivitetscenteret i St. Merløse vil være et stort tab for alle elever og medarbejdere på St. 
Merløse skole. Vores lokaler er forbundne, og vi har stor gavn af samarbejdet med de ældre i 
centeret. Ældre tilknyttet aktivitetscenteret hjælper til på skolen i undervisningen, og følger 
elever til og fra kor i deres fritid. 
Det at aktivitetscenteret er placeret så tæt på skolen, øger det gode samarbejde mellem skole 
og ældre i området. De ældre bidrager på flere måder f.eks. i et strikke valghold på skolen, 
hvor håndværk og traditioner føres videre til næste generation. Eleverne er meget nysgerrige 
på aktivitetscenteret, og de nyder at tale med de ældre samt besøge dem derovre. 
 
KOFU Tvær 1 
Nedlæggelse af fællesskaberne vil skade lokaldemokratiet og koblingen mellem 
lokalområderne og kommunen. Det er en bekymrende udvikling, da de små samfund i 
forvejen lider under manglende investering i udvikling af yderområderne i kommunen. 
Herudover vil det også få en effekt for vores område, der har en "fællesskaber". Det betyder 
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at alle “Fællesskaberens” timer kommer tilbage til vores skole. Det drejer sig om 18,5 timer 
ekstra udover de spareforslag, der allerede ligger i pædagogtimerne under LAER 7. 
 
På vegne af MED- udvalget Ugerløse St. Merløse og Stestrup. 

Klubben 
kildebjergskolen  

Udvalget for Børn og 
Skole, 
Socialudvalget, 
Udvalget for 
Beskæftigelse, 
Uddannelse og 
Erhverv 

Klubben er for vores unge det eneste sted de kan samles i Mørkøv! Der er kendte ansigter, plads til forskelligheder og samvær! DET ER DER BRUG FOR I 
Mørkøv. Min søn går i 9 klasse, og har nytte af klubben. Der har været/er en del udfordringer med salg af hash og formentligt andet på skolens område 
om aften, hvor andre udefra kommende kommer og sætter dagsorden blandt vores unge! Hvis ikke de unge har et sted at tage hen og ses og have 
relation til deres venner, kan en glidebane hurtigt være at ty til andre spændende ting, heriblandt stoffer, hærværk uro ovs… De er vores fremtid og det 
er dem vi skal satse på, der må kunne spares et andet sted end på fremtiden! Kom nu op af stolene og se ligeud… !!!! klubben burde hellere udvides og 
gøres større og med flere tiltag, så det forbliver et dejligt sted at komme!!!!  

Majbrit    
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Høringssvar fra 
Jyderup Skole; MED 
og SB 

Udvalget for Børn og 
Skole, Socialudvalget 

Vi vil som en start anfægte den tidsramme, der er givet til at sende et høringssvar. Det er samtidig hen over en ferie for de fleste medarbejdere, hvilket 
har gjort muligheden for at formulere et høringssvar vanskelig. 
 
 
Ad. LAER 7 Reducering af pædagogernes deltagelse i undervisningen 
 
Vi mener, at denne besparelse vil få følgende konsekvenser:  
 
• Manglende trivsel for både elever og medarbejdere. Pædagogernes arbejdsmiljø vil blive kraftigt forringet. En besparelse ift pædagogers deltagelse i 
skolen vil sende et signal til denne medarbejdergruppe om, at deres rolle ind i skolen ikke er vigtig. Dette er ikke befordrende for en oplevelse af egne 
kompetencer. Det vil som en følge af færre timer og ringere kvalitet også påvirke elevernes trivsel. Netop pædagogerne arbejder ofte med elevtrivsel 
som en del af deres rolle i undervisningen. 
 
• Segregering af elever. Det er givet, at vi vil opleve det meget vanskeligt at gennemføre en ønsket inklusion af de udfordrede og sårbare elever, som vi 
med flere pædagoger i undervisningen kan hjælpe til at opleve sig inkluderet i det almene samtidig med, at vi skal forsøge at få flere elever flyttet fra 
specialområdet til normal skolegang. Denne inklusionsopgave er netop en af pædagogernes kompetencer – også i opgaven med at skabe en bro til 
fritidsdelen efter skole. Åbenlyst vil der blive mindre tid per elev.   
 
• Manglende rekruttering af medarbejdere og færre elever i fritidsdelen. Vi er overbevist om, at en reduktion af medarbejdere vil skabe dårligere 
kvalitet i fritidstilbuddet, da vi vil være nødt til at bruge unge uuddannede medarbejdere for at få timerne til at gå op med både morgen-sfo og 
aftenåbning i sfo. Det er ikke muligt at få færre medarbejdere med flere timer til at dække åbningstiden, hvis pædagogerne ikke skal bruge det hidtidige 
antal timer i skoletiden. Dette vil selvfølgelig føre til, at forældre udmelder deres børn fra fritidstilbuddene, som ellers i Jyderup har en meget stor 
tilslutning. I værste tilfælde vil et overordnet forringet tilbud i folkeskolen føre til, at forældre vælger lokale privat/friskoler.  
Vi tænker, at det er kommunens opgave at tage et socialt ansvar for, at alle får samme muligheder. 
 
• Skolens tiltag i forbindelse med Frihedsforsøg i Holbæk Kommune, hvor der på Jyderup Skole blandt andet anvendes flere voksne i undervisningen – 
herunder i indskolingen og på mellemtrinnet med pædagoger til fx projektdage på tværs af fag og årgange - kan blive vanskeligt at gennemføre. 
 
• Sammenhængskraften mellem skole og fritidstilbud, som er skabt gennem mange år forsvinder, og derved en helhedstilgang til børn, hvor 
livsduelighed går hånd i hånd med læring. En helhedstænkning som har været en del af kommunes vision Holbæk i Fællesskab om at danne fællesskaber 
for alle. 
 
 
 
 
 
Ad LAER 12 Besparelse på uddannelse og kompetenceudvikling 
 
I mange år har kompetenceudviklingen været minimal for både lærere og pædagoger. Det giver en mærkbar forringelse af medarbejdernes 
kompetencer med en yderligere besparelse her samtidig med et ønske fra fagcenterets side om at arbejde databaseret. Der er stadig fokus på, at 
skolerne skal rumme flere udfordrede elever gennem øget inklusion. Det kræver uddannelse og kompetenceudvikling at skabe gode 
undervisningsmiljøer for de elever, der har det sværest. 
Mener man med denne besparelse, at medarbejderne ikke længere har behov for at dygtiggøre sig? 
 
 
Ad SIOU40-07 Nedlæggelse af tilbuddet "mægling ved skilsmisse" + SIOU40-08 Nedlæggelse af tilbud til børn og unge med overvægt + SIOU40-09 
Nedlæggelse af tilbud til børn og unge med spiseforstyrrelse og selvskade 
 
Vi er bekymrede for at denne besparelse vil skabe en overordnet mistrivsel for de elever på vores skole og fritidstilbud, som har de vanskeligste forhold i 
deres hverdag. Dette vil påvirke deres skolegang og deres mulighed for at deltage i de fællesskaber som skabes både i skole og fritidsdel. 

RIkke Søndergaard Jyderup Skole 
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FOA Vestsjællands 
høringssvar 

Økonomiudvalget, 
Udvalget for Børn og 
Skole, Udvalget for 
Ældre og Sundhed, 
Socialudvalget, 
Udvalget for Klima, 
Miljø og Natur, 
Udvalget for Kultur 
og Fritid, Udvalget 
for Beskæftigelse, 
Uddannelse og 
Erhverv, Udvalget for 
Plan, Bolig og Lokal 
Udvikling 

Kære kommunalbestyrelse, 
 
 
FOA Vestsjælland vil med dette høringssvar komme med vores bekymringer i forhold til de forslag til besparelser, der er sendt i høring, og komme med 
vores bud på alternative løsninger. 
 
De besparelser, der foreslås med lukning af- og nedskæringer på tilbud til børn, unge og ældre og reduktion eller udsættelse af vedligehold af 
kommunens bygninger, veje m.v., giver muligvis besparelser her og nu, men vil medføre øgede udgifter i fremtiden. 
 
Vi er ikke blot bekymret for de konsekvenser, de foreslåede besparelser vil få for såvel arbejdsmiljøet som beskæftigelsen for vores medlemmer. Vi 
nærer en tilsvarende stor bekymring for de voldsomme konsekvenser, de foreslåede besparelser vil få for den velfærd, Holbæk Kommune er en 
væsentlig leverandør af. 
 
Nedskæringer på frontpersonalet – og de nedskæringer kommer jo jf. de administrative tilpasninger, der skal til at rulles ud - medfører naturligt et øget 
arbejdspres og et dårligere arbejdsmiljø, uagtet at man fra politisk og administrativ ledelse har et ønske om, at ressourcer og serviceniveau skal 
tilpasses. Og arbejdsmiljøet er i forvejen under pres på mange af kommunens arbejdspladser – udviklingen i sygefraværet de sidste par år indenfor LAER 
og AHLI taler desværre deres eget alt for tydelige sprog i den henseende. 
 
Det er frontpersonalet, der er tættest på den ældre, børnene, fritidsbrugerne osv., og dermed står først for i forhold til reaktioner på den utilfredshed, 
der opstår i forbindelse med et markant forringet serviceniveau. Alene det i sig selv forværrer arbejdsmiljøet. 
 
Det er vigtigt at have gode sunde arbejdspladser, med et godt arbejdsmiljø, for at forebygge sygefravær, stress og nedslidning, som også er forhold, der 
belaster kommunens økonomi. 
 
Forslagene om rammebesparelser og nedprioritering af kompetenceudvikling indenfor LAER og de foreslåede reduktioner af såvel forebyggende 
indsatser som cafétilbud og aktivitetscentre inden for AHLI vil bl.a. på grund af de afledte arbejdsmiljømæssige konsekvenser udfordre de rekrutterings- 
og fastholdelsesproblemer, man i forvejen har indenfor disse to kernevelfærdsområder - og her er det værd at erindre sig, at Holbæk Kommune er i 
skarp konkurrence med de omkringliggende kommuner, ja sågar de private arbejdsgivere, om den efterspurgte arbejdskraft. 
 
Forslaget om at reducere ansvarlige praktikvejledere på plejecentre og i hjemmeplejen giver absolut ingen mening, når der er et massivt behov for at få 
uddannet social- og sundhedspersonale, hvorfor vi anbefaler, at forslaget forkastes. 
 
Forslagene om nedlæggelse af diverse hhv. forebyggende og opsøgende tilbud under SIOU kan efter vores opfattelse kun betragtes som en decideret 
nedslagtning af et område kendetegnet ved at rumme de mest sårbare borgere i samfundet, hvorfor vi kun kan anbefale, at disse forslag forkastes. 
 
De forslag, der retter sig mod nedlæggelse af diverse sundhedsrelaterede tilbud hænger skidt sammen med den sundhedsprofil, der kendetegner 
Holbæk Kommunes borgere. Her ville det give betragtelig mere mening at investere frem for at reducer eller helt fjerne tilbud. Alternativt gøder man 
blot jorden for markant øgede udgifter på sundhedsområdet på den lange bane. 
 
Udskydelse eller reduktion af bygnings- og vejvedligeholdelse medfører øgede udgifter til istandsættelse senere.  
 
FOA Vestsjælland har imidlertid nogle bud på, hvad der kan virke fremmende for såvel et godt arbejdsmiljø og trivsel på arbejdspladsen som for den 
rekrutteringsudfordring, kommunen står med.  
 
Ledelsen og beslutningskompetencerne skal tæt på medarbejderne. Flere ledelseslag og for store ledelsesspænd skaber usikkerhed om 
beslutningskompetencerne og øget administrativt arbejde, som tager tid fra kerneopgaven og i sidste ende øger udgifterne til administration – det 
virker desuden ikke fremmende for nedbringelsen af sygefraværet. 
 
Man kan højne uddannelsesniveauet indenfor LAER. Dette kan gøres relativt udgiftsneutralt ved at uddanne allerede ansatte pædagogmedhjælpere til 
pædagogiske assistenter. Hermed kan man også kunne komme tættere på målet relateret minimumsnormeringer om, at alle daginstitutioner skal være 
85 % uddannelsesdækkede inden udgangen af 2025 – og her tæller pædagogisk assistentuddannelse med i vurderingen af uddannelsesdækningen.  
 
Energipriserne er blevet en stor omkostning. Derfor skal der være fokus på energioptimering af kommunens bygninger. Uddannelse af tekniske 

René Strunch FOA Vestsjælland 
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servicemedarbejdere og -ledere til ejendomsserviceteknikere giver øgede kvalifikationer i forhold til drift og energistyring af bygningerne. 
 
Uddannelsen giver også bedre kvalifikationer til at kunne vurdere bygningens stand, forebygge skader og sætte ind der hvor det er mest kritisk, så 
skader på bygningen ikke udvikler sig og senere medfører store omkostninger at udbedre. 
 
 
Der skal ikke kun tænkes i her og nu besparelser, men tænkes langsigtet så de tiltag, der sættes i gang, sikrer og styrker økonomien fremover. 
Vi har gang på gang set, at en sund økonomi ikke findes ved serviceforringelser og nedskæringer på personalet, tværtimod. 
 
Vi vil derfor anbefale, at de mest vidtgående spareforslag – især indenfor den borgernære kommunale velfærd – ikke vedtages, og at man i forbindelse 
med behandlingen af spareforslagene har et skarpt blik på det forhold, at kommunen har massive rekrutteringsvanskeligheder indenfor AHLI, LAER og 
SIOU, så man ikke får vedtaget besparelser, der forværrer denne udfordring. 
 
Afslutningsvis vil vi gerne opfordre kommunalbestyrelsen til sammen med kommunalbestyrelserne i landets øvrige kommuner at rette henvendelse til 
Christiansborg med det ene formål at få lempet budgetlovens snævre rammer, så man ikke pga. en lovgivnings rigide rammer er nødt til at afvikle en 
offentlig velfærd, som det har taget et århundrede at opbygge. 
 
 
Med venlig hilsen 
FOA Vestsjælland 
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Høringssvar vedr.  
Reduktion af DNU 
på CSU 

Socialudvalget Høringssvar vedr. budgetbesparelse – ”Reduktion ift. Abonnementsaftale vedr. lov om specialundervisning til voksne” (SIOU40-27). 
 
Jeg vil gerne som formand for lokalforeningen Hjernesagen Holbæk/Odsherred advare mod enhver nedskæring i uddannelsesindsatsen for erhvervet 
hjerneskade (stroke) i Holbæk og Odsherred kommuner. Konkret som udtrykt i 
ønsket om at spare en ressource i Det Neuropædagogiske Undervisningstilbud (DNU) på CSU. 
 
Som det ses af andre indlæg fra direkte berørte medlemmer af vores lokalforenings bestyrelse er indsatsen i DNU på CSU af meget stor nytte.  
 
Personlig er jeg en repræsentant for gruppen af pårørende. For godt 15 år siden oplevede jeg 
for øjnene af mig, hvordan min kone som 48-årig udsattes for en voldsom hjerneblødning. Jytte var inden da en velfungerende laborant på Novo.  
Hun blev så de næste par år via undervisningstilbud mest på ”Center for Hjerneskade” på Amager i stand til at genoptage arbejdskarrieren som 
flexjobber på botilbud og behandlingssteder.  
Jytte blev ”slået tilbage til start”, men evnede via velvalgte genoptrænings- og uddannelsesforløb at genstarte sit arbejdsliv. 
 
CSU blev af Jytte dengang ”kun” brugt via tale- og sangkor tilbud. Pointen er i denne sammenhæng, at tilbud til hjerneskadede om undervisning – som i 
DNU på CSU - er helt centralt for chancen for at vende stærkt tilbage i sit liv. 
 
Hjernesagens landsforening mødtes for under et ½ år siden med sundhedsministeren for at fremlægge foreningens ”Handleplan for stroke”. Planen 
beskriver ønsker til forbedringer i alle faser af det samlede forløb, når et menneske 
rammes af stroke. Om livet med stroke hedder det bl.a.: 
 
"Mennesker, der oplever vedvarende kognitive følger og de, der lever med afasi, er særligt udsatte for at opleve isolation og tab af handleevne – også 
lang tid efter deres stroke. Der er derfor brug for tilbud om revurdering af behov for hjælp og for at etablere sociale, støttende og aktiverende tilbud 
også lang tid efter et stroke. Tilbuddene kan med fordel udvikles og drives i samarbejde mellem regioner, kommuner og civilsamfundet. 
… 
For mennesker i den erhvervsdygtige alder er stroke den sygdom, der giver størst risiko for at tabe erhvervsevnen. Der er derfor behov for et særligt 
fokus på, hvordan mennesker med stroke hjælpes tilbage til en varig tilknytning til 
arbejdsmarkedet." 
 
Vi ser landsforeningens kontakt med regeringen som et signal om at styrke investeringen også på kommunalt plan. Så hjerneskadede i størst mulig 
omfang bliver dygtiggjort både som arbejdskraft og som bedre fungerende mennesker i 
dagligdagen. Begge forhold bidrager i sagens natur positivt til kommuneøkonomien! 
 
Som alment bekendt kræver hjerneskadede typisk længere tid for at nyttiggøre ny viden/information for dem. At begrænse et uddannelsesforløb som 
ved DNU tidsmæssigt med en tredjedel (fra 1½ år til 1 år) er derfor et uheldigt tiltag. 
 
Derfor vil vi meget kraftigt fraråde nedskæringen i DNU. 
 
Med venlig hilsen 
Sven Larsen 
formand for lokalforeningen Hjernesagen Holbæk/Odsherred 
 
Husk på: 
• at i Holbæk/Odsherred vil ca 200 mennesker få stroke i 2023 
• at i Holbæk/Odsherred lever ca 2000 mennesker med stroke i 2023 
• at antallet af personer der får stroke vil stige de kommende år pga. en ældre befolkning 
• at kravene til en arbejdsduelig befolkning øges med stigende pensionsalder 

Sven Larsen Lokalforeningen 
Hjernesagen 
Holbæk/Odsherred 
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Høringssvar vedr. 
budgetbesparelse – 
”Reduktion ift. 
Abonnementsaftale 
vedr. lov om  
specialundervisning 
til voksne” (SIOU40-
27).  

Socialudvalget Jeg vil gerne som formand for lokalforeningen Hjernesagen Holbæk/Odsherred advare mod enhver nedskæring i uddannelsesindsatsen for erhvervet 
hjerneskade (stroke) i Holbæk og Odsherred kommuner. Konkret som udtrykt i  
ønsket om at spare en ressource i Det Neuropædagogiske Undervisningstilbud (DNU) på CSU.  
 
Som det ses af andre indlæg fra direkte berørte medlemmer af vores lokalforenings bestyrelse er indsatsen i DNU på CSU af meget stor nytte.  
 
Personlig er jeg en repræsentant for gruppen af pårørende. For godt 15 år siden oplevede jeg  
for øjnene af mig, hvordan min kone som 48-årig udsattes for en voldsom hjerneblødning. Jytte var inden da en velfungerende laborant på Novo. Hun 
blev så de næste par år via undervisningstilbud mest på ”Center for Hjerneskade”  
på Amager i stand til at genoptage arbejdskarrieren som flexjobber på botilbud og behandlingssteder. Jytte blev ”slået  
tilbage til start”, men evnede via velvalgte genoptrænings- og uddannelsesforløb at genstarte sit arbejdsliv.  
 
CSU blev af Jytte dengang ”kun” brugt via tale- og sangkor tilbud. Pointen er i denne sammenhæng, at tilbud til hjerneskadede om undervisning – som i 
DNU på CSU - er helt centralt for chancen for at vende stærkt tilbage i sit liv.  
 
Hjernesagens landsforening mødtes for under et ½ år siden med sundhedsministeren for at remlægge foreningens ”Handleplan for stroke”. Planen 
beskriver ønsker til forbedringer i alle faser af det samlede forløb, når et menneske rammes af stroke. Om livet med stroke hedder det bl.a.:  
 
"Mennesker, der oplever vedvarende kognitive følger og de, der lever med afasi, er særligt udsatte for at opleve isolation og tab af handleevne – også 
lang tid efter deres stroke.  
Der er derfor brug for tilbud om revurdering af behov for hjælp og for at etablere sociale, støttende og aktiverende tilbud også lang tid efter et stroke. 
Tilbuddene kan med fordel udvikles og drives i samarbejde mellem regioner, kommuner og civilsamfundet.  
…  
For mennesker i den erhvervsdygtige alder er stroke den sygdom, der giver størst risiko for at tabe erhvervsevnen. Der er derfor behov for et særligt 
fokus på, hvordan mennesker med stroke hjælpes tilbage til en varig tilknytning til  
arbejdsmarkedet."  
 
Vi ser landsforeningens kontakt med regeringen som et signal om at styrke investeringen også på kommunalt plan.  
Så  hjerneskadede i størst mulig omfang bliver dygtiggjort både som arbejdskraft og som bedre fungerende mennesker i dagligdagen. Begge forhold 
bidrager i sagens natur positivt til kommuneøkonomien!  
 
Som almen bekendt kræver hjerneskadede typisk længere tid for at nyttiggøre ny viden/information for dem.  
At begrænse et uddannelsesforløb som ved DNU tidsmæssigt med en tredjedel (fra 1½ år til 1 år) er derfor et uheldigt tiltag.  
 
Derfor vil vi meget kraftigt fraråde nedskæringen i DNU.  
 
Med venlig hilsen  
Sven Larsen  
Formand 
i Holbæk og Odsherred  
Hjernesagen lokalforening 

Sven Larsen Lokalforening 
Hjernesagen Holbæk 
og Odsherred 
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Udsatterådets 
høringssvar  

Økonomiudvalget, 
Socialudvalget 

Udsatterådets høringssvar vedr. Besparelser med økonomisk effekt for budget 2023-2027 med fokus på Socialudvalgets område. 
 
Det er med stor beklagelse at konstatere, at Holbæk kommune er i den situation, at der skal ske så omfattende besparelser generelt i kommunen, og for 
Udsatterådets perspektiv for de allermest socialt udsatte mennesker i Holbæk kommune.  
 
Det er Udsatterådets opfattelse at mange af de forslåede besparelser er meget kortsigtede, og vil på sigt give markant større udgifter, idet der er tale 
om besparelser på det forebyggende arbejde og de allermest socialt udsatte mennesker – børn, unge og voksne. 
 
Borgerkontakt og de mest socialt udsatte mennesker: 
Det er Udsatterådets holdning, at en stor del af de foreslåede besparelser på Socialudvalgsområdet i høj grad rammer de mest socialt udsatte borgere i 
Holbæk Kommune. Udsatterådets målgruppe er voksne socialt udsatte mennesker, men vi vil trods dette udtrykke en stor bekymring om, at der i 
forslagene peges på en række besparelser, som i den grad rammer udsatte familier og børn. For en stor del af besparelserne er der også her tale om 
nedlæggelse af tilbuddene.  
Det er efter Udsatterådets vurdering, at besparelser på børn- og familieområdet er en meget kortsigtet løsning. At nedlægge indsatser, som skal sikre en 
tidlig indsats til familier med børn i mistrivsel og med sociale udfordringer, er i Udsatterådets perspektiv både en økonomisk dårlig beslutning på den 
lange bane og ikke mindst en meget stor udfordring for det enkelte barn.  
Udsatterådet kan kun på det kraftigste opfordre til at undgå massive besparelser for indsatser og tilbud, hvor borgerkontakten er størst og mest direkte 
og nærværende, og som er tættest på borgerne. Som f.eks. rådgivnings- og støttetilbud og aktivitetstilbud. Tilbud, som har en markant indflydelse på 
trivsel. 
 
Nedprioritering/manglende prioritering af samarbejde og samskabelse/partnerskaber med civilsamfundet: 
Udsatterådet har ved tidligere høringer og ved en række andre anledninger peget på, at der er et stort potentiale for såvel socialt udsatte borgere i 
Holbæk Kommune, for kvaliteten og udvikling af sociale tilbud og for den kommunale økonomi, hvis kommunen indgår et tættere samarbejde med 
civilsamfundet og frivillige organisationer. De to sektorer kan noget forskelligt og kan komplementere hinanden. Denne vurdering understøttes af flere 
rapporter og erfaringer fra andre kommuner. 
Det er med stor beklagelse, at Udsatterådet kan konstatere, at der kun er få indsatser, som peger på muligheden for at nytænke tilbuddene og 
samarbejdet med civilsamfundet. Tværtimod så er der tale om direkte nedlæggelse af tilbud for socialt udsatte mennesker, og hvor der således ikke er 
peget på alternativer til, hvordan et tilbud i en anden udformning kunne fortsætte i samarbejde med civilsamfundet, samtidig med en (mindre) 
besparelse. F.eks. SEL§104 tilbud.  
At der yderligere er forslag om besparelser på tilbud, som direkte involverer civilsamfundet, eksempelvis opsigelse af samarbejdsaftale med Home-Start, 
reduktion af §18-midler, gør en mulig ambition om tættere samarbejde med civilsamfundet vanskeligere. 
 
Nedlæggelser, nedlæggelser, nedlæggelser: 
Udsatterådet kan konstatere, at ud af de 31 besparelsesforslag, som er angivet på Socialudvalgets område, så er der tale om 18 direkte nedlæggelser af 
tilbud til socialt udsatte borgere – børn, unge og voksne. Tilbud, som derved helt forsvinder. 
Det er meget bekymrende, og der opfordres til at finde alternativer til egentlige nedlæggelser. 
 
Udsatterådet: 
Under besparelser inden for Økonomiudvalgets område peges der på nedlæggelse SIOU-Ø03A – alternativ besparelse af Udsatterådet SIOU-Ø03B.  
I lyset af, at det er Udsatterådets holdning, at tilbud og indsatser tættest på borgerne skal friholdes i størst muligt omfang fra besparelser, stiller 
medlemmerne af Udsatterådet sig i front for besparelse. Vi mener, at Udsatterådet godt kan fungere på et minimum af økonomi. Det skal bemærkes, at 
alle medlemmer af Udsatterådet arbejder frivilligt eller stiller sin tid og arbejdskraft til rådighed i Udsatterådet gennem egen organisation. Dog vil det 
være et krav fra Rådets nuværende medlemmer, at der fortsat er tilknyttet sekretariat, og at der er en mindre forplejning til møderne. 
Såfremt Holbæk Kommune ønsker at nedlægge Udsatterådet, så tages dette til efterretning om end med stor beklagelse.  
Hvis der peges på en fortsættelse af Udsatterådet med en given besparelse, stiller Udsatterådets medlemmer sig fortsat meget gerne til rådighed.  
 
På vegne af Udsatterådet 
 
Stine Welent Andersen  
Forperson for Udsatterådet  
 
Susanne Lodberg  
Næstforperson for Udsatterådet 

Stine Welent 
Andersen  

Udsatterådet 
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Høringssvar fra 
Skolebestyrelsen på 
Tølløse Skole 
vedrørende 
”Besparelser 2023” 

Økonomiudvalget, 
Udvalget for Børn og 
Skole, Socialudvalget 

Høringssvar fra Skolebestyrelsen på Tølløse Skole vedrørende ”Besparelser 2023”  
 
Indledningsvis vil bestyrelsen påpege en urimelig kort høringsperiode set i lyset af, at perioden er hen over skolernes vinterferie. 
 
Skolebestyrelsen har en række bemærkninger til udvalgenes katalog af besparelsesforslag: 
 
Forslag LAER 07 
Hvis forslaget gennemføres, frygter vi at det vil 
 
- Give dårligere muligheder for at skabe gode og trygge overgange fra børnehaverne til skolerne; pædagogerne bruger timer på at skabe 
sammenhænge.  
 
- Give dårligere inklusion; pædagogerne påtager sig trivselsarbejdet med børn, der har brug for det, f.eks. via børnesamtaler, ekstra omsorg og støtte til 
fagligt arbejde.  
 
- Give dårligere muligheder for at skabe god og varieret undervisning med kvalitet i skoledagen som co-teaching, holddeling, praktisk/musisk dimension, 
bevægelse og gode, fællesskabs-skabende frikvarters aktiviteter. 
 
- Gøre det svært at sikre bemandingsplanen for Skolefritidsordningen, som fortsat skal være med det absolut nødvendige personale, så både morgen og 
eftermiddag fungerer tilfredsstillende. En reduktion af ansættelsestimer må derfor ske via opsigelse/varsling om nedgang i ansættelsesgrad og ikke på 
antal medarbejdere. Det vil betyde at vi ikke kan tilbyde fuldtidsstillinger (30-37 timer ugentligt) . Det kan betyde kontra-opsigelser fra medarbejdere og 
større vanskeligheder med at rekruttere, da kun få uddannede pædagoger vil bruge deres uddannelse på en deltidsansættelse.  
 
- Give manglende tid til at etablere professionelle, tværfaglige arbejdsfællesskaber mellem pædagoger og lærere. Det er evidensbaseret, at et godt og 
stærkt teamsamarbejde giver bedre trivsel og læring for børnene. Deltidsansættelser eller ansættelser med arbejdssted på flere matrikler, vil også 
udhule muligheden for samarbejde.   
 
Forslag SIOU 40-07 
Bestyrelsen kan ikke tilslutte sig denne besparelse. Hjælp til børn, der er i vanskeligheder på et tidligt tidspunkt i livet, bør hjælpes bedst muligt med 
forbyggende indsatser samt tidlig og målrettet hjælp til problematikken. Besparelse på denne post vil betyde risiko for er store menneskelige – og 
økonomiske – konsekvenser på sigt.  
 
Forslag LAER 12  
Bestyrelsen mener, at børnenes trivsel og læring kræver professionelle og veluddannede medarbejdere, der har en opdateret faglig viden. Sker der ikke 
efteruddannelse og kompetenceudvikling vil det blive omkostningsfyldt på sigt. Desuden er det vigtige parametre, når vi skal rekruttere og fastholde 
dygtige medarbejdere.  
 
Forslag SIOU 40-01 (LAER) 
En god integration af flerkulturelle unge fællesskabet, vil imødegå grupperinger og uhensigtsmæssige subkulturer. Bestyrelsen udtrykker bekymring i 
tilfælde af reduktion i kulturformidlingen.  
 
På vegne af Tølløse Skoles Skolebestyrelse 
Steen Windfeldt/Bestyrelsessekretær/skoleleder  

Skolebestyrelsen 
Tølløse Skole/Steen 
Windfeldt 

Tølløse Skole 
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Handicaprådets 
høring vedr. 
besparelser 2023 

Økonomiudvalget, 
Udvalget for Børn og 
Skole, Socialudvalget 

TRIVSEL, FÆLLESSKAB & UDVIKLING 
Under denne overskrift vedtog kommunalbestyrelsen i efteråret 2021 en Politik for børn, unge og voksne med særlige behov 
 
HOLBÆK KOMMUNE 2021-2025 
Vi har efter godkendelse af denne politik oplevet at politikere og ansatte i Holbæk kommune virkelig har taget politikken til sig. Det har vi været utrolig 
glade for som Handicapråd. Politikken beskriver overordnede mål og fokusområder. Kommunalbestyrelsen ønsker sammen med borgerne at skabe gode 
rammer for børn, at unge og voksne med særlige behov oplever et værdigt og selvstændigt lig med trivsel, fællesskab og udvikling. Med den fremsendte 
besparelses plan er den vedtagne Politik desværre kun ord, som lyder hult. Planen giver helt igennem udtryk for at der ikke er økonomiske rammer til at 
arbejde med politikken. Planen er gennemgående et angreb på al forebyggende arbejde. 
 Og vi bliver nødt til at udtrykke voldsom bekymring og undren over at vi allerede knap et halvår efter vedtagelse af budgettet stilles overfor så store 
besparelser. Vi har hørt forklaringen på energikrise og inflation, men disse problemstillinger var også kendt i efteråret. Og at visse handleplaner om at 
effektivere på det sociale område ikke er blevet gennemført inden for tidsrammen var også kendt i efteråret.  
Vi kan se, at politikere i Holbæk kommune efterlyser gode råd. Handicaprådet vil kraftigt opfordre til, at Holbæk kommune sammen med de mange 
andre kommuner, som har svært ved at holde sig inden for servicerammen uden at foretage voldsomme besparelser, gennem KL får hævet 
servicerammen. Det gavner ikke at kommunalpolitikerne så gerne vil gøre alt for ikke at skære i servicen, når staten ikke ønsket at hæve rammen for 
service i kommunerne. Det er uholdbart på sigt for ingen kommuner kan spare sig ud af problemet indenfor lovens rammer. Vi lever længere, det må 
være en kendsgerning, at de store overgange efter 2. verdens krig nu er blevet ældre og måske derfor har behov for hjælp. Også mennesker med 
handicap lever længere, trods en undersøgelse viser, at f.eks. mennesker med udviklingshandicap lever 17 år kortere end befolkningen generelt. Derfor 
vil I som politikere i en lang årrække have en bunden opgave at spare mere på servicen hvilket kun vil gøre livet mere vanskeligt for mennesker som på 
den ene eller anden måde er tvunget til at søge det kommunale system om støtte/hjælp.  
Der mærkes en spirende politisk holdning som finder vores standard for velfærd for høj. Hvis denne tendens bliver toneangivende, bør det meldes ud, 
så vi som berørte borgere har noget at forholde os til. Alt andet er ikke rimeligt. 
Som Handicappet er man naturligvis som borgere generelt berørt af alle områderne i besparelsesplanen, men vi har valgt at koncentrere os særligt om 
børn og skoleområdet samt det sociale område. På ældreområdet er mange af besparelserne også rettet mod mennesker med Handicap, men det er 
vores oplevelse, at seniorrådet i deres høringssvar selvfølgelig også omfatter mennesker med Handicap. På de øvrige områder rammes mennesker med 
Handicap nogenlunde på samme niveau som andre borgere i Holbæk kommune. 
 
BØRN- OG SKOLEOMÅRDET: 
Ved gennemlæsning af de foreslåede besparelser er det generelt, at forebyggende indsatser bliver udfordret, hvilket kan få konsekvenser for 
økonomien fremadrettet, men mest af alt vanskeliggøre tilværelsen for udsatte børn, herunder børn med handicap. 
 
LAER 4: Børnespecialcenter – lukkeuger i fritidstilbud 
Handicaprådet bemærker, at der er indtænkt nødpasning til de forældre, som ikke har mulighed for at planlægge ferie på de ramte tidspunkter. 
Nødpasningen skal naturligvis være nøje planlagt, idet de omtalte tilbud har med børn at gøre, som er særligt udfordret. Det er derfor ikke alle børn i de 
specialiserede tilbud, som bare kan blandet. Det kan betyde, at der kan være børn, som fordrer personale, som har kendskab til barnet på den ene eller 
anden måde. 
 
LAER 6: Gennemgang og genforhandling af befordring på specialundervisningsområdet 
Det er en stor udgift, at stille befordring til rådighed for transporten af børn mellem hjem og specialtilbud, og selvfølgelig en god ide` til stadighed at se 
om transporten kan gøres anderledes og måske billigere. Vi er nogen som husker sidste gang man mente at transporten kunne gøres anderledes og 
billigere. Det var en katastrofe for økonomien, men desværre også for de børn som er afhængig af en sikker transport. 
Det er derfor vores håb, at man tænker sig rigtig godt om inden den helt store revolution sættes i gang. 
 
LAER: reducering af pædagogernes deltagelse i undervisningen 
Reduktion i 2- voksne lektioner er et godt eksempel på, at en umiddelbart lille besparelse kan give ekstra udgifter andre steder i området fordi det 
forebyggende arbejde forringes. 
 
SOCIALOMRÅDET: 
Handicaprådet er siden 2009 blevet præsenteret for det ene besparelsesforslag efter det andet. Det er således ikke os ubekendt, at socialområdet er 
udfordret. Vi har givet høringssvar efter høringssvar år efter år på forslag til besparelser – i en periode hed det effektiviseringsforslag. Men lige meget 
har det hjulpet, problemerne har hobet sig op. Der har i de sidste 2 perioder været fremlagt planer for bedre sagsbehandling, for bedre opfølgning for 
bedre dialog med borgerne. Så intet burde sådan set kunne chokere os som brugermedlemmer af Handicaprådet, men det kan de besparelsesforslag 
som er dem vi skal kommentere på og komme med råd om. 

Sytter Kristensen Handicaprådet 
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SIOU40-01 – reduktion i udbetaling af tabt arbejdsfortjeneste sel§42 og generel øget kontrolarbejde. 
Et godt eksempel på at intentionerne ikke holder stik. Det handler om at der ikke administrativt er lavet den opfølgning der er nødvendig og nu skal der 
udfoldes en kontrol med ansættelse af 2 medarbejdere. Det er lige nu det er svært at holde den gode tone. Med ordet kontrol har man lagt en linje, 
som gør nogen til syndere. Umiddelbart bliver det de forældre, som har modtaget uberettiget dækning af tabt arbejdsfortjeneste. Igen ser vi en af de 
udregninger som fortæller, hvor meget der kan spares uden vi har nogen realistist mulighed for at kontrollere tallene. Når ikke ansatte som er uddannet 
til at forstå lovgivningen, hvordan skal man så kunne det som bruger. Grundlæggende må man som borger tro at de bevilgende myndigheder har styr på 
lovgivning. Kontrol er et negativt ord. Ikke at der findes borgere som udnytter evt. bevilgerede midler, men med ordet kontrol gøres alle til potentielle 
snydere. Med ordet vi følger op på din bevilling og har fundet …. Det gør en forskel kan vi hilse at sige og matcher også den vedtagne politik. 
Vi kan ikke anbefale, at der ansættes flere medarbejdere til dette arbejde. Organisationen må omlægge arbejdsopgaver og frigøre medarbejdere fra 
andre opgaver. Med de mange besparelser er der alligevel ikke plads til Trivsel, fællesskab og udvikling. 
 
SIOU40-02 til 19 er generelt tilbud som er forebyggende. Det betyder besparelsen her og nu, men sandsynligvis større udgifter andre steder i 
kommunens budget på det sociale område. 
 
SIOU40-20 
Det lyder umiddelbart nemt, men det er ikke sikkert det er det. Kan pædagoger overtage daglige fastlagte ruter, som beviseligt i årevis har været udført 
af chauffør uden der har været problemer herved. Er man chauffør eller pædagog? Og der går vel ikke pædagoger rundt på tilbud, som ”bare” kan 
udtages fra almindelige opgaver til daglig kørsel? Der er for mange usikkerheder i dette forslag. 
 
SIOU40-21 – Nedlukning af Kig Ind 
Kig Ind har i over 20 år været et fast holdepunkt for mennesker med udviklingshæmning. I sin tid oplevede vi heldigvis, at flere og flere 
udviklingshæmmede flyttede ud i egen lejlighed. Holbæk kommune var faktisk en af de få kommuner som op gennem 1980erne, 90erne og 00erne 
sørgede for, at boligbyggeriet i kommunen sikrede at mennesker med udviklingshæmning og psykisk sygdom kunne få lejligheder i socialt boligbyggeri. 
Det betød at rigtig mange af Holbæks udviklingshæmmede, som tidligere havde boet på botilbud eller hjemme hos deres forældre kunne få egen 
lejlighed. Et stort skridt for mange. Holbæk kommune stod for støtte i hjemmet, men snart viste behovet sig for at også et tilbud for fællesskab i fritiden 
sig. Derfor var der i byrådet fuld opbakning til at etablere Kig Ind. 
Med overskriften Dem de andre ikke vil lege med, har mennesker med udviklingshæmning siden nedlæggelsen af særforsorgen forsøgt at blive 
inkluderet i det samfund vi andre finder helt naturligt at være en del af. Det er ikke lykkedes. Bortset fra de udviklingshæmmede, som bor i egen 
lejlighed, bor alle andre (i Holbæk på Søbæk Have, Tåstrup Have, Tåstrup Stræde og alle de private botilbud) i et parallel samfund, hvor ingen andre 
kommer på naturlig vis.  Er man udviklingshæmmet er man så godt som ekskluderet fra de fællesskaber, som almindelige borgere skaber. Man er ikke 
medlem i foreninger eller andre fællesskaber. Man opsøger det ikke selv og inviteres heller ikke ind. Derfor er det vigtigt at have et sted, hvor man kan 
mødes med ligestillede. Hvor man kan have et fællesskab med ligestillede, hvor man kan få oplevelser i dagligdagen og i ferie og fridage. Udflugter og 
rejser, som ellers ikke er muligt. Disse borgere er nogen af de få som gerne ser Stor Bededag blive til en hverdag. Foråret er fyldt med helligdage, som 
giver god grobund for ensomhed. At være alene disse dage er vanskeligere end at være alene i hverdagen. Uden et sted som Kig Ind, hvor man i disse 
dage kan mødes med ligestillede, f.eks. få en påskefrokost er guld værd. I nogle af de besparelser vi har kommenteret på i tidligere år, har nedsættelse 
af støttetimetallet for den enkelte borger i egen lejlighed med begrundelse i at megen orientering kunne foregå samlet, når man alligevel mødtes f.eks. i 
Kig Ind. Timetallet er sat ned og med forslaget om at lukke Kig Ind er muligheden for fælles orienteringer også væk. 
Konsekvenserne ved nedlukning af tilbuddet står tydeligt i forslaget. Men udover de nævnte konsekvenser skal også nævnes, at muligheden for at sikre 
borgernes retssikkerhed f.eks. i forbindelse med et høringssvar bliver sat på prøve. Hvor skal man kunne mødes for blive bevidst om ens rettigheder? 
Tro ikke at der sidder en støttemedarbejder hjemme i lejligheden og venter på at kunne give denne information. Mange har ganske få timers vejledning 
om ugen. Resten af tiden sidder en del af borgeren i deres lejlighed og kigger ind i et tv eller en væg. Og husk lige på, at som kommune har man givet sit 
personale retningslinjer for hvor meget eller hvor lidt man på støtte borgeren i henvendelser til kommune. Ingen tør vist hjælpe med at sende et 
høringssvar. 
Gruppen husker Coronaperioden som et skrækeksempel på ensomhed. Det kommer brugerne af Kig Ind til at opleve, hvis I politikere lukker tilbuddet. 
 
SIOU40-22 nedlukning af Samværstilbuddet i Jyderup  
Nedlukning af Samværstilbuddet i Jyderup, som har til huse i Banehuset, har nøjagtig de samme konsekvenser, som nedlukningen af Kig Ind har. Det er 
samme borgergruppe. Skulle man vælge at lade Kig Ind fortsætte og tilbyde brugerne af Samværstilbuddet i Jyderup, at tage til Holbæk, må vi gøre 
opmærksom på, at ikke alle borgere bare kan tage toget til Holbæk og derfor ikke bare kan flytte tilbud. At der er 2 tilbud i Holbæk kommune fortæller 
os bare, at Holbæk kommune har forpligtelser til borgere uden for selve Holbæk by. Det er en af konsekvenserne ved kommunesammenlægningen i 
2007. 
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SIOU40-23 Nedlukning af Banehuset i Jyderup – aktivitets - og samværstilbud for borgere med psykisk sårbarhed/psykiatriske diagnoser. 
En anden målgruppe end de borgere som er nævnt i SIOU40 – 21 og 22. Men konsekvenserne ved nedlæggelse af tilbuddet er nogenlunde de samme 
som nævnt i ovenstående. En målgruppe som burde være i fokus i forhold til den opmærksomhed området fik i forbindelse med folketingsvalget – der 
kommer vel et udspil på området snarligt. 
 
SIOU40-24 – Nedlukning af personalestøtte til IF Ryttergården (Idrætsforening for psykisk sårbare) 
En ulykkelig situation for de borgere som ikke kan klare idrætten uden støtte. En af de få aktiviteter, som giver brugerne af tilbuddet en bedre 
livskvalitet og som på sigt vil spare Holbæk kommune for andre indsatser. – Udgifterne på andre kommunale ydelser står i kø hvis tilbuddet lukkes. 
 
SIOU40-25 
Forslaget vil helt sikkert igen give øgede udgifter andre steder i budgettet. 
 
SIOU40-27 – Reduktion ift. Abonnementsaftale vedr. lov om specialundervisning til voksne. 
Vi har tidligere set besparelser på denne aftale. Alene med de konsekvenser, at systemet er blevet presset andre steder. 
Menneskeligt er det ubærligt at bespare i tilbuddet. Økonomisk er det decideret dumt.  
Når Holbæk kommune udbyder et så tarveligt tilbud, må det anses som en evt. konsekvens, at de dygtige medarbejdere, som i dag er ansat i tilbuddet, 
søger andre græsgange, hvor deres faglighed værdsættes. At oppebære et fagligt ansvarligt tilbud fordre også et godt arbejdsmiljø. At arbejde med 
optræning af mistede færdigheder kræver en særlig indsigt som ikke bare kan læres på ”skolebænken”, det kræver daglig sparring og et netværk, som 
giver mulighed for udvikling. Miljøer kan blive for små. Og dette tilbud er i fare for at forsvinde med de få ressourcer som spareforslaget lægger op til. 
Når staten anbefaler 2 års optræning, er der selvfølgelig en masse viden bag. At tilbyde det halve er at fortælle borgerne, at Holbæk kommune reelt ikke 
påtager sig ansvaret for opgaven. Vi tror ikke I som politikere er vidne om den kæmpe kapacitet I har i dette tilbud. Det må de mange borgerudsagn 
være bevis på.  Har man som kommune gjort op, hvad det betyder at en borger kommer i job? 
Vi mangler igen et bevis på at der kommer andet ud af forslaget end ulykkelige mennesker og ekstra udgifter andre steder på budgettet. 
 
SIOU40-28A – Reduktion i § 18 midler 
Ja, vi ved snart ikke hvad vi skal sige – de frivillige har altid været et bærende element i udførelse af socialt arbejde.  I disse år oplever frivillige sociale 
foreninger store udfordringer i forhold til at rekrutterer frivillige, at det så også bliver svære at skaffe midler får ikke ligefrem folk til at stå i kø for at 
udføre frivilligt arbejde. Nye initiativer som måtte komme i kølvandet på besparelserne, kan ikke forvente at kunne få tilskud.  
 
SIOU40-28B – reduktion af § 18 midler 
Interessant at netop denne pulje nævnes i forbindelse med nedlæggelse af handicaprådets aktivitetspulje. 
 
SIOU40 – 29 – nedlæggelse af stilling i DSI på voksenområdet 
Det er så misvisende, når der i økonomisk potentiale står besparelser på voksenspecialområdet.  – Det er jo ikke en besparelse på 
voksenspecialområdet. Men som ved så mange andre forslag flytter man blot besparelsen til en ukendt post. 
 
ØKONOMIUDVALGET 
SIOU-Ø04 – nedlæggelse af aktivitetspuljen 
Som Handicap råd vil vi selvfølgelig kommentere på forslaget. Vi vil naturligvis gerne være med til at bidrage til en bedre økonomi. Og kan se at der er 
midler i aktivitetspuljen i Handicaprådet. Men det er lidt tarveligt, at der henvises til § 18 midler, vores foreninger vil jo aldrig have en chance for at få 
midler af denne vej. Og det ved forvaltningen godt. Handicaporganisationerne har lidt utroligt under Corona, men er så småt ved at komme sig. Så helt 
at lukke ned for aktivitetspuljen er det samme som at umuliggøre visse foreningers aktiviteter. Derfor anbefaler vi at der fortsat vil være midler i puljen. 
Gerne på de 50.000 som foreslås i 2023.  
 
Af sagsfremstillingen fremgår det, at handicapprisen vurderes primært at have en symbolsk betydning ved at sætte fokus på vilkårene for mennesker 
med handicap. 
Det kan vi sige absolut ikke er rigtigt, at få prisen betyder anerkendelse fra Holbæk kommune, en anerkendelse for det arbejde man udføre enten som 
frivillig eller som ansat, en anerkendelse som gør prismodtageren stolt og villig til at fortsætte sit arbejde på trods. Det er pengene som gør en 
prismodtager glad. Det er æren. 
At bevare prisen behøver ikke betyde, at der afsættes samme beløb som tidligere, for ganske få midler kan man alligevel godt afholde en 
prisoverrækkelse. 
 
På vegne af Handicaprådet 
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Med venlig hilsen 
Sytter Kristensen 
Formand for rådet 
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Høringssvar fra 
brugerne af 
Samværstilbud 
Jyderup 

Socialudvalget Høringssvar vedr. SIOU40-22, Nedlukning af Samværstilbud Jyderup - selvvisiterende aktivitetstilbud efter SEL §104 for borgere med udviklingshæmning 
og kognitive handicaps. 
 
Hvis man ikke har et fællesskab, går man i sin egen verden, og så går man til. 
 
Vi har selv været med til at sætte huset og gården i stand. Vi sørger for mange ting, vi har lavet puder og malerier, gardiner og værksted. Det er vores 
sted. Vi er meget forskellige, men her er plads til alle. Det er der ikke andre steder. 
 
Hvis Samværstilbuddet lukker, vil mange blive ensomme, sidde derhjemme alene og kede sig. Ligesom ved Corona. Nogen har slet ikke andre steder. 
Nogen ser ikke deres familie eller har ikke nogen familie. 
 
Samværstilbuddet er et fundament, hvor man får selvværd og selvtillid. Det giver struktur på hverdagen, dagene får en mening. Vi lærer at lave mad og 
gå ud og handle og vi har haft hygiejne og 1. hjælps kursus. Man kan sy på symaskine, det har jeg aldrig fået lov til før. 
 
Vi tager på ture og oplever ting sammen. Mange har ikke råd til at tage af sted selv. Nogen tør ikke. Turene er det, vi har at se frem til. Hvis 
Samværstilbuddet lukker, vil vi mangle aktiviteterne, fx sy-gruppen, spilturneringer, ture eller at drikke kaffe og snakke sammen. Man får øvet sig i at 
tale med andre mennesker. 
 
Vi hjælper hinanden, fx med at opdatere telefonen eller lægge bukser op, man kan forskellige ting. Vi hjælper også andre, fx har vi lavet englesvøb til 
sygehuset i sy-gruppen. Man får ordentlig mad 2 gange om ugen. Man får gode ideer til selv at lave mad. 
 
Det giver tryghed, at der er personale, hvis der er konflikter eller misforståelser, så hjælper de med, at vi finder ud af det sammen. Man kan også få 
hjælp til fx breve, der ikke kan vente til næste hjemmevejledning. Der er nogen at tale med, hvis man har problemer. 
 
Hvis Samværstilbuddet lukker, vil der være mange der får brug for mere støtte. 
 
Brugerne i Samværstilbud Jyderup 
 
Karsten, Peter, Annemette, Birgitte, Kirsten, Louise, Hanne, John, Dorte, Lisbeth, Connie, Morten, Carsten, Jan, Mette, Viola, Johnny, Stefan, Lisbeth O, 
Lone, Henriette, Malou, Tommy, Zarina 

Sytter Kristensen På vegne af brugerne 
af Samværstilbud 
Jyderup 

Nedlukning af 
personalestøtte til IF 
Ryttergården 

Socialudvalget I IF Ryttergården får psykisk sårbare borgere en mulighed for at være en del af foreningslivet, som de ellers ikke ville have mulighed for. Disse borgere er 
afhængige af, at der er nogle medarbejdere tilknyttet med viden om målgruppen. Medarbejderne er ikke alene med til at facilitere idrætsaktiviteterne, 
men er opmærksomme på borgerne og på hvordan de har det. De er opsøgende, eksempelvis ved at kontakte en borger, der ikke er mødt op nogle 
gange, og viser derved borgerne, at de er vigtige og at at der bliver lagt mærke til, når de ikke er der. Disse borger har brug for den tryghed og omsorg 
medarbejderne giver.  
 
Holbæk kommune har en politik for Børn, Unge og Voksne med særlige behov, hvor det tydeligt fremgår, at kommunen vil have stort fokus på denne 
gruppe borgeres fysiske og mentale helbred (mål 1), samt deltagelse i fællesskaber (mål 2). I mål 2 står der blandt andet;  
".....Ensomhed og isolation er omvendt de faktorer, som har størst negativ indflydelse på borgerens mulighed for trivsel. 
Derfor tror vi på, det giver trivsel og livskvalitet at være en del af et fællesskab. Man føler sig værdsat af andre mennesker, og fællesskabet danner 
ramme om personlig udvikling, venskaber og oplevelser" 
I punkt 4 står der;  
"Mennesker med særlige fysiske, psykiske eller sociale behov kan have udfordringer, som vanskeliggør deres deltagelse i sociale sammenhænge. Måske 
føler de sig ikke velkomne i idrætsforeningen eller ungdomsklubben. Måske har de svært ved at leve op til fællesskabets forventninger eller krav. Derfor 
har kommunen en opgave med – sammen med familie og netværk - at understøtte disse borgeres muligheder for at deltage i fællesskaber til gavn for 
dem selv og andre. 
Fællesskaber skal tænkes ind i kommunens tilbud og indsatser til borgere med særlige behov. Holbæk Kommune tager aktivt del i at samarbejde om at 
understøtte borgernes deltagelse i fællesskaber". 
 
Hvis man vælger at spare på tilbud til psykisk sårbare borgere, går man stik imod egene politikker! 
 
Hvis man fjerner medarbejdere i IF Ryttergården frygte jeg, at Ryttergården vil blive nødt til at lukke, hvilket vil få store menneskelige konsekvenser - 
hvilket igen vil have økonomiske konsekvenser.  

Thilde S. Abt   
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IF Ryttergården er en unik mulighed for at psykisk sårbare borgere kan være en del af det foreningsliv, de ellers ikke vil have mulighed for at deltage i. IF 
Ryttergården er med til at skabe fysisk og mental sundhed og giver borgerne et fællesskab, hvor fokus er på sporten og ikke på deres psykiske 
udfordringer. Disse borgere er afhængige af medarbejderne i IF Ryttergården. 

 


